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TEN GELEIDE 

Ir J. M. Riemens 25 jaar Directeur van de Proeftuin Zuid-
Hollands Glasdistrict. In een leven van rusteloze arbeid in 
het belang van de Tuinbouw is een mijlpaal bereikt. Een 
geschikt moment om even stil te staan en te overzien, wat 
in deze 25 jaren werd tot stand gebracht. 

Niemand beter dan de jubilaris zelf zou in staat geweest 
zijn om met vaardige pen deze belevenissen te boekstaven. 
Hiervoor heeft hij zich echter nimmer de tijd gegund. 

Dit feit was oorzaak, dat in de kring van zijn medewer
kers het plan werd gevormd om ter gelegenheid van dit 
jubileum in boekvorm een indruk te geven van de veelzijdige 
arbeid, in de afgelopen jaren verricht. 

Dit plan bleek de sympathie van velen, zowel personen 
als instellingen, te kunnen wegdragen. Een woord van 
hartelijke dank aan hen, die door hun financiële steun de 
uitvoering mogelijk maakten, is hier zeker op zijn plaats. 

Het boek is geheel ontstaan uit de nauwe samenwerking 
tussen enkele van de naaste medewerkers van Ir Riemens. 
Als zodanig wil het tevens een symbool zijn, een uiting van 
het „teamwork", dat door hem als een onmisbare voor
waarde voor het welslagen van welke arbeid dan ook 
wordt beschouwd. 

Andere pretenties heeft het werk niet. 
Moge het Ir Riemens gegeven zijn, dit boek nog vele 

malen met genoegen ter hand te nemen. 







VOORWOORD 

Toen vijf en twintig jaar geleden de heer Riemens als direc
teur van de Proeftuin werd aangesteld en enige jaren later 
tevens belast werd met het consulentschap voor het Westland 
zag het er met de wetenschappelijke verzorging van de 
Westlandse cultures nog alles behalve rooskleurig uit. De 
oude Proeftuin, nu vijftig jaren geleden gesticht, had met 
vele moeilijkheden te kampen gehad. Van overheidswege 
was men zeer zuinig met subsidies en deskundige krachten. 
De tuinders moesten er nog van worden overtuigd, dat ook 
hun vak belangrijke wetenschappelijke vragen opwierp, 
waarop een antwoord moest worden gegeven, zodat veel te 
weinig kwekers de Proeftuin door hun morele en financiële 
steun in staat stelden om proeven van betekenis op te zetten. 
Het bestuur en de directie moesten wel trachten door het 
kweken van handelsgewassen, de jaarlijkse rekening klop
pend te maken. 

Op het ogenblik dat deze Proeftuin werd opgericht, stond 
de tuinbouw in het Westland op de tweesprong. Nog steeds 
was de fruitcultuur belangrijk. Zowel z.g. hard als kleinfruit. 
Vandaar dat de eerste proeven werden genomen met de aan
plant van een eindeloze reeks van appel- en peersoorten om 
te zien uitgemaakt, in welke richting de nieuwe aanplant 
van boomgaarden moest worden gestuwd. Door de grote 
vraag naar producten, onder glas geteeld, breidde deze cul
tuur zich echter zo snel uit, dat een geheel andere richting 
werd gevolgd. De oude boomgaarden werden gerooid, tuinen 
werden gesplitst en een nieuwe aera werd ingeluid. Nieuwe 
cultures, zoals tomaten, meloenen, komkommers, enz. werden 
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ingevoerd, kortom de intensivering van de Westlandse tuin
bouw was voor goed begonnen. 

Hierdoor daalde vanzelf de belangstelling voor de Proef
tuin, welke voor de tijd niet bij was, omdat de tuinbouw zich 
op een geheel ander terrein bewoog, dan in de opzet van de 
tuin was verwacht. Gebrek aan medewerking van alle zijden 
dwong het bestuur tot een verkeerde zuinigheid, n.l. tot 
beperking van proefnemingen, welke de veranderde omstan
digheden vroegen, kortom het verging de Proeftuin evenals 
de particulier, die over te weinig middelen beschikt, men 
moet dan goede, ja noodzakelijke, dingen ongedaan laten. 

Was het dan te verwonderen, dat men al begon te spreken 
over liquidatie en dat dit onderwerp een agendapunt werd 
op de vergadering? Blijkbaar heeft men toch ook deze con
clusie niet aangedurfd. Toen de veilingsvereniging Naald
wijk de tuin aankocht om er haar riante veilinggebouw te 
plaatseh, werd een andere tuin aangekocht en er was nu 
tevens gelegenheid om deze naar de eisen des tijds in te 
richten. 

De révolutionnaire uitbreiding van de glascultuur stelde 
geheel nieuwe eisen aan de Proeftuin. Immers, grote bedra
gen moesten in het bedrijf worden geinvesteerd en veel meer 
dan bij de koude grondgedeelten kwam het er op aan, een 
lonend gewas te hebben. Bovendien ging deze intensivering 
dikwijls gepaard met eenzijdige cultuur, zodat problemen 
van grondmoeheid en ziekten als het ware vanzelf werden 
opgeroepen, welker bestudering en bestrijding dringend 
noodzakelijk was. 

Met voortvarendheid en durf is door de heer Riemens deze 
zaak aangepakt. En wel op tweeërlei wijze. Eerstens door wat 
te doen, maar ook door de verloren belangstelling voor dit 
werk weer bij de kwekers op te roepen. De Proeftuin moest 
op twee fronten actief zijn, n.l. door zich geheel in te stellen 
op de vele problemen, welke deze cultuur met zich bracht en 
in de tweede plaats, om dit alles mogelijk te maken, door de 
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morele en financiële belangstelling bij de kwekers op te 
roepen. De Westlander is echter voldoende realist om waar 
voor zijn geld te willen hebben en daarom werd telken jare 
in overleg met het bestuur het werkprogram vastgesteld en 
werden op het eind van het jaar in een verslag de resultaten 
aan de leden medegedeeld. Hoe de belangstelling toenam en 
tegelijk de werkzaamheden werden uitgebreid, hoe het 
laboratorium steeds meer uitgroeide ten gerieve van de 
tuinbouw, dat alles kan de lezer vinden in dit boek. En het 
moet voor de Directeur van deze instelling wel een grote 
voldoening zijn te weten, dat zijn eigen helpers en helpsters 
de piëteitvolle daad hebben gesteld om bij gelegenheid van 
zijn jubileum hem het relaas van eigen werkzaamheid in 
boekvorm aan te bieden. Dat zal hem de voldoening schen
ken voor veel geslaagd werk. 

Maar tevens zal het de talrijke leden van de Proeftuin de 
gelegenheid bieden om de gehele ontwikkelingsgang van de 
tuinbouwwetenschap nog eens te kunnen repeteren en daar
door bevestigd te zien, dat deze arbeid een noodzakelijke 
completering is van de tuinbouw in zijn geheel en dat er 
daarom reden is om de actieve directeur van de Proeftuin 
dankbaar te gedenken en ons zelf te feliciteren met het bezit 
van deze instelling. 

J. BARENDSE 
Voorzitter Bond Westland. 
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Gehavend zeil, de wind van voor, 
Het deert ons niet, wij varen door. 

„De heer Riemens wijst er op, dat de proeftuin in de 
.,laatste jaren onder invloed van verschillende omstan-
„digheden feitelijk niet is geweest Proeftuin, maar een 
„gewoon tuindersbedrijf, waarvan de exploitatie een 
„tekort oplevert van ƒ 2000.— en meer per jaar. Hij 
„vraagt of het Bestuur reeds maatregelen heeft geno-
„men om te komen tot verbetering van de financiële 
„toestand, opdat de tuin werkelijk met succes zal 
„kunnen werken ten bate van de vruchten- en groen-
„tenteelt van de streek". 

Zo luidt een passage uit de notulen van een bestuursverga
dering van de „Proeftuin Westland" op Donderdag 15 Juni 
1922. 

Het eerste officiële contact met het bestuur van de Proef
tuin is hiermede gelegd. Als leraar aan de Rijkstuinbouw-
winterschool te Naaldwijk, was de heer Riemens met een 
tweetal collega's tot deze vergadering uitgenodigd om 
gezamenlijk overleg te plegen over een nieuwe gedragslijn, 
die gevolgd zou kunnen worden in de exploitatie van de tuin. 
De noodzaak om eens over een en ander te praten was wel 
aanwezig. In de eerste wereldoorlog was een verslapping in 
activiteit ingetreden. 

Het doel waarvoor de Proeftuin in 1900 was opgericht, was 
uit het oog verloren. Vermeldde de omschrijving van de doel



14 DE GROEI VAN DE PROEFTUIN 

stelling der Vereniging niet onder 2°: Doel is de vruchten- en 
groententeelt in het Westland vooruit te brengen? 

Het bestuur besefte dit ook. Een opmerking, door de heer 
M. v. d. Hout in het Bestuur van de „Bond Westland" ge
maakt, was aanleiding voor de heer G. A. v. Kampen om in 
de bestuursvergadering van de Proeftuin de vraag te stellen 
„of het niet op de weg van de tuin zou liggen zich ook op het 
gebied van de teelt van snijbloemen te gaan bewegen, die in 
onze streek meer ingang begint te vinden?" 

Ook punt i° van de doelstelling verdiende nader bekeken 
te worden: „Doel der Vereniging is het bevorderen van de 
practische opleiding der leerlingen van de R.T.W.S. door 
deze jongelui aan de werkzaamheden te laten deelnemen". 

Uit de karakteristiek van de tuin door de heer Riemens 
gegeven, blijkt dat ook deze taak zeker niet meer als een 
primaire werd gezien. Er moest iets gebeuren, maar wat? 
Er kwam nog iets bij. Reeds bij schrijven van 1917 gaf de 
Directeur-Generaal van de Landbouw in overweging, „dat 
met het oog op de stand der financiën van de Proeftuin een 
andere wijze van subsidieverlening zou worden gevolgd, n.l. 
in dien zin, dat de subsidies zouden worden beschouwd als 
sluitpost van de jaarlijkse exploitatierekening." 

Verzocht werd om een statutenwijziging, zodat door het 
Rijk „zekerheid werd verkregen^ dat het bestaan van de 
Proeftuin werd gewaarborgd, ook bij een eventueel plotseling 
besluit tot ontbinding der Vereniging met het oog op de 
bestemming als schooltuin". 

Het blijkt, dat van overheidszijde ook het ergste werd 
gevreesd en bijtijds werd aangedrongen op maatregelen om 
een liquidatie te voorkomen. Er zat geen gang in. De be
stuursvergaderingen werden vaak met grote tussenpozen 
gehouden en maar al te veel draaiden de besprekingen uit op 
het beramen van middelen om het hoofd boven water te 
houden. 

Het spook van de liquidatie bleef dreigen en zou nog 
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dichter bij komen. De zorgen van de administrateur namen 
steeds toe, het bleek onmogelijk om de eindjes aan elkaar te 
knopen. 

Het Bestuur van de „Bond Westland" werd van de benarde 
positie op de hoogte gebracht en in een gemeenschappelijke 
vergadering werd overlegd, wat er eventueel nog te doen zou 
zijn om de zaak te redden. 

Op 7 Augustus 1924 was een schrijven ingekomen van de 
Directeur van de Proeftuin, de heer K. Wiersma, waarin 
deze ontslag vroeg als Directeur van de Proeftuin. Door de 
Directie van de Landbouw werd in overweging gegeven de 
heer Riemens, waarnemend Directeur der R.T.W.S. als 
zodanig te benoemen. 

Na een korte schildering van de omstandigheden, waaronder 
de heer Riemens als Directeur van de Proeftuin, zijn loop
baan begon, willen wij nu in vogelvlucht de levensloop van 
de nieuwbenoemde Directeur tot dit moment nagaan. 

Geboren 15 Mei 1888 te Hoedekenskerke (Z) werd hij, na 
het verlaten der lagere school, toegelaten als leerling tot de 
Rijkskweekschool te Middelburg. Hij was dus voorbestemd 
om onderwijzer te worden. Deze jaren van vorming kunnen 
soms van beslissende invloed zijn op het verdere leven. Zo 
was het ook hier. Aan de Middelburgse Kweekschool werden 
de lessen in Plant- en Dierkunde gegeven door een leraar, die 
tevens de acte van Land- en Tuinbouwonderwijzer bezat. 
Blijkbaar slaagde deze leraar er in om bij zijn leerlingen de 
ogen te openen voor het mooie van dit vak. Naast de theore
tische lessen werd met de klassen geënt en gesnoeid, de 
practische resultaten werden besproken en bekeken. Kan het 
anders, dat van deze lessen invloed op de leerlingen uitging? 

In de jeugdige Riemens ontwaakte de drang om zich 
verder te verdiepen in deze tak van wetenschap. Als jongen 
werd hij vertrouwd met de problemen en mogelijkheden, die 
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dit mooie vak bood. Op vaak primitieve manier konden 
proefjes worden genomen, enten, stekken, bestuderen van de 
plant, dat was het, waar de belangstelling naar uitging. 

Hoe de plannen, die toen al rijpten, te verwezenlijken? In 
Zeeland was in die tijd wel tuinbouw, maar vrijwel uitslui
tend fruitteelt. 

Voor de onderwijzer, die animo heeft voor land- of 
tuinbouw, is de gebruikelijke weg in de eerste plaats de studie 
voor de hoofdacte te beginnen om daarna via de landbouw-
acte de tuinbouwacte te halen. Zo was de studie voor de 
eerstvolgende jaren dus uitgestippeld. 

Na als onderwijzer werkzaam te zijn geweest in Sloten (bij 
Amsterdam) en Zeist met een korte tussenruimte van twee 
maanden te Zaandam, volgde een benoeming als hoofd der 
school te Terbregge (Hillegersberg). 

Op dit moment ontstond dus het contact met de streek, 
die in het verdere leven van de heer Riemens zo'n belangrijke 
plaats zou innemen. Het studeren voor de tuinbouwacte kon 
op de juiste manier worden aangepakt. Naast de theoretische 
vorming was er in deze streek volop gelegenheid om practi-
sche kennis op te doen. Met onverflauwde energie werd 
aangepakt en bij het examen voor de begeerde acte in 
Augustus 1917 was het de heer Riemens, die met schitterende 
cijfers slaagde. Dit succes trok de aandacht, in dit jaar werd 
door geen der candidaten een dergelijke cijferlijst verkregen. 

De heer K. Wiersma, directeur van de Rijkstuinbouw-
winterschool te Naaldwijk, maakte deel uit van de examen
commissie en kwam aanstonds met het verzoek om een 
benoeming als leraar aan deze school te willen aannemen. De 
vacature moest op korte termijn worden vervuld, over 14 
dagen was een nieuwe leraar nodig. Toen het besluit genomen 
was, moest ontslag worden gevraagd uit de functie van hoofd 
der school te Terbregge. 

Het gemeentebestuur liet dit maar niet zonder meer 
passeren. Het was nog in de tijd, dat de onderwijzerssalarissen 
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op de verschillende plaatsen sterk uiteenliepen. De regeling 
van de salarissen was nog een gemeentelijke aangelegenheid 
en geen rijkszaak. Namens het gemeentebestuur kwam de 
wethouder eens praten of het niet beter was, om de ontslag
aanvrage maar in te trekken. Terbregge wilde de meester 
nog niet missen. Een salarisverhoging van 75 % werd aange
boden en dat maakte het in deze dure oorlogstijd wel moeilijk 
om het eenmaal genomen besluit te handhaven. De cursus 
aan de R.T.W.S. te Naaldwijk was inmiddels aangevangen 
en vorderde twee dagen per week. Er werd voor de winter 
een middenweg gekozen, twee dagen les in Naaldwijk en de 
rest van de week in Terbregge. 

Deze regeling kon worden getroffen in overleg met de 
Directeur-Generaal van de Landbouw. Aan het einde van de 
cursus in Maart 1918 verliet de heer Riemens de R.T.W.S. 
om zich weer geheel te wijden aan het onderwijs te Ter
bregge. 

In 1919 ontstond aan de R.T.W.S. opnieuw een vacature 
door het vertrek van de heer Visser. In dit jaar valt de defi
nitieve benoeming aan de R.T.W.S. te Naaldwijk en sinds
dien zijn het Westland en de heer Riemens onverbrekelijk 
verbonden. 

De benoeming tot Directeur van de Proeftuin was een feit 
geworden. De stemming onder de bestuursleden was omtrent 
de toekomst wel in mineur. Een voorstel tot liquidatie werd 
op het kantje verworpen. De administrateur, de heer S. 
Sweeris, had reeds een vordering van f 5.000,—, het bedrag, 
dat door hem in de laatste jaren was voorgeschoten om de 
betalingen op tijd te kunnen doen. Hij scheen al vertrouwd 
te zijn met de gedachte, dat hiervan niets meer zou terecht
komen. 

De heer Riemens geloofde echter wel in de toekomst. Aan 
de administrateur deed hij een voorstel: 
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„Mijnheer Sweeris, U gelooft niet meer in de mogelijkheid, 
dat het geleende bedrag nog zal terechtkomen?" 

„Neen, ik zie de zaak hopeloos in." 
„Dan wil ik die vordering van f 5000,— van U overnemen, 

ik geef er f 2500,— voor. Afgesproken?" 
De heer Sweeris aarzelde echter, een beetje hoop bleek toch 

nog te sluimeren. De transactie kwam niet tot stand. 
Dit intermezzo liet niet na, indruk te maken op de bestuurs

leden. Met iemand, die er zo over dacht, was het toch nog 
wel te wagen. 

De nieuwe directeur ontvouwde zijn denkbeelden. 
„Door de Directeur-Generaal van de Landbouw ben ik 

belast met de feitelijke leiding der R.T.W.S. en deze gaf 
tevens het bestuur van de Proeftuin in overweging om mij 
te belasten met het Directoraat van de Proeftuin. Het ver
band tussen tuin en school blijft dus behouden. Het zou zeer 
te bejammeren zijn, als de Proeftuin werd geliquideerd, zo
wel voor de streek als voor de school, want het staat vast, 
dat met de tuin ook na korte tijd de school zal verdwijnen." 

Hierna volgt een uiteenzetting van het financiële plan, dat 
de heer Riemens had ontworpen. Dit plan werd door som
mige leden vrij sceptisch ontvangen, maar er gingen toch 
stemmen op om het op deze basis te proberen. De heren 
N. Barendse (voorz.) en M. v. d. Hout spreken hun vertrou
wen in de nieuwe opzet uit. 

In de vergadering van 19 September 1924 wordt reeds het 
nieuwe teeltplan ontworpen. In dezelfde tijd doet de Bond 
Westland het verzoek om de tuin aan de Veilingvereniging 
Naaldwijk te verkopen. De gunstige ligging maakt dit terrein 
uitstekend geschikt voor dit doel. Na enige vergeefse pogin
gen slaagt het bestuur er in om de tuin van de heer Groene-
wegen aan de Zuidweg aan te kopen. 

Op deze plaats is de Proeftuin sinds 1924 gevestigd. Kort 
daarop kan een plan worden opgemaakt voor de bouw van 
een tuinmanswoning met laboratorium en schuur. Eén van 
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de wensen van de nieuwe directeur gaat hierbij in vervulling, 
n.l. de stichting van een laboratorium. 

Het streven was om het voornaamste doel, waarvoor de 
Proeftuin in 1900 was opgericht tot werkelijkheid te maken: 
Voorlichting voor de tuinder, dat was het waaraan behoefte 
bestond. De tuin moest over een apparaat beschikken, waar
door deze taak kon worden vervuld. In die richting gingen 
de wensen. 

Bij de groei van de plant speelt de bodem een belangrijke 
rol. Moeilijkheden met de teelten ontstonden, vaak als gevolg 
van gebreken in de bodem. Onderzoek was nodig en grond
onderzoek in de eerste plaats. 

Deze overwegingen leidden tot het plan om een labora
torium voor grondonderzoek in het leven te roepen. Door 
dit instituut zou in de streek zeker nuttig werk kunnen 
worden gedaan. Door de gunstige ligging temidden van 
een echte tuinbouwstreek zou het mogelijk worden om 
aan de tuinders de nodige „service" te bieden en vooral kon 
op korte termijn een rechtstreeks advies omtrent de bemesting 
worden gegeven. 

Dat deze zienswijze juist was, is wel gebleken uit de snelle 
ontwikkeling, die het laboratorium in de nu volgende jaren 
zou hebben. 

Als voor deze ontwikkeling toch nog een tiental jaren nodig 
was, dan heeft dit zeker niet gelegen aan de stuwkracht van 
de Directeur. Met vaste hand en nooit aflatende energie zou 
hij dit zo primitief aangevangen werk tot een succesvol einde 
brengen. 

De remmende factor was in hoofdzaak wel de financiële 
draagkracht van de herboren vereniging Proeftuin Westland. 
De wensen waren talrijk, maar steeds moest gerekend en 
geteld worden om de vervulling van deze wensen mogelijk te 
maken. Bij een laboratorium, hoe bescheiden ook, hoorde 
personeel en om deze post weer gedekt te krijgen was vaak 
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grote krijgsmanskunst nodig. Toch zou het lukken en wij 
zullen in de loop van ons betoog nog menigmaal gelegenheid 
hebben om hiervan iets meer te vertellen. 

In het voorgaande werd reeds enige malen gewezen op de 
remmende werking, die de financiële toestand uitoefende op 
de uitvoering van de geprojecteerde plannen. Om hierin 
verbetering te brengen, stelde de Directeur reeds bij het 
begin van zijn optreden als zodanig voor om in de financiële 
toestand der vereniging verbetering te brengen. Bij de stich
ting van de Proeftuin waren stortingsbewijzen à f 10,— uit
gegeven. Deze bewijzen stonden op naam, maar het was 
mogelijk ze bij het overlijden te doen overschrijven op de 
erfgenamen. De geldigheidsduur liep dus door in het on
eindige. 

Om te komen tot een bron van inkomsten, waaruit jaarlijks 
geput kon worden, werd in de bestuursvergadering van 19 
September 1924 besloten, aan de houders van stortingsbe
wijzen te verzoeken, vrijwillig contributie te betalen. In Juli 
1926, dus na 2 jaar, wordt een aantal contribuerende leden 
van 103 vermeld en de stijging zette sindsdien regelmatig 
door. Door intensieve propaganda werd dit aantal opgevoerd. 

Een belangrijke factor was natuurlijk de waardering, die 
de Proeftuin bij de tuinders genoot. Dit vertrouwen moest 
veroverd worden. Door geregelde voorlichting over de teel
ten, die zij beoefenden, door adviezen over ziektenbestrijding, 
kortom door het bieden van de grootst mogelijke „service" 
aan de leden, moest het besef gewekt worden, dat het werk 
daar gedaan, uitsluitend en alleen te hunnen dienste was. 

Geen gelegenheid werd onbenut gelaten om dit besef bij 
te brengen. 

Op de algemene ledenvergadering, 27 Februari 1925, werd 
door één der leden van de wenselijkheid uitgesproken om 
proeven te nemen op het gebied van de koeltechniek, speciaal 
voor het koelen van druiven. 
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Het antwoord op deze vraag werd gegeven door de heer 
Jac. Kuyvenhoven, secretaris der vereniging. Dit antwoord 
typeert zozeer de gedachten, die in de kring van bestuur en 
directeur leefden, dat wij het hieronder weergeven. 

„Het bestuur is gaarne bereid om de tuin beschikbaar te 
stellen voor het nemen van allerlei proeven, mits de belang
hebbenden bereid worden gevonden, daarvoor ook financieel 
zodanig mede te werken, dat het mogelijk zal zijn die proeven 
te nemen, wijl als eerste voorwaarde voor onze tuin moet 
worden gesteld een sluitende rekening. Ik ben overtuigd, dat 
de belangstelling voor onze tuin nog moet groeien en acht 
het welslagen voor een groot deel afhankelijk van de capa
citeiten van onze nieuwe Directeur en van het meeleven van 
onze Westlandse tuinders. 

Wanneer het Westland niet bereid is offers te brengen voor 
onze Proeftuin, dan zal hij nooit aan zijn doel kunnen beant
woorden. Als voorbeeld ter navolging wil ik noemen de 
Proeftuin te Cheshunt, waarvan de wetenschappelijke leiders 
de volle waardering genieten van de tuinbouwers in de Lea 
Valley". 

Deze woorden klinken als een program en de lezer zal goed 
doen om deze gedachten vast te houden bij het lezen en 
beoordelen van al hetgene in de volgende jaren door de 
Proeftuin werd gedaan. 

Op twee pijlers moest worden gebouwd: 
1. De samenwerking der tuinders. 
2. De capaciteiten van de directeur. 

Als de eerste voorwaarde vervuld was ,dan zou aan de 
directeur gelegenheid geboden worden om de tweede voor
waarde tot volle ontplooiing te brengen. 

In de vacature van voorzitter der vereniging, ontstaan door 
het bedanken van de heer N. Barendse, werd op 11 Februari 
1926 gekozen de heer W. G. Verheul. Bij alles wat nadien 
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werd verricht, zien we naast de Directeur de figuur van de 
Voorzitter. In vruchtbare samenwerking werd veel tot stand 
gebracht. De Directeur, vol van ideeën en toekomstplannen, 
de Voorzitter aanmoedigend en soms met een klopje op de 
schouder manend, toch vooral niet verder te springen dan 
de stok reikte. 

De ideeën en plannen zouden werkelijkheid worden, maar 
het tempo werd van stap tot stap bepaald door de financiële 
draagkracht van de Vereniging. 

15 Ju« 1925. Deze dag zal in de annalen van de Proeftuin 
met vette letters geboekstaafd blijven. Het nieuwe gebouw 
werd geopend. Een klein laboratorium was er aan verbonden 
en in dit gebouwtje zou op zeer bescheiden schaal een aan
vang kunnen worden gemaakt met het grondonderzoek, 
waarop in de vorige bladzijden reeds werd gewezen. 

De belangstelling bij de opening was groot. Een bewijs, 
dat velen er prijs op stelden om getuige te zijn van het in 
gebruik nemen van dit nieuwe gebouw. 

Deze belangstelling was immers voorwaarde voor de groei 
en we waren op het goede pad. 

Werd reeds gewezen op het nut van grondonderzoek, meer 
en meer bleek, dat vele tuinders met de grootste moeite er 
niet in slaagden om de grond gezond te houden. De tomaten 
werden bedreigd door „aaltjesziekte". Dit behoefde geens
zins verwondering te wekken. De teelten onder glas werden 
nu reeds jaren volgehouden. Vruchtwisseling vond wel toe
passing, maar in heel veel gevallen kwam men al te regel
matig terug met hetzelfde gewas. De financiële uitkomsten 
spraken ook een woordje mee. 

Trad eenmaal aaltjesziekte op, dan ging het met de 
productie snel bergafwaarts. 

Op de bollengronden in Lisse, waar problemen in verband 
met bodemparasieten uiteraard ook aan de orde moesten 
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komen, had men reeds enige ervaring met het steriliseren 
van de grond opgedaan. De vraag, die nu aan de orde kwam 
was deze: „Is er voor de Westlandse tuinders niet iets in deze 
richting te proberen?" Als men er in zou slagen, dan kon dit 
de redding betekenen van de tomatenteelt, een teelt, die in 
deze streek aan vele handen werk en voor menige tuinder 
brood betekende. Als er een redmiddel was, dan zou dit 
wellicht hierin te vinden zijn. 

De Proeftuin moest hierin leiding geven en met voort
varendheid werd de zaak aangepakt. 

Na enige vergeefse pogingen slaagde men er in een loco
mobiel te huren, voorlopig voor f 20,— per week, om op de 
tuin proeven te nemen. Het principe der sterilisatie berustte 
op het „koken" of „stomen" van de grond. Door de sterke 
verhitting werden alle aanwezige aaltjes gedood en op de 
aldus steriel gemaakte grond zou een nieuwe teelt geen 
nadelige gevolgen meer ondervinden. 

De proeven met de locomobiel verliepen naar wens. Meer
dere tuinders wensten er gebruik van te maken en na korte 
tijd kwamen er zoveel aanvragen, dat er niet aan kon worden 
voldaan. 

Het „grondstomen" had in het Westland zijn intrede 
gedaan. Deze sterilisatiemethode had zoveel succes, dat het 
tot op dit moment de algemeen toegepaste methode is 
gebleven. De locomobiel trekt niet meer van bedrijf naar 
bedrijf, er zijn nu andere en meer doeltreffende manieren om 
resultaat te bereiken, maar toch heeft deze locomobiel 
uitnemende diensten bewezen. 

In de ruim twee jaren, dat de heer Riemens belast was met 
het Directoraat van de Proeftuin, was al ruimschoots geble
ken, dat er „vaart" in begon te komen. De problemen waren 
gesignaleerd, steeds meerdere dienden zich aan. Als de 
financiën het toelieten, werd doorgezet. Grondonderzoek, 
bestudering van teeltmethoden voor tomaat en druif, ziekte
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bestrijding, bodemsterilisatie, zie hier enige onderwerpen, 
die in studie genomen waren. 

Over studie gesproken. Naast het werk voor de Proeftuin, 
als leraar aan de R.T.W.S. en de voorlichtende taak tot 
steun van de tuinder, bleef waarlijk nog tijd over voor weten
schappelijke studie. 

Wij zullen ons niet verdiepen in de wijze, waarop gestu
deerd moest worden. Het was geen studie in verloren uren, 
want die waren er niet. Er zal menig nachtelijk uur mee 
gemoeid zijn geweest. En dan die reizen naar Wageningen. 
Alleen de heer Riemens zelf zou U kunnen verhalen, hoe deze 
studie moest worden volbracht. 

Het doel stond echter voor ogen en met ijzeren wil en vol
harding werd naar dit doel gestreefd. 

December 1926: de heer Riemens slaagt met lof aan de 
Landbouwhogeschool te Wageningen. 

Geven we nu het woord aan de heer Verheul, Voorzitter 
van de Proeftuin in de vergadering van het bestuur op 10 
Januari 1927. 

„Met veel genoegen, mijnheer Riemens, wens ik U namens 
het bestuur geluk met de uitslag van het Ingenieursexamen 
aan de Landbouwhogeschool te Wageningen. Van harte 
hoop ik, dat het Westland en omstreken, voor zover het zich 
voor de Tuinbouw interesseert, de vruchten mag plukken van 
de wetenschappelijke arbeid van de nieuwe ingenieur, die 
toch reeds, zo lang wij hem kennen, getoond heeft een man 
te zijn, die zijn taak steeds ernstig opvat en ook in de afgelo
pen jaren duidelijk heeft laten zien, op welke wijze de weten
schap de practische tuinder van dienst kan zijn." 

Het jaar 1927 is in de geschiedenis van de Proeftuin West-
land een belangrijk jaar geweest. Oorspronkelijk opgericht 
voor het Westland, bleek meer en meer, dat het arbeidster
rein eigenlijk te eng werd gezien, als de bemoeienissen van 
de tuin zich uitsluitend uitstrekten tot het Westland. De 
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teelten onder glas vond men eveneens in de zgn. „Kring", de 
streek, die zich uitstrekt om de kern „het Westland". Ook 
daar was het glas ruim vertegenwoordigd, al was het 
karakter enigszins anders. Trad in het Westland de fruitteelt 
meer op de voorgrond, in de „Kring" werd sinds jaren in 
hoofdzaak aan groententeelt gedaan. De gewassen verschil
den, de problemen liepen vaak parallel. De intensieve 
cultuur, de bodem- en plantenziekten, de noodzaak van 
selectie van cultuurgewassen brachten talrijke vragen mee. 
Op deze vragen zocht men ook daar een antwoord. 

Evenals bij de tomaat het wortelaaltje een bedreiging 
vormde voor de teelt, werd de komkommer belaagd door de 
fusarium en het had de schijn, dat de komkommer binnen 
afzienbare tijd van het toneel zou verdwijnen. 

Door de nood gedreven werden in het najaar van 1926 
inleidende besprekingen gevoerd om het arbeidsterrein van 
de Proeftuin uit te strekken tot het gehele Zuid-Hollandse 
Glasdistrict. 

Van de Veilingverenigingen ging een levendige propa
ganda uit. Eind 1927 was het aantal leden gestegen tot 2000 
en zo goed als alle veilingen waren bereid om 1/50 % van 
de veilingomzet beschikbaar te stellen voor de kas van de 
Vereniging Proeftuin. 

Een statutenwijziging bezegelde de nieuwe verhoudingen 
en onder de naam „Proeftuin Zuid-Hollands Glasdistrict" 
zou de Vereniging zich naar buiten aandienen. 

Al spoedig zouden de tuinders van de „Kring" een beroep op 
de Directeur komen doen. De komkommer moest een object 
van studie worden. Ir Riemens zegt hen openhartig, hoe de 
zaken staan. De bestudering van de tomatenziekten vraagt 
zijn volle aandacht en hij vreest aan de bestudering van de 
komkommer weinig te kunnen doen. Eerst wanneer het 
bedrag, dat van de Kring der Veilingen en van de leden 
komt, zo hoog is, dat een nieuwe wetenschappelijke kracht 
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kan worden aangesteld, is er kans op bevrediging van hun 
wensen en verlangens. Wetenschappelijke onderzoekingen 
kosten geld, veel geld. 

De belangstelling voor de Proeftuin neemt weliswaar toe, 
maar toch blijkt steeds weer, dat de juiste opvatting omtrent 
de taak bij de tuinder in het algemeen nog niet aanwezig is. 

„Met f 2000,— Rijkssubsidie kunnen wij ook tuinen" was 
de opmerking op een vergadering. Deze uitspraak verraadt 
een verkeerd inzicht in het doel van de Proeftuin. Nog te veel 
ziet men hierin een gewoon tuindersbedrijf, dat zeker moet 
floreren als een subsidie van f 2000,— een steuntje in de rug 
geeft. Deze opvatting moet nog verdwijnen. De secretaris 
geeft in het jaarverslag over 1928 uiting aan zijn visie op de 
volgende wijze: 

„Het onjuiste beeld van een tuinder met modelbedrijf, die 
elk jaar uit zijn overschot een kasje bijbouwt, is van de baan. 
Wij stellen er voor in de plaats dit beeld: Een mooie tuin met 
een ongemeubileerd huis, onvoldoende bewoond door tijde
lijke bewoners, daarbij de baas veel van huis zonder plaats
vervanger en dan nog meer werk aan de winkel dan de 
bewoners af kunnen doen, waardoor de mooie tuin ook niet 
kan beantwoorden aan het doel, waarvoor hij is gesticht". 

Dit beeld is duidelijk genoeg. 
„De baas veel van huis". Dit was er in 1927 niet beter op 

geworden. In April 1927 benoemd tot Rijkstuinbouwconsu-
lent stapelden de werkzaamheden zich steeds meer op. „De 
omvang van het werk nam meer en meer toe en is veel te 
groot voor één persoon, zelfs al heeft deze de buitengewone 
werkkracht van de heer Riemens, die dan ook dit jaar zijn 
vacantie heeft moeten opofferen aan onze Vereniging", 
(zelfde verslag). 

Waar dit werk zoal uit bestond? Lezer, hier volgt een op
somming: Werktijd: Van 's morgens 8 uur tot 's avonds 10 
uur. 
Werkzaamheden: ie. Onderwijs. Regeling en leiding van de 
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R.T.W.S., lesuren aan deze school, schoolvergaderingen. 
Bezoek aan dc algemene tuinbouwcursussen door het gehele 
ambtsgebied op de winteravonden. 

2e. Consulentschap. Spreekuren op het kantoor op vaste 
tijden, spreekuren door het ambtsgebied verspreid op vaak 
afgelegen plaatsen. Bezoeken aan tuinders op aanvraag. 
Geven van schriftelijke adviezen. Publiceren van artikelen in 
vakbladen. Houden van lezingen. Bijwonen van vergaderin
gen. Representatieve functies als regeringsambtenaar. 

3e. Leiding van de Proeftuin. Wetenschappelijke onder
zoekingen. Vergaderingen, besprekingen, enz. 

Welke wetenschappelijke onderzoekingen werden in de jaren 
1927 en 1928 verricht? Zoals reeds eerder werd opgemerkt, 
werd vooral aandacht besteed aan de tomaat en de druif. 

Een rassenvergelijkingsproef moest nader inzicht ver
schaffen in de opbrengsten van verschillende tomatenrassen, 
zowel van Hollandse als van Engelse oorsprong. 

De meest geteelde Westlandse druif, de Black Alicante, 
stierf vaak plotseling af, zonder dat met zekerheid de oorzaak 
kon worden vastgesteld. Het vermoeden bestond, dat de 
waterstand een belangrijke rol speelde, daarom werden 
entingsproeven genomen. Door het enten van de Black 
Alicante op de vlakker wortelende Frankenthaler was mis
schien een oplossing te vinden. 

Daar koolzuur een gas is, dat voor de assimilatie van de 
plant onmisbaar is, werd nagegaan of een verhoging van het 
koolzuurgehalte in de kaslucht tot opbrengstverhoging bij 
spinazie kon leiden. 

Bestrijding van meeldauw in tomaten en van vruchtvuur 
bij komkommers werd beproefd en gaf hoopgevende resul
taten te zien. 

Een rassenvergelijking bij komkommers had eveneens 
plaats. 

In samenwerking met het K.N.M.I. te De Bilt werden 



28 DE GROEI VAN DE PROEFTUIN 

gedurende een reeks van jaren temperatuur- en vochtig
heidswaarnemingen gedaan. 

Bestuivingsproeven bij enige druivenvariëteiten, in overleg 
met Prof. Ir A. M. Sprenger, Directeur van het Laborato
rium voor Tuinbouwplantenteelt te Wageningen, voerden 
tot waardevolle conclusies. Op de conclusies en de betekenis 
van deze en andere proeven wordt in een volgend hoofdstuk 
nader ingegaan. 

Bij alle wetenschappelijk onderzoek doet zich het verschijn
sel voor, dat bestudering van een bepaalde materie, nieuwe 
vragen opwerpt. Het gebruik van bestrijdingsmiddelen tegen 
ziekten en aantastingen nam hand over hand toe. 

Bepaalde middelen waren reeds op hun doelmatigheid 
getoetst. Er ontstond vraag naar deze middelen. Om aan 
deze vraag te voldoen zou er aanbod moeten zijn. Het aantal 
kwakzalvers, dat met „doeltreffende" middelen de boer op 
trok, nam regelmatig toe. 

Ir Riemens onderkende het gevaar en zag ook hierin een 
taak voor de Proeftuin. De tuinder moest beschermd worden 
tegen dit gevaar. 

Het moest mogelijk worden, de aangeboden bestrijdings
middelen op hun bruikbaarheid voor de practijk te toetsen. 
Een nieuw arbeidsterrein zou ontsloten worden. Deze kwestie 
had nog een andere kant. Niet alleen de deugdelijkheid van 
een middel is van belang, maar ook de prijs spreekt een 
woordje mee. Prijzen werden gevraagd, die niet in even
redigheid waren met de kostprijs der samenstellende delen 
en de productiekosten. 

Het besluit was gauw genomen. Kon de handel niet tegen 
redelijke prijs leveren, wat lag dan meer voor de hand, dan 
de fabricage zelf ter hand te nemen. 

We zien het werk gestadig toenemen, maar voor het kleine 
aantal der medewerkers was het ondoenlijk om zich door 
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deze berg te blijven heenwerken. De benoeming van een 
wetenschappelijke kracht was meer dan ooit urgent. Bij de 
Inspecteur van de Landbouw waren al meerdere malen 
stappen gedaan om tot deze uitbreiding te komen, maar er 
zat weinig schot in. Als de Overheid draalde om te beslissen, 
dan moest het Bestuur maar weer aan het rekenen om deze 
wens in vervulling te brengen. 

In Augustus 1930 werd de stap gewaagd en volgde de 
tijdelijke benoeming van de heer A. Jumelet, die tal van 
jaren zijn krachten aan deze arbeid zou blijven geven. 

Het intensieve tuinbouwbedrijf is een veelzijdig bedrijf. In 
het voorgaande hadden wij meermalen de gelegenheid om 
op meerdere facetten de aandacht te vestigen. 

De glascultuur groeide meer en meer uit tot de groenten-
fabriek. De schoorstenen riepen de gedachte op aan een 
industriecentrum. De kassen en warenhuizen moesten ver
warmd worden en het stoken voor de verwarming was uit
gegroeid tot een onderdeel van het bedrijf, dat problemen en 
moeilijkheden meebracht. Wat werd tot nog toe gedaan om 
ook op dit punt de tuinder advies te kunnen geven? Hoe 
moest gestookt worden en bovenal, wat was de meest econo
mische manier van stoken? 

In samenwerking met de heer Wierts, consulent brandstof-
feneconomie kwam het tot de oprichting van stokerscursus
sen. Alleen door het geven van de nodige scholing aan de 
tuinders was het gewenste doel te bereiken. Voorlichting en 
onderwijs in gelukkige combinatie. 

Zoals werd opgemerkt nam het aantal moeilijkheden bij 
de teelt met de uitbreiding der glascultures en de intensive
ring geregeld toe. De behoefte aan voorlichting werd groter 
en daarmee het werk van de consulent. In sommige tijden 
was het voor één man ondoenlijk om deze taak naar behoren 
te vervullen. Verschillende malen moest eenzelfde advies aan 
de tuinders worden gegeven. Een oplossing zou het kunnen 
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zijn, door aan alle leden regelmatig vlugschriften toe te zen
den, waarin een bepaald onderwerp werd behandeld. Het 
grote voordeel was, dat op deze manier een gelijkluidend 
advies aan allen werd gegeven, zodat herhaling van hetzelfde 
advies niet meer behoefde voor te komen. 

In 1931 verschenen 7 „waarschuwingen". 
I. Rhizoctonia bij tomaten; II. Mozaïek en strepenziekte; III. 
Spint; IV. Algehele opruiming wegens opheffing der teelt; 
V. Het koelen van tulpen; VI. Bemesting in de Glascultuur; 
VII. Winterbehandeling van druif en perzik. 

De veilingverenigingen zorgden voor de verspreiding onder 
de leden. 

Deze „Waarschuwingen" werden door vele tuinders ge
waardeerd, anderen lieten ze ongelezen. Soms kwam men na 
korte tijd met een vraag, die uitvoerig in de vlugschriften 
was behandeld en het bewijs voor het laatste was geleverd. 

Om proefnemingen te kunnen beginnen en tot het einde toe 
volvoeren, was steeds geld nodig. Een heel terrein lag nog 
vrijwel braak. Op het gebied van bemesting waren wel enige 
proeven onderhanden genomen maar tot een systematische 
opbouw van een reeks aaneengesloten proeven kon het nog 
niet komen. In Januari 1931 werd door het Chilisalpeter-
bureau een voorstel gedaan om gedurende 3 jaren een subsi
die van f 1500,— 's jaars te verlenen op voorwaarde, dat op 
de Proeftuin proeven zouden worden genomen met Chili-
salpeter en Kalisalpeter. Van deze bijdragen zou iemand 
kunnen worden aangesteld, wiens taak dan geheel zou bestaan 
in het nemen van deze proeven. Eén der oud-leerlingen van 
de R.T.W.S., de heer Steenks werd hiertoe op proef in dienst 
genomen. 

In dezelfde tijd trokken de proeven met neonbelichting bij 
komkommers de aandacht. Veel komkommerkwekers be
zochten de tuin om de resultaten te zien. Ook de weten
schappelijke wereld liet zich niet onbetuigd. Ir Riemens 
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ontving een uitnodiging om in Maastricht een lezing te 
houden voor de leden van Provinciale Staten in Limburg en 
andere autoriteiten over de betekenis van neonverlichting 
voor de groei van cultuurgewassen. Het verzoek tot het hou
den van deze lezing werd hem gedaan door Prof. Gillesen. 
Na een oorspronkelijke verwijzing naar Prof. Sprenger te 
Wageningen, die eveneens met belichtingsproeven bezig was, 
kwam een herhaalde uitnodiging, waaraan werd voldaan. 

Ook de kwekers toonden belangstelling; door de firma 
Philips te Eindhoven werden een aantal volledig toegeruste 
apparaten voor neon-verlichting in de handel gebracht. Aan 
een verzoek van deze firma om economische gegevens om
trent komkommers, die met neonlicht waren behandeld, kon 
helaas niet worden voldaan. De Proeftuin had niet de be
schikking over komkommerkassen, die voor dit doel nodig 
waren. Een aanbod van f 2000.— voor de bouw van een paar 
kasjes moest worden afgeslagen, omdat de Proeftuin niet bij 
machte was om het verder benodigde bedrag hiervoor 
beschikbaar te stellen. 

In April 1931 kwam een deputatie van de Leidse Veiling op 
bezoek bij Ir Riemens, met een verzoek om te worden inge
deeld bij het Zuid-Hollands Glasdistrict. Nu behoorden ze 
tot het Consulentschap Lisse. Ir Riemens kon niet anders 
doen, dan de heren duidelijk maken, dat dit niet zonder 
meer ging. 

Een tweede verzoek betrof de „waarschuwingen", die in 
deze tijd aan de leden werden verzonden. Hun vraag was 
ook deze vlugschriften te mogen ontvangen. Hiertegen kon 
geen bezwaar bestaan. 

Op zichzelf is het niet zo belangrijk om het hier te ver
melden, maar dezelfde deputatie vertelde nog, hoe men in 
Leiden de bestrijding van luis in sla aanpakte. Door de 
Leidse Veiling was een ambtenaar aangesteld, die zich uit
sluitend bezig hield met het geven van adviezen omtrent de 
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bestrijding van luis in sla. In veel gevallen voerde hij de 
bestrijding zelf uit om de kwekers te instrueren. Dit was zeker 
een voorbeeld, dat navolging verdiende. 

Er is nog een andere reden, waarom wij dit feit vermelden. 
Het verschijnsel doet zich voor, dat de organisatie, in dit 
geval de Veilingvereniging, voorziet in de behoefte van 
bedrijfsvoorlichting bij hun leden, waar de Overheid hierin 
nog zeer onvoldoende voorzag. 

In ons land heeft dit stelsel zich niet verder ontwikkeld, 
maar er zijn landen, waar dit op het ogenblik nog regel is, 
b.v. Denemarken. In ons land heeft in latere jaren de Over
heid deze taak aan zich getrokken. 

De bestrijding van bladluizen was een probleem, dat 
dringend oplossing behoefde. Er waren rookmiddelen bekend, 
maar de prijs was vaak een beletsel om het middel op grote 
schaal toe te passen. 

Ir Riemens zocht, in samenwerking met ambtenaren van 
de Plantenziektekundige Dienst naar een rookmiddel, dat 
afdoende en vooral ook goedkoop zou zijn. In 1932 gelukte 
het een dergelijk middel samen te stellen. 

In 1932 werd van dit middel 2000 kilo aan de leden ver
kocht, sommigen gingen er zelfs toe over het zelf te bereiden. 
De prijs van de handelsrookmiddelen liep tot de helft terug, 
zodat ook niet-leden van de Proeftuin indirect van deze 
vinding profiteerden. 

De prijs van de bestrijdingsmiddelen sprak in deze tijd een 
woordje mee. De toestand van de Westlandse tuinbouw werd 
er niet beter op. Een crisistijd was aangebroken en de gevol
gen deden zich steeds meer gevoelen. Deze toestand liet ook, 
kon het anders? niet na zijn terugslag te geven op het werk 
van de Proeftuin. Uitbreiding van de werkingssfeer was 
onmogelijk, toch kon het programma over 1932 zonder stag
natie worden uitgevoerd. 

De proeven beperkten zich tot de cultuur van tomaten, 
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komkommers en druiven en verschillende algemene onder
werpen. 

De zaadselectie bij tomaat (Alsa Craig) was nu al gedu
rende 7 jaar voortgezet en groot was het aantal leden, dat 
geregeld zaad van de Proeftuin betrok. Andere rassen waren 
eveneens in selectie (Potentaat). 

De komkommertelers uit de Kring hadden al jaren reik
halzend uitgezien naar resultaten bij de bestrijding van 
vruchtvuur in hun komkommers. Met formaline werden 
resultaten geboekt en ter bestrijding van grondschimmels en 
ontsmetting van komkommerijen werden grote hoeveelheden 
formaline door de practijk aangewend. 

Een grote steun heeft het bestuur en de directeur steeds 
gehad aan de waardevolle adviezen en bemoeiingen van Prof. 
Aberson te Wageningen. Ir Riemens had al sinds jaren 
mogen ervaren, dat op hem steeds een beroep kon worden 
gedaan. Dit is meermalen gebleken en het zou ons te ver 
voeren om een volledig beeld te geven van alle kwesties en 
pröblemen, die met Prof. Aberson werden besproken en tot 
een goed einde gebracht. Een paar feiten willen we noemen. 

Een schrijven van Prof. Aberson aan de Delftse Gist- en 
Spiritusfabriek was aanleiding voor de Directie van deze 
fabriek om aan de Proeftuin een aanbod van f 3000,— sub
sidie te doen voor het nemen van proeven met koolzuur-
bemesting door middel van spiritusverbranding bij druiven, 

In 1933 werd een brief ontvangen van het Bedrijf slabora
torium voor Grondonderzoek te Groningen, waarin werd 
medegedeeld, dat er plannen bestonden om de Proeftuin het 
grondmonsteronderzoek te verbieden. Het was weer Prof. 
Aberson, die deze pannen van de baan wist te krijgen, door 
er in Den Haag op te wijzen, dat dit voor de Westlandse 
tuinbouw een grote stap terug zou betekenen. Onderzoek in 
Groningen zou voor de tuinders veel te lang duren, dit werk 
moest in Naaldwijk voortgang hebben. 
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De voorlichtingsdienst naih de Directeur steeds zeer in beslag. 
De spreekuren, drie maal in de week van 9-12, werden druk 
bezocht en talrijk waren de adviezen, die werden gegeven. 
„Moeten practisch alle jaarverslagen van veilingverenigin
gen en andere instellingen getuigen van achteruitgang, het 
verslag van de Proeftuin over 1935 maakt daarop een gun
stige uitzondering. Wij mogen dankbaar terugzien op het 
afgelopen jaar, wat er voor onze vereniging een was van 
sterke groei en vooruitgang in alle opzichten. Het is er zelfs 
een geworden van ongekende bloei. Hieruit blijkt, dat de 
kweker het nut van onze tuin beter gaat inzien en mede wil 
profiteren van de voordelen, welke hem als lid worden 
geboden". 

Zo begint het jaarverslag over 1935. Optimistische klanken 
in een tijd, dat de klaagtonen allerwegen gehoord werden. 
Het ledental was in 3 jaren gestegen van 2107 tot 3024. Hoe 
meer de instelling gedragen werd door de sympathie van de 
leden, hoe beter zij aan haar doel kon beantwoorden. Dit 
wist het bestuur, dit wist de directeur en met nimmer ver
flauwende activiteit werd aan de uitbouw van de vereniging 
gewerkt. Hoeveel beleid is er voor nodig geweest om het 
zover te brengen. Ontelbaar zijn de vergaderingen en be
sprekingen geweest met de veilingen om de bestuurders te 
overtuigen van de noodzaak voor alle leden om lid te worden 
van de Proeftuin. 

Er zijn moeilijke tijden geweest, tijden, waarin de neiging 
kon opkomen om het bijltje er bij neer te leggen. In 1930 
moest voorzitter Verheul bekennen, dat hij met het plan 
rondliep om als voorzitter te bedanken. De verhouding met 
de bestuursleden en de Directeur liet niets te wensen over, 
maar aan de waardering van de tuinders voor het werk van 
de Proeftuin ontbrak veel. 

Zo stonden de zaken in 1930, vijf jaar later kon de secre
taris boven aangehaalde woorden in het jaarverslag schrij
ven. Er was dus wel iets ten goede veranderd. 



DE GROEI VAN DE PROEFTUIN &5 

Bij zijn benoeming tot Directeur noemde Ir Riemens de 
situatie niet hopeloos, hij zag nog veel mogelijkheden, waar 
een groot deel van het bestuur de zaak al had afgeschreven. 
Hij zag het doel voor zich, hij zat nog boordevol plannen en 
onvervulde wensen. Tegenslag was niet in staat om aan deze 
plannen en dat doel ook maar iets te veranderen. Met een 
vasthoudendheid, de Zeeuwse aard eigen, zou hij de teugels 
in handen houden, organiserend, coördinerend om de Proef
tuin te doen worden de instelling voor alle tuinders, in hun 
eigen belang en in het belang van de Westlandse tuinbouw 
als geheel. 

Het apparaat groeide uit, kon nu uitgroeien, omdat de 
financiële toestand nu minder precair was. 

Eén van de onderdelen, die deze snelle groei vooral vertoonde 
was de afdeling grondonderzoek. In 1932 was het aantal 
onderzochte grondmonsters 105, vijf jaren later 2900. Dit 
aantal lijkt misschien nog niet zo hoog, maar 75 % van deze 
grondmonsters moest in enkele maanden worden onderzocht; 
voornamelijk in de maanden Augustus tot December. In de 
beperkte ruimte van het laboratorium, een vertrek met een 
oppervlakte van 35 m2 moest deze stroom verwerkt worden. 

Toen het onderzoek begon in 1931 werd alleen het koolzure 
kalkgehalte en de zuurgraad bepaald, maar na enkele jaren 
volgde de droogrestbepaling, het keukenzoutgehalte, het 
stikstofgehalte en het fosforzuurgehalte, oplosbaar in water. 
Per grondmonster was dus het aantal bepalingen in enkele 
jaren verdubbeld. 

In 1932 aantal bepalingen 660, in 1937 was dit getal geste
gen tot 23.000. 

Deze cijfers zeggen wel iets, maar véél belangrijker is de 
groeiende waardering onder de tuinders voor dit werk. De 
noodzaak om de grond regelmatig te onderzoeken werd meer 
en meer ingezien. 

Een juiste bemesting heeft twee grote voordelen, de plant 
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ontvangt de juiste hoeveelheden voedingsstof voor een opti
male productie en de kans, dat geld verspild wordt aan een 
onoordeelkundige bemesting, vaak met nadelige gevolgen, 
wordt uitgeschakeld. Dit moest de tuinder worden bijge
bracht en men bereikt dat doel niet door praten over deze 
dingen, maar alleen door adviezen te geven voor de bemesting 
en de conclusie aan de kweker over te laten. Valt deze con
clusie goed uit, dan wordt een propagandist gewonnen. 

Voor uitbreiding van het laboratorium waren contanten 
nodig en de grote kunst bleek ook nu weer om aan deze 
gelden te komen. 

Werd op de overheid een beroep gedaan, dan moest daar
naast kunnen worden aangetoond, dat de Vereniging, die in 
die tijd 5000 leden telde, ook zoveel bijeenbracht als rede
lijkerwijs verwacht kon worden. De tijden waren niet zo 
rooskleurig voor de tuinderij, de crisis verlamde de energie 
en dan is het moeilijk om meer geld los te krijgen. Het in
zicht, dat deze bijdragen met veelvoudige rente terugkwamen, 
zou nog moeten groeien. 

De wil om een oplossing voor deze moeilijkheden te vinden, 
was in ruime mate aanwezig. Ook in dit opzicht zou blijken, 
dat de steeds actieve directeur niet voor de moeilijkheden uit 
de weg ging, maar het principe huldigde, dat de moeilijk
heden er juist zijn om overwonnen te worden. 

Toen een begin werd gemaakt met de bepaling van het 
kaligehalte van de grond, bleek het niet mogelijk, de beno
digde apparatuur in het reeds overvolle laboratorium onder 
te brengen. Maar geen nood. De schuurzolder was er ook 
nog. Hier kon een ruimte worden ingericht en het werk nam 
een aanvang. Er was wel geen verwarming en een geregeld 
gesjouw van de schuur naar het gebouw en omgekeerd 
getuigde van de noodzaak van verbetering in deze toestand, 
maar het werk ging door. 

Als we ons verdiepen in de vele en velerlei problemen, die in 
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de loop der jaren op de Proeftuin in studie werden genomen, 
dan treft ons steeds één ding. Bij de aanvang van de werk
zaamheid van Ir Riemens aan deze instelling reeds zien wij, 
dat hij steeds duidelijk zag, welke problemen om een oplos
sing vroegen. Deze plannen konden vaak niet direct verwe
zenlijkt worden, omdat het nu eenmaal moeilijk is verder te 
springen dan de stok reikt. Vergeten werden ze evenwel 
nooit. Laten wij een voorbeeld noemen ter illustratie. 

Tuinbouw kan alleen met succes worden uitgeoefend, als 
het gehele streven van de kweker er bij de cultuur op gericht 
is, een kwaliteitsproduct te telen. Juist aan die kwaliteit 
ontbrak nog wel het een en ander. 

De edele druif kwam maar al te veel aan de veiling als een 
product, dat dit weidse predicaat ten onrechte droeg. Ver
geten werd, en wordt nog wel, dat deze vruchten tenslotte 
ook nog gegeten moeten worden. Met die smaak was het 
echter nog verre van goed. De druiven waren te zuur, te 
veel werd gelet op de kleur en minder op de smaak. Het 
moest toch mogelijk zijn, hierin verbetering te brengen. Een 
van de kwaliteitseisen aan de druif te stellen, was het bevatten 
van een bepaald percentage suiker. Dit suikergehalte neemt 
met de rijping voortdurend toe. 

Kon de tuinder er toe gebracht worden, zijn druiven pas 
te snijden als aan de minimumeis van suikergehalte was 
voldaan, dan zou dit niet één stap, maar talloze stappen 
vooruit betekenen. 

In September 1932 kwam Ir Riemens in contact met een 
vertegenwoordiger van de kalimaatschappij. Deze kali
maatschappij had haar zetel in Berlijn. Bij die gelegenheid 
bleek, dat in Berlijn bepalingen van het suikergehalte moge
lijk waren. Het besluit was snel genomen. 15 kg druiven 
werden in gereedheid gebracht en per vliegtuig naar 
Berlijn gezonden. Dit was het begin. In latere jaren 
werd de bepaling volgens verschillende methoden in het 
laboratorium uitgevoerd. Een dezer methoden was zelfs 
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geschikt om rechtstreeks door de tuinder zelf te doen uit
voeren. Onvermoeid werd propaganda gemaakt om deze 
methode ingang te doen vinden. De Proeftuin verleende de 
nodige service door de benodigde apparaten aan de tuinder 
te leveren. 

Het systeem was vrij eenvoudig, maar het zou nog een
voudiger worden. In de tweede Wereldoorlog kwam het 
apparaat, dat een omwenteling op dit gebied zou bete
kenen, n.l. de refractometer. De bepaling van het suiker
gehalte met dit apparaat is zo eenvoudig, dat iedere tuinder 
er na vijf minuten oefening mee kan omgaan. 

Het stemt tot grote voldoening, dat juist dit jaar de 
refractometer op de veilingen is ingevoerd, waardoor de 
kwaliteitskeuring van druiven zeer wordt vereenvoudigd. 

Bij de bespreking van het grondonderzoek wordt ook genoemd 
het bepalen van het keukenzoutgehalte. Om een juist inzicht 
in de kwaliteit van de grond te krijgen is dit cijfer onmis
baar, maar niet minder belangrijk is het te weten, hoe het 
gesteld is met het water dat in grote hoeveelheden uit de 
vaarten wordt gehaald voor het begieten van de gewassen 
Een slechte kwaliteit van dit water is funest voor verreweg 
de meerderheid van de teelten. Onafgebroken werd aan dit 
probleem aandacht besteed. Zowel de bepaling van het 
keukenzoutgehalte van dit water als de reactie van de 
verschillende cultures op dit zoute water was voortdurend 
een punt van onderzoek. Regelmatig worden de tuinders op 
de hoogte gebracht van de kwaliteit van het water, dat zij 
voor hun cultuur gebruiken. De adviezen waren er steeds 
op gericht om eventueel nadelige gevolgen binnen de perken 
te houden. Vooral in droge zomers is deze kwestie urgent. In 
samenwerking met het Hoogheemraadschap Delfland was 
het meermalen mogelijk om juist die maatregelen te nemen, 
die de gevolgen van het gebruik van zout gietwater voor de 
tuinbouw zo gering mogelijk deden zijn. Op dit gebied werd 
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reeds veel. bereikt, al zal een definitieve oplossing voorlopig 
nog tot de vrome wensen blijven behoren. Het zal nodig zijn, 
op dit punt steeds diligent te blijven, een waarheid, waarvan 
Ir Riemens zeker niet het minst overtuigd is. 

„Meer dan in goede jaren heeft men juiste voorlichting 
nodig. Men moet de kwaliteit van de producten tot een 
maximum opvoeren, teneinde de beste prijzen aan de veiling 
te kunnen behalen. Men moet trachten zijn bedrijf nog meer 
te intensiveren. Nieuwe cultures moeten worden gezocht, 
economisch bemest, zo goed en voordelig mogelijk ziekten en 
plagen bestreden, enz. Kortom, de wetenschap en practijk 
moeten meer dan weleer hand in hand gaan. De tijd is voor 
de kwekers moeilijker dan ooit en wat zal de toekomst ons 
brengen? Maar bij de pakken neerzitten, dat nooit! De 
toekomst blijft aan ons en moge de dag niet meer veraf zijn, 
dat wij dank zij ons taai volharden, zegevierend uit het 
crisismoeras te voorschijn treden." 

Zo schrijft het jaarverslag 1939. Deze woorden bevatten 
een opdracht. Een opdracht aan de leden om nooit te ver
sagen, maar te vertrouwen op de goede uitkomst van een 
soms hopeloos schijnend bedrijf. 

„Bij de pakken neerzitten, dat nooit." Het zou het devies 
kunnen zijn, door Ir Riemens in het vaandel geschreven. 

Een bezorgde toon klinkt door in deze woorden en geen 
wonder ! Het verre gerommel van een naderend onweer werd 
reeds vernomen. Crisis, oorlogsgerucht, het was weinig 
opbeurend. Maar toch volhouden! De individuele tuinder 
zou zich niet aan zijn haren uit het crisismoeras kunnen 
optrekken, alleen schouder aan schouder staand met zijn 
collega's zou in gezamenlijke inspanning weer een basis 
gevonden kunnen worden, waarop de toekomst kon worden 
gebouwd. 
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25 April 1939. De Bond Westland viert zijn 50-jarig bestaan. 
De vijftigjarige Bond, die voor de ontwikkeling van de West-
landse tuinbouw zo onnoemelijk veel had gedaan, had zich 
opgemaakt om deze 50e verjaardag luisterrijk te vieren. Het 
initiatief tot stichting van de „Proeftuin Westland" was in 
de laatste jaren van de vorige eeuw van deze Bond uitgegaan. 
Na vele jaren van moeizaam zwoegen om het hoofd boven 
water te houden was de spruit thans volwassen geworden, 
kerngezond, maar gekleed in een pak, dat vele maten te kléin 
was. 

Was er een mooier geschenk denkbaar dan de toezegging 
van de Regering, bij monde van de Directeur-Generaal, dat 
dit intensieve tuinbouwgebied een nieuw practijklaborato-
rium zou worden geschonken. 

Groot was de vreugde over dit grootse gebaar van de 
Overheid, waaruit ten volle de waardering sprak voor het
geen in het Zuid-Hollands Glasdistrict was tot stand ge
bracht. 

Het was de bekroning van het werk door bestuur en 
Directeur van de Proeftuin in zestien jaren onder vaak 
moeilijke omstandigheden opgebouwd. 

Ir Riemens zou nu in de gelegenheid gesteld worden om de 
talrijke ideeën, die hem van meet af aan hadden voor ogen 
gestaan tot werkelijkheid te brengen. 

Het apparaat stond nu ter beschikking en de volgende jaren 
zouden het bewijs leveren, op welke wijze hij zijn denkbeelden 
tot uitvoering wist te brengen. 

Op 9 Mei 1940 vond de eerste steenlegging plaats door de 
Ere-voorzitter, W. G. Verheul. Het voorzitterschap was in 
1937 door hem overgedragen aan de heer Q. A. Nederpel te 
Loosduinen. 

Wie echter zou meer in aanmerking komen om deze eerste 
steenlegging uit te voeren dan Ere-voorzitter Verheul? Hij 
toch was het geweest, die in de 13 jaren van zijn voorzitter
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schap de bouwstenen had aangedragen om dit fraaie gebouw 
te doen verrijzen. Hij was het geweest, die steeds een open 
oor had gehad voor de wensen van de directeur en alle 
krachten had ingespannen om de Proeftuin inderdaad de 
plaats onder de tuinders te doen innemen, die deze instelling 
krachtens haar statuten moest innemen, tot heil van de 
tuinder en in ruimer verband tot heil van de Nederlandse 
tuinbouw. 

In aanwezigheid van vele autoriteiten werd deze eerste 
steenlegging verricht. 

Vriendelijke woorden werden gesproken, het was aan allen 
duidelijk, dat in de geschiedenis van de Proeftuin een mijl
paal was bereikt. Het nieuwe gebouw zou in de komende 
jaren daar staan als een symbool van de kracht, die samen
werking vermag te ontwikkelen. 

Aan Ir Riemens persoonlijk gaf deze gebeurtenis zeker 
niet de minste voldoening. Hij wist hoeveel inspanning en 
volharding er nodig waren geweest om het zover te brengen. 
Vaak waren er momenten geweest, dat weifelmoedige na
turen er over gedacht zouden hebben het bijltje er bij neer te 
leggen, maar zijn rotsvast geloof in de zaak, die hij diende, 
zijn overtuiging, dat de mogelijkheden nog onbeperkt waren, 
deden hem volhouden met dezelfde taaiheid, waarmee hij 
gewoon was de problemen te lijf te gaan. 

Het is hier de plaats om even stil te staan bij de grote lijnen, 
die hij had getrokken in zijn beleid. Dit schema, zo kunnen 
wij het noemen, heeft hij steeds voor ogen gehouden en bij 
alle beslissingen en plannen werd deze draad, die door het 
geheel moest lopen, nooit uit het oog verloren. Zijn twee
ledige functie, Rijkstuinbouwconsulent en Directeur van de 
Proeftuin is in één woord samen te vatten: Voorlichting. 

In het einde van de vorige eeuw was gebleken, dat alle 
pogingen om de Westlandse tuinbouw vooruit te brengen, 
vruchteloos zouden zijn als de basis, waarop gebouwd moest 
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worden, niet verbreed werd. Het peil van ontwikkeling der 
bevolking was te laag om met succes te kunnen werken. 
Alleen met cultuurtechnische raadgevingen kwam men er 
niet. De toenemende intensivering door gebruik van glas, 
de druivenserres en warenhuizen, brachten een zo grote 
verandering in de teelten, dat de moeilijkheden en ziekten bij 
de teelt hand over hand toenamen. Doeltreffende voorlich
ting kon alleen worden gegeven, als de wetenschap in dienst 
werd gesteld van de practijk. Onderzoek was onmisbaar. 
Alleen als wetenschap en practijk hand in hand gingen, was 
goede voorlichting aan de tuinder mogelijk. Maar dan zijn 
we er nog niet. Om de resultaten van het onderzoek aan de 
tuinder te kunnen doorgeven is bij de tuinder voldoende the
oretische en practische kennis van het vak nodig. 

Zo komen we tot het derde onderdeel van de trits: het 
onderwijs. 

Hoe werd na 1940 het systeem met bovenstaande richt
lijnen als uitgangspunt nu verder uitgewerkt? 

Om deze taak naar behoren te volbrengen was een aantal 
medewerkers nodig. Ieder van deze medewerkers wordt in 
het schema ingepast en door coördinatie van alle krachten 
kan een gaaf geheel worden verkregen. 

Het aantal assistenten bij de voorlichtingsdienst werd in 
de jaren na 1940 gestadig uitgebreid. Deze uitbreiding werd 
in de hand gewerkt door de vele taken, die de Overheid in 
oorlogstijd op zich moest nemen. De tuinbouw is voor de 
voedselvoorziening van de bevolking steeds een belangrijke 
sector van het bedrijfsleven, maar in oorlogstijd is deze rol 
van fundamentele betekenis. 

Het aantal werkzaamheden, dat hiervan het gevolg was, 
maakte reeds in 1941 een uitbreiding van het aantal assis
tenten van 8 tot 23 noodzakelijk. De rayons voor iedere 
assistent afzonderlijk konden nu kleiner worden gemaakt en 
een betere en snellere voorlichting was verzekerd. 

De wekelijkse vergaderingen met deze assistenten geven de 
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gelegenheid tot regelmatige uitwisseling van gedachten. De 
proeven, die op de Proeftuin worden genomen worden be
sproken. Gewapend met deze kennis bearbeiden de assisten
ten hun rayon, en de schakel tussen wetenschap en practijk 
is gelegd. Omgekeerd wordt de afdeling onderzoek steeds 
gevoed vanuit de practijk en is het gevaar van afgroeien van 
de practijk ook ondervangen. 

Over het onderwijs willen wij op deze plaats kort zijn, in 
een ander hoofdstuk wordt hierop uitvoeriger teruggekomen. 
Wij volstaan alleen met te vermelden, dat ook het onderwijs 
rechtstreeks kan putten uit de schat van ervaring, die bij 
het onderzoek wordt opgedaan. 

Op 9 Mei 1940 was de eerste steen gelegd van het nieuwe 
gebouw, de volgende dag was ons land in oorlog. De bouw 
ondervond gelukkig slechts geringe vertraging en op 18 
Februari 1941 had de opening plaats in tegenwoordigheid 
van Ir A. W. v. d. Plassche, Inspecteur van de Tuinbouw en 
het Tuinbouwonderwijs. Van alle feestver toon moest worden 
afgezien, om te voorkomen, dat de Duitsers de vergadering 
zouden komen bijwonen. 

Het is werkelijk ondoenlijk om een geregeld overzicht te 
geven van alle onderwerpen, die sinds deze tijd in studie 
werden genomen, van alle terreinen, waarop de Proeftuin zich 
in de volgende jaren heeft bewogen. Ondanks de donkere 
jaren van de bezettingstijd ging de groei gestadig door. 
Elders zal de lezer een beeld gegeven worden van de moei
lijkheden, die deze tijd hebben gekenmerkt. 

Eén onderdeel van de uitgebreide dienst mag echter niet 
onvermeld blijven. Gedurende de bezettingsjaren is een begin 
gemaakt met het profielonderzoek. De kennis van de onder
grond was onvoldoende gebleken om aan de tuinders de 
nodige voorlichting te geven omtrent de teelten, die in het 
Zuid-Hollands Glasdistrict werden beoefend. Het profiel-
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onderzoek is sinds 1945 geworden tot een onmisbaar onder
deel van het schema, waarvan in het voorgaande sprake was. 

Wie voorlichting geeft, kan zijn taak op verschillende manie
ren opvatten. Uit hetgeen in de voorgaande bladzijden werd 
geschreven zou de lezer de conclusie kunnen trekken, dat Ir 
Riemens het als zijn taak zag om vooral voorlichting te geven 
omtrent cultuurtechnische problemen, ziektebestrijding, 
grondonderzoek, enz. 

Niets is echter minder waar. Talrijk zijn weliswaar zijn 
publicaties op dit gebied in vakbladen, brochures, vlug
schriften. In het begin van zijn loopbaan verschenen deze 
publicaties reeds in de toenmaals verschijnende vakbladen 
en periodieken. Hij zag van meet af aan de grote waarde van 
publicaties voor de verbreiding van kennis omtrent de pro
blemen, waar iedere tuinder in zijn bedrijf voor gesteld 
wordt. Deze kennis is onmisbaar, maar wat baat het de 
tuinder, als hij een prima product heeft geteeld en deze 
prestatie onvoldoende in geld ziet gehonoreerd. Deze gelde
lijke opbrengst hangt samen met talrijke factoren, die 
meestal buiten de gezichtskring van de doorsnee-tuinder 
vallen. 

Hierin inzicht verschaffen zouden wij voorlichting in rui
mere zin willen noemen. 

In een aardig boekje „Waarheen met onze groenten", 
enkele jaren geleden verschenen, geeft Ir Riemens de ge
dachten weer, die naar zijn mening richtsnoer moeten zijn 
bij de ontwikkeling van de na-oorlogse Nederlandse tuin
bouw. 

Deze gedachten zijn: 
a. er dient geproduceerd te worden ten algemenen nutte; 
b. er dient verband te bestaan tussen productiekosten en 

prijs; 
c. de zorg van de tuinder voor zijn producten moet zich 

uitstrekken van tuin tot tafel. 
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Deze hoofdgedachten geven in korte trekken de koers aan, 
die de Nederlandse tuinbouw, naar de mening van Ir 
Riemens had in te slaan. 

Onvermoeid stond hij op de bres voor het telen van een 
kwaliteitsproduct. Hiermee moesten afzetgebieden worden 
veroverd. Alle pogingen, die gedaan werden en nog steeds 
worden om door verpakking van producten de houdbaarheid 
en aantrekkelijkheid te verhogen, kunnen we in dit licht 
bezien. Zendingen naar het buitenland werden gedaan om 
op deze wijze nieuwe afzetgebieden voor de producten van 
de Westlandse tuinbouw te veroveren. Deze wegen zijn vaak 
moeilijk en lang niet altijd is succes gegarandeerd, maar we 
kunnen er gerust op zijn, dat dit nimmer ten gevolge zal 
hebben, dat de zaak zal worden opgegeven. 

Wij hebben getracht, U een beeld te geven van de toestand, 
waarin de Proeftuin verkeerde toen Ir Riemens tot Directeur 
werd benoemd. 25 Jaren zijn voorbijgegaan en ten besluite 
geven wij U een overzicht van de toestand anno 1949. 

In nauwe samenwerking met het bestuur is veel tot stand 
gebracht. In 1945 werd het voorzitterschap overgedragen 
aan de heer J. Middelburg, de huidige voorzitter, die reeds 
sinds 1934 als secretaris-penningmeester van de Vereniging 
was opgetreden. 

Het ledental is gestegen tot 6480. Deze leden dragen jaar
lijks ƒ 10,— per persoon bij aan contributie. Alle veilingen 
zijn collectief lid van de Proeftuin. Dit collectieve lidmaat
schap moet zo worden opgevat, dat de leden van de diverse 
veilingen allen persoonlijk als lid worden beschouwd, maar 
de contributie wordt door iedere veiling afzonderlijk in haar 
geheel voor al haar leden voldaan. 

De collectiviteit bestaat dus alleen in het collectief betalen 
der contributies. De leden worden hoofdelijk als lid be
schouwd en genieten hoofdelijk alle rechten aan het lidmaat
schap verbonden. 



46 DE GROEI VAN DE PROEFTUIN 

Ieder jaar worden enige malen zgn. „praatmiddagen" 
georganiseerd, waarop de tuinders, die bij een bepaalde teelt 
geinteresseerd zijn, van gedachten kunnen wisselen over de 
moeilijkheden en vooruitzichten van die teelt. Een algemene 
vorm van contact tussen practijk en onderzoek, die zeer op 
prijs wordt gesteld, gezien de grote belangstelling voor deze 
bijeenkomsten. 

Een bedrijfsfilm „Schijnwerpers op de Proeftuin" wordt 
in de wintermaanden meermalen gedraaid op verzoek van 
organisaties, studieclubs e.d. 

Talrijke medewerkers trekken er op die winteravonden op 
uit om lezingen te houden over tal van onderwerpen. De 
propagandistische waarde van deze lezingen mag niet worden 
onderschat. Zij hebben er reeds talloze malen toe bijgedra
gen om de tuinder de weg naar de Proeftuin te wijzen of te 
doen hervinden. Dat zij deze weg wel weten te vinden, 
bewijzen ook de spreekuren, die 3 voormiddagen per week 
worden gehouden, op de Proeftuin en op Vrijdagavond ten 
huize van de Directeur, Pomonalaan 11, Den Haag. 

Een groot aantal artikelen verschijnt jaarlijks in de vak
bladen; aan de serie „Publicaties van de Proeftuin Z.H. 
Glasdistrict" worden steeds nieuwe toegevoegd. 

Iedere maand verschijnt een nummer van de „Medede
lingen" en steeds blijkt, hoezeer dit maandelijkse contact 
van Proeftuin en leden, zowel in als buiten het ambtsgebied, 
wordt op prijs gesteld. 

De Proeftuin wordt op de bezoekdagen, vooral in de 
zomermaanden, druk bezocht. Tuinders uit de streek, tuin
ders van buiten de streek, buitenlandse bezoekers, enz., enz., 
zij allen komen zich op de hoogte stellen van de proeven, die 
op de tuin worden genomen. 

Het totale personeel in dienst van de Voorlichtingsdienst 
en Proeftuin bestaat uit: 

4 Hoofdassistenten en 20 assistenten, die hun werkgebieden 
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over het gehele ambtsgebied verspreid hebben, i Assistent 
voor de fruitteelt op de open grond. 

Aan de afdeling Grondonderzoek en bodemkartering zijn 
in totaal 15 krachten verbonden. 

Aan de Plantenkundige afdeling in totaal 16. 
De afdeling Administratie en technisch personeel telt in 

totaal 15 personeelsleden. 
De tuin heeft een personeel ter sterkte van 11 personen. 
Bij de afdeling Onderwijs zijn twee leraren in algemene 

dienst werkzaam. 
Een staf van medewerkers dus ten getale van 83. 
Roepen wij nogmaals in herinnering de toestand in de 

twintiger jaren, dan is er toch wel iets veranderd. Over de 
werkzaamheden van de Proeftuin zult U in de volgende 
hoofdstukken uitvoeriger worden ingelicht. 

Wij vlijen ons niet met de hoop, U een in alle opzichten 
volledig beeld te hebben gegeven van hetgeen op de Proef
tuin in de laatste 25 jaren werd verricht. Dat was trouwens 
ook niet de bedoeling. Slechts enkele facetten van het geheel 
werden even belicht. 

Na deze opsomming willen wij op de interne organisatie van 
het Proefstation wat nader ingaan. Met opzet wordt hier de 
benaming Proefstation gebruikt. Enige maanden geleden is 
een statutenwijziging tot stand gekomen. De subsidie van 
Rijkswege is opgevoerd tot ƒ 60.000,—, een bedrag, gelijk 
aan de totale jaarlijkse contributie der leden, het fifty-fifty 
systeem dus. Onder de nieuwe naam „Proefstation voor 
Groenten- en Fruitteelt onder glas" is nu de instelling van 
landelijke betekenis geworden. 

Een korte weergave van de verdeling der werkzaamheden 
laten wij hieronder volgen: 

Het onderzoek is hoofdzakelijk ondergebracht in twee 
hoofdafdelingen: 
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A. Grond- en profielonderzoek. 
B. Botanische afdeling. 

A. Grond- en profielonderzoek 
Aan het hoofd staat een landbouwkundig ingenieur. Deze 

afdeling kan weer gesplitst worden in: 
i° Afd. Chemisch gronderonderzoek, 
2° Afd. Profielonderzoek. 

i°. Chemisch grondonderzoek heeft ten doel, de bemes-
tingswaarde van de grond te onderzoeken. De volgende 
bepalingen worden gedaan: percentage humus; percentage 
CaC03 ; de pH; totale zoutconcentratie; percentage NaCl; 
de aantallen mg N, P2 05 en K2 O in water oplosbaar per 
gr. gond. Hieraan zijn sinds korte tijd toegevoegd de aan
tallen MgO en MnO in millioenste delen van het grondex-
tract, oplosbaar in azijnzuur. 

Per jaar worden 5000—6000 grondmonsters onderzocht. 
6 Laboranten onder leiding van een cheflaborant vinden 
hierin hun dagtaak. 

De methoden van het chemisch grondonderzoek worden 
steeds verbeterd, in de laatste jaren wordt veel aandacht 
besteed aan de Morgan-Venema analysemethode. 

Om een advies te kunnen verbinden aan dit onderzoek, 
zijn en worden regelmatig bemestingsproeven op verschil
lende gewassen als druif, tomaat, komkommer, perzik, enz. 
op het Proefstation verricht, waarbij gebruik gemaakt wordt 
van z.g. betonnen putten. Het constateren van gebreksver
schijnselen speelt hierbij een grote rol (gewas-analyse). Ook 
het gietwateronderzoek past in het kader van deze afdeling. 

2°. Het profielonderzoek mag zich de laatste jaren in steeds 
groeiende belangstelling verheugen. Thans werken aan deze 
afdeling 4 krachten. In 1948 werden 241 ha aan bedrijven 
gekarteerd en 829 ha voor openbare diensten (dienst uit
voering werken, gemeente-uitbreiding, enz.). 

B. Botanische Afdeling 
Aan het hoofd van deze afdeling staat een landbouw
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kundig ingenieur, die een staf van 2 academisch gevormde en 
4 niet-academisch gevormde medewerkers tot zijn beschik
king heeft, benevens 7 laboranten onder leiding van een 
chef-laborante. 

Onder deze afdeling vallen de volgende werkzaamheden 
op het gebied van: 
i° plantenziekten en hun bestrijding; 
2° teelt en selectie; 
30 planten-physiologie. 

i°. Om een ziekte te kunnen voorkomen of te bestrijden is 
het in de eerste plaats noodzakelijk, de oorzaak op te sporen. 
De ziekten, worden hierbij onderscheiden in: 
a. schimmelaantastingen (mycologisch onderzoek); 
b. insectenbeschadigingen (entomologisch onderzoek); 
c. virusaantastingen (virus onderzoek) ; 
d. physiogene beschadigingen (physiologisch onderzoek), 

Als voorbeelden van onderzoek kunnen genoemd worden: 
het fusarium-probleem in komkommer en meloenen, pruime-
bladgalmug, virusziekte bij tomaat, klemhart bij bloemkool. 

Wat betreft de ziektebestrijding worden steeds de nieuwste 
bestrijdingsmiddelen op hun waarde getoetst alvorens ze aan 
de practijk worden geadviseerd. Voorbeelden van nieuwe 
bestrijdingsmiddelen: Parathion tegen thrips, luis, spint, e.a. 
D.D. tegen wortelaaltje. 

De apparatuur voor bestrijding verdient eveneens volle 
aandacht (o.a. vernevelingsapparaten). 

20. Op het gebied van cultuur en selectie worden vele 
rassenvergelijkingsproeven genomen, b.v. bij tomaat, sla, 
bloemkool, kersen, gladiolen en ixia's. Daarnaast het winnen 
van nieuwe rassen of selecties (druif, tomaat, peen). Rassen-
kenmerkenonderzoek bij druif en perzik. Het toetsen van 
goede onderstammen enz. Met dit onderzoek zijn in de prac
tijk doorknede krachten belast. 

30. In de derde plaats moet nog genoemd worden het 
physiologisch onderzoek, niet alleen op het gebied van ziekte
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bestrijding, maar ook op dat van vruchtzetting van tomaat, 
druif, paprika, aardbei door middel van groeistoffen, het 
phaenologisch en klimatologisch onderzoek bij druif en 
perzik, enz. 

Aan de beide hoofdafdelingen zijn twee krachten verbon
den, die de adviesdienst van de afdeling onderzoek vormen. 
Zij verzorgen de adviezen verstrekt aan de tuinder, naar 
aanleiding van het, door de afdeling onderzoek onderzochte 
grondmonster en plantenmateriaal. Door het zeer nauwe 
contact tussen Rijksvoorlichtingsdienst en het Proefstation 
door middel van de wekelijkse assistentenvergaderingen, 
waarop zowel onderzoekers als assistenten bij elkaar komen, 
wordt het contact tussen beide zo sterk aangehaald, dat men 
practisch niet meer kan spreken van twee gescheiden een
heden: onderzoek en voorlichting. In combinatie met onder
wijs kan van een hechte drie-eenheid worden gesproken. 

Als Rijkstuinbouwconsulent staat Ir Riemens tevens aan 
het hoofd van het voorlichtingscorps, dat bestaat uit i adj. 
ingenieur, i hoofdassistent ie klasse, 3 hoofdassistenten en 
20 rayonassistenten. 

In het toezicht op de Alg. Tuinbouwcursussen en lagere 
tuinbouwscholen wordt de consulent bijgestaan door 2 lera
ren in Algemene dienst. 

Een uitgebreide bibliotheek wordt beheerd door een 
bibliothecaris. 

De fotograaf heeft een archief samengesteld van talrijke 
ziektegevallen, die op de gevoelige plaat worden vastgelegd. 

Is een goede foto van een bepaalde ziekte of aantasting 
reeds van veel belang, toch blijkt, dat een natuurgetrouwe 
weergave van het ziektebeeld alleen mogelijk is door het doen 
vervaardigen van tekeningen in de juiste kleuren. De subtiele 
onderscheidingen komen veel beter tot haar recht en het 
herkennen van het ziektebeeld wordt er zeer door verge
makkelijkt. 

Aan het Proefstation is Mevr. van Bovene als tekenares 



DRUIF 
Botrytisrot (Botrytis Cinerea) 

(Schimmelziekte) 
Ziektebeeld: 
De vruchten rotten en worden bruin; ze schrompelen 
ineen en bij aanhoudende hoge vochtigheid gaat de ge
hele tros in rotting over. Op de bessen treft men een 
grijsbruine verstuivende sporenmassa aan. 
Oorzaak: 
De schimmel Botrytis Cinerea tast de trossen aan bij 
hoge luchtvochtigheid en geringe luchtcirculatie, hoewel 
luchtstromingen de verspreiding van de sporen bevordert. 
De sporen kiemen bij 5-35° C., optimaal bij 25° C. Gebrek 
aan licht en overmaat aan stikstof verzwakken de planten 
en begunstigen de groei van de zwam. Ook te nauw 
krenten werkt de schimmelaantasting in de hand. Tegen 
het rijpen zijn de bessen vatbaar; vooral echter wanneer 
zij volkomen rijp zijn. Als men de druiven in koude bassen 
verlaat bij nat herfstweer en dichte belommering, treedt 
de schimmel bijzonder sterk op. 
Voorkómen : 
1. Ruim krenten 
2. Bodem droog en onkruidvrij houden 
3. Tijdens regenachtig weer om de andere dag de grond 

los halen met cultivator 
4. Hoog luchten 
5. Bij stil weer enkele uren de deuren opzetten 
6. Overtollige scheuten uitbreken 
7. Zorgen, dat de bessen volkomen vrij van de bodem 

hangen, d.w.z. alle bladeren, die vlakbij en tegen de 
bessen aankomen, verwijderen 

8. Bessen, die scheuren of aangevreten zijn. door wespen, 
direct uitknippen en opruimen 

9. Droog stoken in de herfst 
Bij de eerste aantasting van de trossen de rotte 
bessen direct uitknippen en uit de kas verwijderen 
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verbonden. Reeds talrijke ziektegevallen werden door haar 
vastgelegd en het ligt in de bedoeling, deze tekeningen met
tertijd gebundeld in de handel te brengen voor gebruik in de 
practijk en als waardevol leermiddel bij het tuinbouwonder-
wijs. 

Een proeve van een uitgave, zoals Ir Riemens zich die 
voorstelt, vindt U hierbij afgedrukt. 

Voor technische werkzaamheden staan een eerste en 
tweede amanuensis ter beschikking. 

De tuin telt totaal 10 kassen en 4 warenhuizen. De werk
zaamheden worden verricht door een eerste knecht, 8 tuin
knechts en een leerling onder leiding van de tuinchef. 

Met verschillende onderwerpen in dit overzicht genoemd, 
zal de lezer in de volgende hoofdstukken nader kennis maken. 

Achter al deze feiten zien wij de Directeur als de man, die 
organiseert, die leiding geeft. Met nooit verflauwende 
energie is hij de stuwkracht, die het gehele raderwerk op 
gang brengt en houdt. Zijn medewerkers wordt steeds inge
prent, feiten en nog eens feiten te boekstaven. Het gelief
koosde beeld is dat van de timmerman, die de maat neemt. 
De duimstok moet nooit uit het oog worden verloren. Alleen 
op het geconstateerde feit mag een conclusie worden ge
bouwd. 

Welnu, wij hebben getracht de maat te nemen, maar 
komen tot de ontdekking, dat onze meetlat niet toereikend 
is om de vele feiten, die zich rond de persoon van Ir Riemens 
in 25 jaren Proeftuinarbeid hebben opgestapeld ook maar bij 
benadering na te gaan. 
De lezer zal geneigd zijn te denken, dat de directeur thans 
met welgevallen zijn oog laat gaan over het geheel, dat onder 
zijn leiding is ontstaan. Het einddoel is echter nog geenszins 
bereikt. 

Dit kwam tot uitdrukking op 19 September 1949, toen Ir 
Riemens ter gelegenheid van het feit, dat vóór 25 jaar zijn 
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benoeming tot directeur plaats had, temidden van zijn vol
tallige personeel werd geluk gewenst. Zijn dankwoord begon 
hij met de opmerking, dat er bij hem een gevoel van tevre
denheid heerste, maar dat hij nog geenszins voldaan was. 
Met klem betoogde de jubilaris, dat niet gedacht moest 
worden, dat men er nu is, maar dat het tuinbouwonderwijs, 
de tuinbouwvoorlichting en het tuinbouwonderzoek onver
flauwd moest worden voortgezet en opgevoerd en dan in 
dezelfde sfeer van onderlinge samenwerking, zoals dat tot 
nu toe het geval was en waarvoor hij al zijn medewerkers 
dankbaar was. 



25 JAAR TUINBOUWONDERWIJS 
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In het voorgaande hoofdstuk werd de aandacht gevestigd 
op de onverbrekelijke band, die er moet bestaan tussen on
derwijs, voorlichting, onderzoek. In dit hoofdstuk willen wij 
ons speciaal bezig houden met de eerste uit de trits, n.l. het 
onderwijs. 

Het behoeft geen verwondering te wekken, dat het onder
wijs steeds de volle belangstelling van Ir Riemens heeft 
gehad. Zelf voortgekomen uit het onderwijs, had hij in de 
loop der jaren volop gelegenheid om kennis te maken met de 
moeilijkheden en problemen, die zich hierbij voordoen. Deze 
ervaring zou hem in de loop van zijn werkzaamheid als 
Rijkstuinbouwconsulent menigmaal uitnemende diensten 
bewijzen. Overtuigd als hij was, dat goed onderwijs de basis 
moet vormen, waarop de gehele verdere vorming berust, 
heeft hij er steeds naar gestreefd om deze basis zo goed 
mogelijk te doen zijn. 

Uiteraard is het vooral het tuinbouwonderwijs geweest, 
dat lange jaren in enigerlei vorm tot het terrein van zijn 
bemoeiingen behoorde. 

Over het eerste contact met dit soort onderwijs werd reeds 
een en ander verteld in het eerste hoofdstuk. In 1919 ont
stond aan de Rijkstuinbouwwinterschool een vacature onder 
het personeel van deze school. De heer Riemens werd 
benoemd. Deze Rijkstuinbouwwinterschool was in het einde 
van de vorige eeuw opgericht. Het algemeen peil van ont
wikkeling in het Westland was laag en de behoefte aan beter 
onderwijs werd sterk gevoeld. Dezelfde gedachten, die het 
aanzijn hadden gegeven aan de Proeftuin als voorlichtend 
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instituut leidden tot de oprichting van deze school. De 
bedoelingen waren goed, maar het zou op de practische uit
werking aankomen of de school zou „aanslaan". Wij moeten 
niet vergeten, dat in de tijd, dat dit onderwijsinstituut werd 
opgericht, de behoefte aan voorlichting en onderwijs nog niet 
levend was onder de gehele bevolking. De voormannen zagen 
het belang heel goed in, maar dit was nog geen gemeengoed 
van de massa. Wat zou de wetenschap en de inrichting om 
deze wetenschap uit te dragen de toekomstige tuinders kun
nen geven? Waren de platgetreden paden, die de voorouders 
gingen, dan niet goed geweest? De tijden waren weliswaar 
niet best, maar had men vroeger ook geen slechte en goede 
tijden gekend? 

Deze geestesgesteldheid in aanmerking genomen, groeit 
onze waardering voor de mannen, die toch de moed vonden 
om door te zetten en de Proeftuin en de R.T.W.S. op te 
richten. 

Hoe het in de eerste 25 jaren met de Proeftuin ging is al 
beschreven, bepalen we ons nu tot de R.T.W.S. 

De leerlingen van deze school moesten in de gelegenheid 
worden gesteld om op de Proeftuin practisch werkzaam te 
zijn, zo luidden de Statuten van de Proeftuin. Dus: theore
tische vorming en daarnaast de practische vorming. Een zeer 
juist standpunt. 

Toch oefende de school weinig aantrekkingskracht uit op 
de Westlander. De leerlingen kwamen wel, maar het waren 
in veel gevallen niet de leerlingen, die eigenlijk hadden 
moeten komen. De naam „veldstudenten" spreekt boekdelen. 
Het gebeurde maar al te vaak, dat een vader zich aandiende 
met een zoon, die op alle andere terreinen was vastgelopen 
en dan moest het maar eens geprobeerd worden in de tuin
bouw. Hier meende men met minder dan een normaal ver
stand toe te kunnen. De tuinbouw werd nog niet voor vol 
aangezien. 

Uit verschillende delen van het land kwamen de leerlingen. 
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Ook dit was niet de bedoeling geweest. Met de stichting had 
men het Westland een school willen geven, waar het West-
land ook vruchten van zou plukken. 

Reeds in 1919, bij zijn benoeming tot leraar, en later als 
waarnemend Directeur van de school, zag de heer Riemens, 
welke fouten aan deze school kleefden. Een andere remmende 
factor was de minder prettige geest, die onder het personeel 
der school heerste; veel moeilijkheden en verwikkelingen 
deden zich voor. Dat dit het onderwijs ongunstig beïnvloedde 
spreekt vanzelf. 

Na het aftreden van de heer Wiersma als directeur der 
school in 1927 volgde de heer Riemens deze op als Directeur. 
Hij zou deze functie blijven vervullen tot 1932. In dit jaar 
had de scheiding plaats tussen R.T.W.S. en Proeftuin. Ir 
Ignatius werd Directeur der R.T.W.S. De toename van werk
zaamheden als consulent en Directeur van de Proeftuin 
noopte tot deze maatregel. 

De Inspecteur van het Landbouw-Onderwijs achtte het de 
beste oplossing om deze scheiding door te voeren. Ir Riemens 
was het hiermee niet eens. Hij bleef de combinatie Onder-
wijs-Voorlichting-Onderzoek als een eenheid zien. Een 
splitsing zou zich in de toekomst moeten wreken. Hij zou er 
de voorkeur aan gegeven hebben, als een verlichting van 
werkzaamheden in een andere richting was gezocht, b.v. door 
het verlenen van assistentie bij de voorlichting in het ambts
gebied. Wat moest er van de practische vorming der leer
lingen terecht komen, als de Proeftuin als schooltuin niet 
meer ressorteerde onder dezelfde leiding als de R.T.W.S. De 
hoop bleef nog steeds gevestigd op een oplossing, waarbij 
de drie sectoren weer tot een gaaf geheel konden worden 
verenigd. 

Nog zes jaren rekte de school haai; bestaan en de opheffing 
in 1938 gaf een gevoel van verademing. Ir Riemens zou zijn 
ware natuur verloochend hebben, als hij echter had stilge
zeten. In overleg met de bevoegde autoriteiten was het plan 
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gerijpt om een andere school in het leven te roepen. Dank zij 
de medewerking van de overheid kon reeds op 23 November 
1937 een zgn. „Practijkschool" worden geopend. Deze naam 
verraadt duidelijk het karakter van de school. Zij moest niet 
bevolkt worden door „veldstudenten" of leerlingen, die met 
de tuinbouw weinig van doen hadden, maar door jongens, 
die het vak dagelijks beoefenden en de nodige scholing niet 
konden missen. Onder de massa van de tuinders werd de 
noodzaak van onderwijs beter gevoeld dan in het begin van 
deze eeuw. Het aantal deelnemers, dat zich voor deze eerste 
cursus opgaf, was groter dan geplaatst kon worden. De 
opening geschiedde officieel door de toenmalige Directeur-
Generaal van de Landbouw, Ir Roebroek, in tegenwoordig
heid van vooraanstaande personen op tuinbouwgebied en 
enige Westlandse burgemeesters. 

Uit het eerste hoofdstuk heeft de lezer reeds kunnen distil
leren, dat juist in deze tijd de roep om meer ruimte voor het 
laboratorium luide klonk en nu nog een school erbij. De 
schuurzolder had bij andere gelegenheden ook al uitkomst 
gegeven en zo was het ook nu. Op de schuurzolder zouden de 
cursisten worden ingewijd in de kennis van de theoretische 
vakken, terwijl de practische scholing alleen kon plaats heb
ben door te werken in de practijk onder deskundige leiding. 

De helft van de totale lestijd wordt aan dit werken in de 
practijk besteed. Als regel worden deze werkzaamheden 
verricht op particuliere bedrijven. Aanvragen om met de 
leerlingen van de school dit werk uit te voeren, komen gere
geld binnen en het is lang niet zeldzaam, dat het op tijd uit
voeren van deze werkzaamheden door de talrijke gelijktijdige 
aanvragen, veel hoofdbrekens kost. 

In 1938 moest nog een tweede klas worden gevormd. Iedere 
klas kreeg toen één dag per week onderwijs. De leervakken 
waren: Scheikunde en bemesting, Bloementeelt, Bollencul-
tuur, Ziekten en bestrijding, Groenten- en fruitteelt. In 1939 
werd hieraan Plantkunde toegevoegd. 



25 JAAR TUINBOUW-ONDERWIJS 59 

Naast de gewone cursussen aan de Practijkschool werd 
door Ir Riemens en Ir Ignatius in 1940 een vervolgcursus 
gegeven van 13 middagen over „De economie van de Tuin
bouw". 

Een ongekend grote belangstelling bleek te bestaan voor 
een cursus voor volwassenen. Enige onderwerpen, verband 
houdende met de opvoering der bodemproductie als bemes
ting, plantenziekte, verwarming, werden op 16 plaatsen in 
het ambtsgebied op 4 middagen behandeld, 345 tuinders 
volgden deze cursus. 

Een vervolgcursus voor de oud-leerlingen der Practijk
school in 1941 over „Stooktechniek", gegeven door de heer 
K. Idema, verbonden aan het Rijkskolenbureau, werd met 
veel animo gevolgd. 

Inmiddels was in Februari door de opening van het nieuwe 
gebouw het vroegere laboratorium vrijgekomen en kon de 
knusse omgeving van de schuurzolder worden verwisseld 
voor de laboratoriumruimte in het „oude" gebouw. Ook de 
naam Practijkschool onderging een verandering en in het 
vervolg wordt de school aangeduid als „Tuinbouwvakschool 
voor de Westlandse teelten". 

In 1945 werd nagegaan of het misschien noodzakelijk was, 
zich te bezinnen op een uitbreiding van het leerplan van de 
school. Dat het onderwijs in een behoefte voorzag, hadden 
de 7 jaren van het bestaan van de school ruimschoots bewe
zen. Om het onderwijs op een hoger plan te brengen was het 
nodig, inplaats van één dag per week twee dagen les te 
geven. De totale duur van de cursus moest eveneens worden 
verlengd van 1 jaar tot 1 /2 jaar. 

Grondkennis, Stook- en verwarmingstechniek, Nederlandse 
handelscorrespondentie Tuinbouw-economie en Engels wer
den als nieuwe leervakken aan de lesrooster toegevoegd. 

Deze uitbreiding vroeg tevens een ruimere personeels
bezetting. Op i Februari 1946 werd een tuinbouwleraar in 
algemene dienst aangesteld. De grote toeloop van leerlingen 
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in de volgende twee jaren maakte de benoeming van een 
tweede leraar op i April 1948 nodig. 

Behalve de gewone vakschool bleek eveneens behoefte te 
bestaan aan een Fruitteeltvakschool. De eerste cursus begon 
in Maart 1948 met 23 leerlingen. Deze cursus zou een jaar 
duren. Van de kortere cursussen mogen de jaarlijks gegeven 
lascursussen niet onvermeld blijven. 

Maken wij een vergelijking tussen de R.T.W.S. en de 
Tuinbouwvakschool, dan valt direct op, dat met de laatste 
school inderdaad de juiste toon is getroffen. Zij recru teert 
haar leerlingen uitsluitend uit de rijen der oud-cursisten van 
de algemene tuinbouwcursussen en lagere tuinbouwscholen, 
terwijl als eis voor toelating wordt gesteld, dat het diploma 
is voorzien van de waardering met veel vrucht of zeer veel 
vrucht. Voor de leerlingen van de algemene cursussen zit 
hierin een stimulans om zich door ernstige studie dit predi-
caat waardig te maken. Op deze school komen geen „veld-
studenten", maar jongens, die twee dagen per week uit hun 
werk op het bedrijf naar de school komen om de theoretische 
achtergrond en de techniek van het vak te leren. 

Wie deze gang van zaken heeft gevolgd, zal tot de con
clusie komen, dat deze school de belichaming is van de 
gedachten, die Ir Riemens van meet af aan bezielden. Steeds 
wordt gezonnen op middelen om het onderwijs nog meer te 
doen aansluiten op de practijk. Het nieuwe vak „Tuinbouw
techniek", dat sinds enkele maanden wordt gegeven is er een 
bewijs van. 

Gewapend met de kennis, opgedaan op de Tuinbouwvak
school zal de toekomstige tuinder in staat zijn om de vorde
ringen van de wetenschap, die hem middels de Tuinbouw-
voorlichtingsdienst worden toegevoerd te verwerken en in 
practijk te brengen. 

Onderwijs en opvoeding worden vaak in één adem ge
noemd. Langs deze wegen is het mogelijk, de tuinder op te 
voeden tot een bewust, handelende persoonlijkheid en het 
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aanzien van het vak wordt er niet weinig door verhoogd. 
Hij zal in staat zijn om de vorderingen, die in zijn vak wor
den gemaakt en die hem in vakbladen en periodieken worden 
medegedeeld, te lezen en er op zijn bedrijf winst mee te doen. 

Is het wonder, dat aan het onderwijs nooit te veel aan
dacht kan worden besteed. Wanneer iemand hiervan over
tuigd is, dan is het zeker Ir Riemens niet in de laatste plaats. 
Ook op dit terrein heeft hij zich steeds ingespannen en dat 
doet hij nog steeds om ook in deze vorm aan de tuinder 
„service" te bieden. 

In het vlak van het tuinbouwonderwijs liggen nog meer 
raakpunten. Aan de Rijkstuinbouwconsulent is ambtshalve 
opgedragen, het toezicht op de algemene tuinbouwcursussen 
en de lagere tuinbouwscholen. De algemene tuinbouwcursus
sen worden gedurende twee winterhalfjaren op talrijke 
plaatsen in het ambtsgebied gegeven. Het onderwijs in de 
theoretische vakken is toevertrouwd aan de tuinbouwonder-
wijzers en de practische vakken worden verzorgd door de 
tuinbouwvakonderwijzers. 

Bij zijn optreden als Rijkstuinbouwconsulent in 1927 wer
den op de winteravonden talrijke cursussen gegeven. In een 
tijd, toen de tuinbouwvoorlichting nog in de kinderschoenen 
stond, waren de tuinbouwonderwijzers veelal de vraagbaak 
voor hun woonplaats en het moet gezegd worden, dat door 
deze onderwijzers juist in die tijd belangrijk werk is verricht. 
Onder vaak zware omstandigheden, na een volledige dag
taak, zwermden deze onderwijzers op de donkere winter
avonden uit om aan de toekomstige tuinders de elementaire 
kennis bij te brengen, nodig om hun vak op de beste wijze 
te beoefenen. 

Aan degene, die met het toezicht op deze cursussen is 
belast, worden speciale eisen gesteld. Menige lesgever zal 
het kunnen beamen, van hoeveel gewicht het is, als dit toe
zicht wordt uitgeoefend door iemand, die het „vak" kent. Bij 
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zo iemand te mogen aankloppen, als men met moeilijkheden 
zit, is een voorrecht. Hoevele malen zal het zijn voorgekomen, 
dat Ir Riemens met een voorbeeld uit zijn onderwijstijd is 
gekomen om uit dit geval lering te doen trekken. Door op 
deze wijze de taak als toezichthouder op te vatten kan men 
een steun zijn voor de onderwijzer in ogenblikken, dat hem 
misschien de moed om vol te houden, zou ontzinken. In het 
bewustzijn, dat ook anderen wel eens met zwarigheden te 
kampen hadden en daarvoor ook een oplossing moesten 
vinden, vat de leerkracht zijn taak weer op. 

Een goede psychologische kijk op mensen, een scherpe 
opmerkingsgave en een goed geheugen was de uitrusting, 
waarmee Ir Riemens de cursussen afreisde en menige leer
kracht heeft de grote waarde van deze bezoeken voor cursist 
en docent kunnen vaststellen. 

De belangstelling voor de algemene tuinbouwcursussen is 
jaar op jaar groot. 

In 1948 bedroeg het aantal tweejarige wintercursussen in 
het ambtsgebied 32 met een totaal aantal van 1030 cursisten. 

De opleiding van tuinbouwonderwijzers en tuinbouwvak-
onderwijzers mag op deze plaats niet onbesproken blijven. 
Talrijk zijn de cursussen geweest, waarvan Ir Riemens de 
leiding had en de Zaterdagmiddagen, die aan deze lessen 
besteed werden zijn niet te tellen. Het aantal tuinbouwvak-
onderwijzers is de laatste jaren, dank zij deze cursussen sterk 
uitgebreid. De grote meerderheid van deze leerkrachten is 
afkomstig uit de eigen streek, een factor van grote psycholo
gische waarde voor de cursisten, die het onderwijs volgen. 
Door mensen, die zij mogen beschouwen als een der hunnen 
worden zij ingewijd in de geheimen van het vak. 

Ook dit is de vervulling van een lang gekoesterde wens van 
Ir Riemens. Te midden van de bevolking zijn mensen ge
vormd, die zich ten doel hebben gesteld, de teelten, die 
worden beoefend, op een hoger plan te brengen. 

Hebben wij in het voorgaande een schets gegeven van de 
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ontwikkeling van het onderwijs in het ambtsgebied van Ir 
Riemens gedurende de laatste 25 jaren, wij zijn ons bewust, 
dat nog veel onbesproken is gebleven. 

Naar de vaste overtuiging van Ir Riemens bestaat in deze 
streek behoefte aan nog een onderwijsinstelling naast de 
genoemde Tuinbouwvakschool. De school, waaraan het 
Westland bovendien behoefte heeft, zouden wij willen 
karakteriseren met de naam Tuinbouw-H.B.S. Jaren geleden 
bleek in de Groninger landbouwstreken behoefte te bestaan 
aan een school, waar de boerenzoons in nauwe aansluiting 
met de practijk hun landbouwkundige kennis konden opdoen 
om na volbrachte studie toegang te verkrijgen tot de Land
bouwhogeschool te Wageningen. De Middelbare Landbouw
school werd opgericht. 

Ook in de Tuinbouw bestaat behoefte aan mensen, die een 
brede, universele en diepgaande kennis van hun vak bezitten. 
Deze kennis zal niet alleen theoretisch, maar vooral practisch 
moeten zijn. Om met gezag over iets te kunnen oordelen 
moet het vak in alle geledingen gekend worden. Op een 
dergelijke school kan naast het onderwijs in moderne talen 
volledige aandacht worden besteed aan een leerplan, dat 
zodanig is samengesteld, dat vakken als scheikunde, natuur
kunde, plantkunde enz. volledig aansluiten bij de tuinbouw-
wetenschap. 

Om het inzicht in de hedendaagse ingewikkelde structuur 
van het bedrijfsleven te verdiepen, zal aan de economische 
vakken veel tijd moeten worden besteed. 

Na voltooiing van deze studie, moet de weg naar de Wage-
ningse Hogeschool open staan. Waar zal deze „Tuinbouw-
H.B.S." beter op haar plaats kunnen zijn dan in de eerste 
tuinbouwstreek van ons land? 

Als deze toekomstplannen eens tastbare werkelijkheid 
mogen worden, dan zal dit de bekroning betekenen van het 
werk, door Ir Riemens in de onderwijssector van de Tuin
bouw tot stand gebracht. 
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In het vorige hoofdstuk werd terloops opgemerkt, dat 
het feitelijk doel van de Proeftuin was, het geven van 
voorlichting aan de tuinders. Om voorlichting te kunnen 
geven worden aan de persoon, die met deze taak is belast, 
hoge eisen gesteld. Deze komt met talrijke mensen in 
aanraking en wij kunnen alleen resultaat verwachten, als 
de tuinder in hem het volle vertrouwen stelt. Hiervoor 
is nodig, dat de voorlichter gedegen vakkennis paart aan 
mensenkennis. Een goede kijk op de mensen is voor
waarde voor het naar behoren volbrengen van deze taak. 
Zijn deze voorwaarden vervuld, dan is reeds veel, maar 
lang niet alles gewonnen. 

In het volgende zullen wij zoveel mogelijk in chronolo
gische volgorde trachten weer te geven, op welke wijze Ir 
Riemens in de 25 jaren, dat hij bij de tuinbouwvoorlichting 
in het Zuid-Hollands Glasdstrict de leiding had, deze taak 
heeft vervuld. 

Toen in September 1924 Ir Riemens werd benoemd tot 
directeur van de Proeftuin Z.H. Glasdistrict te Naaldwijk, 
zag hij zich geplaatst voor een zeer moeilijke en zware 
taak. 

Zoals bekend, was reeds door het toenmalige bestuur 
besloten tot liquidatie en thans zien we hoe deze instelling is 
uitgegroeid. Men zegt wel eens: „Waar een wil is, is een weg". 
De wil was er wel steeds bij de directeur, maar om de goede 
wegen te bewandelen, heeft hij dikwijls zware hindernissen 
moeten nemen. 

Reeds als leraar van de R.T.W.S. gaf Ir Riemens adviezen 
aan verschillende kwekers, ook de andere leraren deden dat, 
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voor zover op hen een beroep werd gedaan. In die tijd was 
de heer K. Wiersma nog Rijkstuinbouwconsulent, tevens 
directeur van genoemde tuinbouwschool. 

Vanaf het eerste ogenblik in 1924, ofschoon met een zeker 
wantrouwen begroet, wist hij zijn ideeën steeds zo over
tuigend naar voren te brengen en daarna uit te werken, dat 
niet alleen bij het bestuur, maar ook bij vele Westlanders 
volop belangstelling werd gewekt. De tuinders raakten er 
mede vertrouwd, dat er nog iets meer nodig was op de tuinen 
dan alleen maar hard werken. Waar het ging om cultuur
moeilijkheden, ziektenbestrijding of technische voorlichting, 
stond de directeur van de Proeftuin steeds voor elke tuinder 
klaar. 

Op 16 April 1927 werd Ir Riemens bovendien nog benoemd 
tot Rijkstuinbouwconsulent voor het Z.H. Glasdistrict met 
als gevolg, dat het voorlichtingswerk steeds meer tijd in 
beslag nam. Er werden direct spreekuren ingesteld en wel 2 
dagen per week van 9 tot 10 uur in Naaldwijk en verder op 
geregelde tijden aan de veilingen, t.w. in Rotterdam, Berkel, 
Leidschendam, Delft en Leiden. Deze spreekuren werden 
aanvankelijk slechts matig, later echter druk bezocht. Steeds 
werd er door de consulent op aangedrongen om ziek mate
riaal mede te brengen en werden zo mogelijk de adviezen 
verstrekt. Kwam men er niet uit, dan werd afgesproken op 
welke dag en welk uur men het geval ter plaatse zou gaan 
bezien. Zodoende kwam het voor, dat de consulent hele dagen 
doorbracht op de verschillende bedrijven in zijn ambtsgebied. 
De adviezen werden steeds schriftelijk aan de tuinders over
handigd, waarbij de consulent voor controle van het geval 
zelf afschrift hield. 

In 1927 waren reeds 2000 tuinders lid van de Proeftuin 
voor het luttele bedrag van ƒ 1.— aan contributie. Het 
gevolg hiervan was, dat het vooral de leden waren, die 
dagelijks met hun moeilijkheden naar Naaldwijk togen. Het 
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krijgen van een advies garandeert niet het juist uitvoeren 
ervan. Om enkele voorbeelden te geven: Een tuinder was 
aangeraden om zijn druiven te spuiten met 7/2 fo vrucht-
boomcarbolineum tegen de dopluis, uit te voeren omstreeks 
Nieuwjaar. Deze man echter dacht: „Als spuiten goed is, is 
dopen nog beter". Zo werden dan de snoeren los gemaakt en 
stuk voor stuk gedoopt in een z.g. varkenstrog, gevuld met 
een 7 % oplossing vruchtboomcarbolineum. Het gevolg 
was, dat het gedoopte gedeelte het volgend voorjaar niet 
meer uitliep en het twee jaar duurde, voordat de kas weer 
vol lag met druiven. 

Of wat denkt U van het volgende geval: Inplaats van 
zwavel verstuiven tegen het z.g. kwaad in de druiven, zoals 
het advies luidde, ging de betrokken tuinder de zwavel aan
steken. En dit midden in de zomer. U begrijpt de gevolgen. 

Of in het andere geval, waar alles verbrand was: „Meneer 
't is veul te sterk geweest dat spul." Na onderzoek ter plaatse 
bleek echter, dat men met de procentrekening overhoop had 
gelegen: 10 % was bij de tuinder 10 maal een twee cents 
kopje vol ! 

Het was deze mensen vaak niet kwalijk te nemen, want 
velen hadden slechts gebrekkig onderwijs gehad. Tuinbouw-
cursussen, zoals we die nu reeds jaren kennen, waren er 
slechts weinig en de Rijkstuinbouwwinterschool werd meest 
bezocht door niet-Westlanders. De practische Westlander 
wist het immers zelf wel en maar al te vaak hoorde men 
vooral in die tijd:,, Zo deed mijn Grootvader het reeds, zo 
leerde mijn vader het mij, dus waarom zou ik het zelf anders 
doen". Of een andere uitdrukking uit die tijd: „Wat zou zo'n 
„pennenlikker", „boekenwurm" nu voor verstand hebben van 
de tuinbouw". Zo waren er velen, maar hier dient vermeld, 
dat dit niet de algemene opvatting was. Men ging wel van 
huis met het idee, wat zal zo'n er van weten, maar je 
weet toch maar nooit In 1928 werd dan ook door 689 
Proeftuinleden de tuin bezocht, 1019 personen kwamen van 
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elders uit het land en 57 buitenlanders toonden belangstel
ling. Deze cijfers tonen aan, dat het devies van Ir Riemens: 
„Theorie en practijk moeten hand in hand gaan", door velen 
werd begrepen. 

Om tijd te besparen voor de rondleiding van de bezoekers, 
die op elk willekeurig tijdstip van de dag aankwamen, werden 
vaste bezoekdagen voor het bezichtigen van de tuin ingesteld 
en wel Donderdag en Zaterdag, wat sindsdien zo is 
gebleven. Het bezoek kwam zodoende veel beter tot zijn 
recht, omdat gezorgd kon worden, dat de directeur of de 
tuinchef aanwezig was. 

De stijgende interesse bleek in 1929 ook uit het aantal 
mondelinge en schriftelijke adviezen. Op de spreekuren van 
Ir Riemens echter bleek, dat het heel vaak ging over dezelfde 
kwalen, waarbij vanzelfsprekend de adviezen gelijkluidend 
waren. Om ineens alle tuinders in het gehele ambtsgebied te 
bereiken verschenen in 1931 van de hand van Ir Riemens 7 
vlugschriften, de z.g. „Waarschuwingen". Van elk wer
den 5000 exemplaren gedrukt en door de Proeftuin gratis 
bij alle tuinders verspreid. De verspreiding geschiedde via de 
19 veilingverenigingen. Ook de veiling Leiden, die in 1931 
nog niet tot het consulentschap behoorde, vroeg voor alle 
leden genoemde 7 waarschuwingen aan. 

Ir Riemens maakte in hetzelfde jaar een studiereis via 
België en Noord-Frankrijk naar Jersey en Guernsey, de 
Engelse Kanaaleilanden, waar hij de tuinbouw bestudeerde 
om eventueel nieuwe mogelijkheden van toepassing te vinden 
voor het Westland. 

In het jaarverslag van 1932 lezen we letterlijk, dat het 
enige doel van de Proeftuin is: „De tuinders voorlichting te 
geven". Het was de directeur reeds lang duidelijk, dat vooral 
de voorlichting op het bedrijf van de tuinder uitgebreid 
moest worden. Hij wist het bestuur van de Proeftuin ervan 
te overtuigen, dat dit de beste vorm van voorlichting was. 
„Bij de tuinder op de tuin, bij het gewas, daar kan men zich 
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het beste een oordeel vormen en een advies geven", aldus de 
directeur. De tijd, die deze hiervoor beschikbaar had, was 
veel te gering. Het bestuur ging over tot het aanstellen van 
een assistent. Deze moest betaald worden uit de Proeftuinkas, 
daar het Departement van Landbouw hiervoor toen geen 
gelden beschikbaar kon stellen. Helaas moest deze assistent 
om financiële redenen reeds weer per i December van dat
zelfde jaar worden ontslagen. Zo kwam de consulent weer 
geheel alleen te staan voor de voorlichting. 

Door de vele functies, die in de persoon van Ir Riemens 
waren verenigd, was deze overbelast met werk, t.w. Rijks-
tuinbouwconsulent, Directeur van de Rijkstuinbouwwinter-
school en Directeur van de Proeftuin. Ir Riemens werd ont
heven van het directeurschap van de Rijkstuinbouwwinter-
school. Door deze ontheffing kon hij, naast de voorlichting, 
meer aandacht gaan besteden aan het onderzoek en het on
derwijs in het algemeen. Opnieuw, indachtig het aloude 
spreekwoord: „Een gewaarschuwd man geldt voor twee", 
verschenen 4 nieuwe waarschuwingen. Ook deze vlugschrif
ten werden gratis onder de tuinders verspreid. Veelvuldige 
navraag naar de eerste serie van 7 waarschuwingen maakte 
het nodig, dat deze werden aangevuld. 

Het kwam in die tijd vaak voor, dat de betrokken tuin
ders niet in staat waren of het niet aandurfden om een of 
ander advies, hen door Ir Riemens verstrekt, zelf uit te 
voeren. Vandaar dat de strijd tegen spint in druiven onder 
garantie door personeel van de Proeftuin, op aanvraag, tegen 
een geringe vergoeding werd uitgevoerd. Als eis werd echter 
gesteld, dat de betrokken tuinder zelf mede moest helpen 
bij de toepassing, zodat hij het een volgende keer zelf kon 
uitvoeren. Zo werd er ook in die tijd onderricht gegeven in 
het omenten van druivenbomen, tegen dezelfde voorwaarden 
als boven genoemd. Honderden kassen zijn op deze manier 
met succes behandeld tot volle tevredenheid van de betrok
ken tuinders. 



72 25 JAAR TUINBOUWVOORLICHTING 

Met een advies op papier kon niet altijd worden volstaan. 
Vaak moest de daad bij het woord worden gevoegd. Het 
volgende voorval kan dit illustreren: De lezer kent ze mis
schien nog wel, die oude rugketels, die men eerst op druk 
moest pompen, waarna de, er reeds in aanwezige, vloeistof 
kon worden verspoten. Ook nu nog zijn deze in de handel 
verkrijgbaar, echter met dat verschil, dat er nu een mano
meter (drukmeter) op zit en de ketel is getest op een 
bepaalde druk. Met de ketel, waarmee Ir Riemens op een 
avond zou gaan spuiten bij een tuinder, was dit niet het geval 
Tezamen met de heer Fremouw, de tegenwoordige ambte
naar van de P. D. te Naaldwijk, zou een demonstratie 
worden gegeven. Naarstig werd gepompt om toch vooral 
voldoende druk op de vloeistof te krijgen. Dat deze druk 
inderdaad voldoende was, zou spoedig blijken. De ketelwand 
was er niet tegen bestand en op een bepaald moment vloog 
het gehele apparaat uit elkaar. De twee heren hadden een 
object werkelijk goed behandeld! Jammer genoeg waren dit 
hun costuums, en was het doel van de demonstratie dus niet 
bereikt. 

Een ander geval: Op het spreekuur had zich een tuinder 
vervoegd met een klacht over een insectenplaag in zijn na-
tuurkool. Het advies van Ir Riemens luidde: „Stuiven met 
een bepaald bestrijdingsmiddel". Na 2 dagen kwam de 
tuinder terug met de boodschap: „Het helpt niets", waarop 
geantwoord werd: „Dan hebt U het niet goed gedaan". 
Tuinder af en opnieuw aan de gang, volgens hem nu beter 
dan de vorige keer, echter wederom zonder resultaat. Na 
dit opnieuw gemeld te hebben, toog Ir Riemens er nog 
dezelfde dag op uit om ter plaatse de tuinder voor te doen, 
hoe het dan wel moest. „O", was het antwoord, „as dat zo 
mot, dan kan ik het ook wel. Ik docht as zo hier en daar maor 
een beetje kwam van dat spul, dat het dan wel goed was." 

Wij zullen de lezer niet vermoeien met een beschrijving 
van de tientallen gevallen, dat er klachten kwamen, dat men 
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de luis niet dood kon krijgen met een bespuiting met 0,1 % 
nicotine. Bij controle ter plaatse bleek meestal, dat men 
niet had gedacht aan het feit, dat nicotine een contact
gif is, d.w.z. dat men het insect er mede in aanraking 
moet brengen om het te doden. Ook kwam het voor, 
dat niet alleen de luis keurig dood ging, maar ook de planten. 
Na veel gepraat over en weer kwam men dan wel tot de 
conclusie, dat er iets niet klopte met het gebruikte percen
tage. 0,1 en i % maakt maar een o verschil, maar het resul
taat van de behandeling wordt er wel eventjes anders door. 
Zo zouden we door kunnen gaan, maar voorlopig genoeg 
hierover. 

Inmiddels was Ir Riemens naar Den Haag verhuisd en 
werd behalve Maandag, Woensdag en Vrijdag van 9 tot 10 
uur op de Proeftuin, door hem nog een nieuw spreekuur 
ingesteld en wel op Zaterdagavond van 7 tot 8 uur thuis. 
De laatste jaren is dit, zoals wellicht bekend, Vrijdagavond 
geworden. In 1934 werden door de grote toeloop, de spreek
uren van 9-12 gehouden. 

De financiële uitkomsten van de Proeftuin waren in 1933 
weer iets beter geweest, zodat men het opnieuw aandurfde 
om uit de proeftuinkas een assistent te betalen. Per 1 Juli 
werd opnieuw een assistent voor de voorlichting van de tuin
ders aangesteld, ter vervanging van diegene, die in December 
1932 wegens geldgebrek moest worden ontslagen. Hulp voor 
het nemen van proeven (zie elders in dit werk), was er wel, 
maar om voorlichting te geven stond de consulent alleen. 
Door de tuinders werd de assistent zeer gewaardeerd en deze 
had volop werk om de aanvragen voor bezoeken af te doen. 
Hoeveel moeite men ook deed bij het Departement van 
Landbouw, het lukte niet om van Rijkswege een assistent 
aangesteld te krijgen, de Proeftuin moest zelf betalen. Het 
zou dan ook nog 2 jaar duren, voor men in Den Haag tot 
de overtuiging kwam, dat het herhaalde verzoek van Ir 
Riemens om assistentie, niet misplaatst was. 
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Om met de directeur van de Proeftuin te spreken, in 1934 
ontstond ook de „Apotheek aan huis", later werd dit Afdeling 
B of ook wel Verkoopafdeling genoemd. De vergelijking 
met de dokter gaat in dit geval op. Geef niet alleen het 
recept, maar lever het drankje er bij. Een en ander bracht 
nog al wat beroering onder de handelaren in bestrijdings
middelen, te meer daar het de Proeftuin niet te doen was om 
financieel gewin. Als de kosten er maar uit kwamen was dit 
voldoende. Gevolg: een grote daling in prijzen van nicotine 
formaline, e.d. 

Wegens drukke werkzaamheden van de directeur bleven 
de studiereizen beperkt tot een paar kleine trips naar 
Wageningen. 

In het jaar 1935 was het financieel mogelijk, mede dank 
zij de steeds groter wordende omzetten van de Verkoop
afdeling, om de Proeftuinassistent te handhaven. Dit gaf 
wel enige verlichting voor de directeur, maar deze was, 
ondanks de hulp, overstelpt met werk. 

Naast publicatie van 4 nieuwe waarschuwingen, versche
nen ook geregeld artikelen in de vakbladen, waarmee een 
nieuwe wijze van voorlichting door Ir Riemens werd toege
past. Ook het onder garantie uitvoeren van de bestrijding 
van witte vlieg en het spint door het Proeftuinpersoneel 
werd zeer gewaardeerd. 

Met enkele vooraanstaande kwekers werden de verschil
lende cultuurcentra in Engeland en Duitsland bezocht onder 
leiding van Ir Riemens. Kennis opdoen en onder de tuinders 
brengen was steeds het devies en dat is in de loop der jaren 
dan ook ruimschoots geschied. 

In 1936 werd door de Directeur-Generaal van de Land
bouw beslist, dat Ir Riemens de voorlichting betreffende de 
groenten- en fruitteelt in de Venen van Ir Koeman (Rijks-
tuinbouwconsulent te Aalsmeer) zou overnemen, terwijl 
laatstgenoemde de bloementeelt in het Westland onder 
toezicht zou krijgen. Door deze vergroting van het ambts
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gebied was hulp nodig. Na veel moeite ging eindelijk de 
wens in vervulling en kwam er een assistent voor de tuin-
bouwvoorlichting, door het Rijk betaald. 

De behoefte was hiermee echter bij lange na niet gedekt. 
Per i Februari 1930 werden daarom door de Proeftuin 2 
assistenten te werk gesteld in het ambtsgebied. Deze hadden 
tot taak, in de eerste plaats voorlichting te geven en verder 
te trachten onder de tuinders leden te winnen voor de Proef
tuin en vervolgens op te treden als vertegenwoordiger van 
de Verkoopafdeling. Op deze manier waren er dus 3 assis
tenten werkzaam in dit grote gebied, dat het tegenwoordige 
Z.H. Glasdistrict en een groot deel van Noord-Holland 
omvatte. 

Onze huidige hoofdassistent, de heer Vriend, was een van 
de twee assistenten, die in dienst trad op 1 Februari 1936 
als Proeftuinassistent, met als rayon: Leiden, Ter Aar, Roe-
lofarendsveen, omgeving van Amsterdam, Bussum en Hil
versum. De heer Vriend vestigde zich in Leiden. Al heel 
spoedig werd het werk zo gewaardeerd, dat de veiling Leiden 
besloot om collectief lid te worden van de Proeftuin. De 
assistent moest zijn tijd verdelen tussen Leiden, De Venen, 
Amsterdam en het Gooi. Door de assistent werden in ge
noemde plaatsen spreekuren gehouden en verder werd de 
tijd besteed om de aangevraagde bezoeken af te werken. Dat 
bij zulke bezoeken zich wel eens kostelijke dingen voordeden 
moge blijken uit onderstaande voorvallen. 

In de Venen was door de assistent een kweker bezocht, 
waarbij het advies gegeven werd om tegen spint in bonen 
onder glas te spuiten met petroleumemulsie. Bij een volgend 
bezoek, dat in Juli plaats vond, deelde de kweker mede, 
dat het hem niet duidelijk was, dat, terwijl de spint in de 
bonen zo keurig was dood gegaan, hij nu toch al verschil
lende keren met hetzelfde middel had gespoten tegen het 
z.g. „kwaad" in zijn druiven. Deze kwaal wilde maar niet 
weg, integendeel, nam juist sterk toe 
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Of het geval in Leiden, waar de tuinder op eigen initiatief 
zwavel was gaan verbranden tegen het „Wit" in zijn per
ziken, inplaats van verstuiven. Hij had n.l. wel eens gehoord, 
dat zwavel hiertegen hielp, maar hij wist de juiste toepas
sing niet, met als gevolg zeer sterke bladverbranding. 

Dit zijn slechts een paar gevallen uit de vele in die tijd. 
We noemen deze feiten niet om de tuinder in het zon
netje te zetten, maar wel om de noodzakelijkheid van 
een goede voorlichting aan te tonen. Het was hun niet 
kwalijk te nemen, dat er zulke grote fouten werd gemaakt, 
ze wisten niet beter. Wel moet gezegd worden, dat de door
snee tuinder niet zo precies was en nog is, als het gaat om 
het gebruiken van bestrijdingsmiddelen. Niet zelden komt 
het bij het geven van advies ook nu nog voor, dat na een 
haarfijne uitleg van de toepassing van een of ander middel 
de opmerking volgt: „Joh, ben je gek, dat zal zo'n vaart 
niet lopen, mot dat nou wel zo precies?" Het gevolg is, dat 
het middel maar matig of totaal geen resultaat oplevert, 
ja zelfs, dat het gewas er schade van ondervindt. 

In dezelfde tijd, dat de heer Vriend in zo'n omvangrijk 
gebied werkzaam was, deed de heer Kegel in de Kring 
(Berkel, Bleiswijk, Bergschenhoek, Delft, Pijnacker, Zoeter-
meer, Rotterdam en Nieuwerkerk) hetzelfde werk. De heer 
Barendregt, de door het Rijk aangestelde assistent, had tot 
taak het Westland met voorlichting van dienst te zijn. Om
dat dit de eerste 3 assistenten geweest zijn, die de consulent 
hebben gesteund in zijn omvangrijk werk, menen we goed te 
doen, deze bij name te noemen. 

In de jaren 1936 en '37 verschenen in totaal wederom 6 
waarschuwingen, terwijl van Rijkswege toezegging voor het 
aanstellen van 2 nieuwe assistenten werd gedaan. Deze 
belofte ging op 16 Maart 1938 in vervulling. Tevens werd 
een nieuw consulentschap te Amstelveen ingesteld, waardoor 
Noord-Holland en de Venen niet meer behoorden tot het 
consulentschap van Ir Riemens. Zowel de uitbreiding van 



25 JAAR TUINBOUWVOORLICHTING 77 

het assistentencorps als de inkrimping van het voor te lichten 
gebied, maakte het mogelijk, veel meer tijd en aandacht te 
besteden aan „intensieve" voorlichting. 

Door Ir Riemens werd de volgende werkverdeling gemaakt 
voor zijn drie assistenten: 
de heer Barendregt: het Westland en Loosduinen; 
de heer Vriend: Delft, Leiden, Leidschendam, Pijnacker en 
Zoetermeer; 
de heer Kegel: de Kring, dus de tuinbouw rond Rotterdam. 

Zoals bekend, ging het in die tijd erg slecht in de tuinbouw, 
die overeind moest worden gehouden door steun van de over
heid. Toch was ook dit voor tal van bedrijven nog beslist 
onvoldoende om het hoofd boven water te houden. Het 
waren vanzelfsprekend de kleine, meestal éénmansbedrijven 
met weinig glas en de grotere, die onder zware lasten gebukt 
gingen vanwege hoge hypotheken, die op de opstanden 
drukten. Ook hierin werd door de Overheid getracht wat 
verlichting te brengen. De K.T. = Kleine Tuinderssteun 
werd in het leven geroepen. Tevens werden Vaste Lasten-
commissies gevormd. De Rijkstuinbouwconsulenten kregen 
ook hierin een zeer werkzaam aandeel en niet het minst was 
dit in het Z.H. Glasdistrict het geval. Door dit meerdere 
werk was het echter nodig, dat wederom extra hulp kwam 
en zo werden per 16 Mei 1938 twee nieuwe assistenten 
benoemd, benevens per 1 Juni een adjunct-consulent. 
Deze laatste kreeg de leiding bij het bepalen van de 
K.T.-steun en het berekenen van de bedragen, die het 
Rijk toekende in vaste-lasten gevallen, waarvoor bepaalde 
richtlijnen waren opgesteld. Een en ander, alsmede het 
voorlichtingswerk, dat bij de K.T. moest worden ver
richt, gaf zeer veel werk en had tot gevolg, dat per 1 Augus
tus 1938 opnieuw 3 assistenten werden benoemd. Al spoedig 
daama werden de 3 eerstgenoemde assistenten verhoogd tot 
hoofdassistenten. Door Ir Riemens werden de 8 assistenten 
als volgt over het ambtsgebied verdeeld: één voor Naaldwijk, 
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één voor Delft en Pijnacker, één voor Rotterdam en Berkel, 
één voor Loosduinen, Poeldijk en Honselersdijk, één voor 
Wateringen, Kwintsheul, Sammersbrug en Rijswijk, één voor 
Leiden, Leidschendam en Veur, één voor Monster, 's-Graven-
zande en Maasdijk en één voor Westerlee en Maasland. De 
assistenten kregen tot taak, alle voorkomende werkzaam
heden in hun rayons af te doen, ook op het gebied van de 
K.T.-steun. 

De consulent onderhield reeds van het begin af een zeer 
nauw contact met zijn assistenten. Alle moeilijkheden, die 
zich voordeden, werden besproken. Aanvankelijk eens per 
maand, werden deze vergaderingen later eens per week 
gehouden en wel op Maandag. Dit is ook nu nog zo. Op deze 
assistentenvergadering, wordt de morgen besteed aan alge
mene zaken en de middag is gevuld met lezingen, die vrijwel 
uitsluitend worden verzorgd door mensen uit eigen kring. 

Dit wekelijks contact is beslist noodzakelijk en in het belang 
van de voorlichting zelf. Er komt gedachtenwisseling en 
zodoende eenheid in de adviezen, die aan de tuinders worden 
verstrekt. De assistenten moeten van alle nieuwigheden op 
de hoogte worden gesteld, teneinde de tuinders van advies 
te kunnen dienen. Door deze vergaderingen blijft het inten
sieve contact tussen wetenschap en practijk gehandhaafd. 
Zo wordt er door de consulent steeds op gehamerd, alles, 
wat van belang geacht kan worden uit de afgelopen week 
mede te delen. Wij assistenten kennen de uitdrukking: „Daar 
is de Maandag voor". 

Met de Practijkschool ging het ook crescendo. Omdat de 
Proeftuin voor de practijklessen voor het steeds groeiende 
aantal leerlingen te weinig practijkobjecten leverde, werden 
bij verschillende tuinders, tegen een kleine vergoeding hun
nerzijds, bepaalde werkzaamheden uitgevoerd. Om maar iets 
te noemen: het snoeien van jonge aanplantingen buitenfruit, 
het omleggen van druivensnoeren, het binden en snoeien van 
perziken, etc. In de meeste gevallen was de tuinder zelf zo'n 
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middag ook leerling en werd het geleverde werk zeer ge
waardeerd. Dit is heden ten dage nog steeds het geval. 

Het aantal waarschuwingen werd in 1939 met drie ver
meerderd, terwijl de reeds eerder uitgegeven waarschuwin
gen, in een boekje gebundeld, tegen de prijs van 25 cent aan 
de tuinder ter beschikking werden gesteld. 

Op i Augustus 1939 werd Ir IJ. van Koot aan de Proeftuin 
verbonden met als speciale taak, het onderzoek naar de 
zozeer gevreesde Fusariumziekte, door Ir Rietberg aange
vangen, voort te zetten. Dit zij hier vermeld, omdat hier 
gewezen kan worden op het doel, dat Ir Riemens zich steeds 
voor ogen stelde om n.l. door middel van de wetenschap de 
tuinder te helpen. Dit onderzoek heeft tot resultaat gehad, 
dat thans de tuinder door middel van grondsterilisatie of 
door het enten van de komkommer op een onvatbare onder
stam, deze ziekte behoorlijk onder de knie kan hebben. 

Wat de voorlichting betreft, deze werd in verband met de 
uitbreiding van het aantal assistenten steeds beter. Toch was 
ze nog lang niet intensief genoeg naar de zin van Ir Riemens, 
die er reeds in 1939 op aandrong om voor elke veiling een 
assistent te krijgen, waardoor het aantal uitgebreid diende 
te worden tot 20. Voor de 6000 tuinders in dit ambtsgebied 
betekende dit op elke 300 tuinders één asssistent. Per jaar 
een 1000 bezoeken, met als gevolg, dat op elk bedrijf 3 maal 
per jaar een bezoek kan worden gebracht. 

Vanaf het eerste begin, dat met assistenten werd gewerkt, 
moesten deze van elk bezoek rapport uitbrengen, zodat de 
consulent controle kon uitoefenen. Ir Riemens heeft zodoen
de weer één van zijn bekende leuzen in daden omgezet, n.l. 
eerst iets opdragen, dan zien of ze het doen en vervolgens 
zien of ze het wel goed doen. Een tweede leuze mag hier 
toch zeker niet achterweg blijven, die ons als assistenten 
steeds voor ogen werd gehouden: „Denk aan de timmerman 
en neem de maat". Voor de lezers, die deze uitdrukking niet 
begrijpen zullen we ons duidelijker uitdrukken. Het verhaal 



80 25 JAAR TUINBOUWVOORLICHTING 

van de timmerman luidt als volgt: Een timmerman moest 
voor de rechter verschijnen om een getuigenis af te leggen. 
„En hoe ver was je van de plaats van het misdrijf af?" vroeg 
de rechter. Prompt werd geantwoord: „Vijf meter en 57 
duim". „Maar man", aldus de rechter, „hoe weet je dat zo 
precies?" „Och," antwoordde de timmerman, „ik dacht, ik 
zal het maar opmeten en opschrijven, je weet nooit, hoe een 
gek er nog eens naar vraagt." 

Door samenvoeging der rapporten is langzamerhand een 
tuindersarchief gevormd. Elke tuinder heeft zijn eigen map, 
waarin alle rapporten, die betrekking hebben op zijn bedrijf, 
worden opgeborgen. In de rapporten wordt alles genoteerd, 
wat vermeldenswaard is omtrent het bedrijf, dat is bezocht. 
Wil men naderhand iets weten over een bepaald geval, dan 
behoeft men de map maar op te slaan. Dit systeem heeft de 
consulent meermalen uitstekende diensten bewezen. De rap
porten worden door de assistent van een nummer voorzien 
met een letter A, B of C. A wil zeggen: een aanvraag om 
bezoek; B een bezoek zonder dat een aanvraag is gedaan en 
C. is controle. Bij een A-bezoek wordt een bepaald advies 
gegeven en een paar weken later gaat de assistent nog eens 
kijken, wat de resultaten van zijn advies zijn geweest. 

In 1940 is het aantal assistenten 8 gebleven. De bewogen 
Meidagen gingen ook hier als een storm over ons heen, maar 
hebben gelukkig op de bedrijven weinig sporen achtergelaten 
gezien in het licht van de verdere gebeurtenissen in de bezet
tingstijd. Gedachtig aan de „timmerman" werd de schade 
opgemeten en in rapporten vastgelegd. 

In dat jaar begon men op meer uitgebreide schaal lezingen 
voor tuinders te houden. Door de inleider (Ir Riemens of 
een van zijn medewerkers) werd dan een bepaald tuinbouw
kundig onderwerp besproken, waarna gelegenheid tot het 
stellen van vragen werd gegeven. De belangstelling was 
steeds zeer groot, soms waren er meer dan 200 toehoorders. 
Ook lezingen houden is een prachtmethode van voorlichting, 
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waarbij men velen in één keer bereikt. Tevens heeft het grote 
opvoedkundige waarde. Het stimuleert de tuinders om 
niet alleen met de inleider, maar ook onderling over hun 
vak van gedachten te wisselen. 

Helaas kon dit door de maatregelen van de bezettende 
macht in 1941 niet meer worden voortgezet, immers we 
kregen toen het verbod tot vergaderen. Na de bevrijding 
echter is dit werk hervat, al is het nu een feit, dat de spreek
beurten meestal worden vervuld voor een veel kleiner 
gehoor. 

Om de lezer enige indruk te geven van de omvangrijkheid 
van het werk van de tuinbouwvoorlichting zij vermeld, dat 
in 1941 7000 schriftelijke adviezen werden verstrekt, dat 
600 personen op de spreekuren zijn geweest en dat rond 
10.000 bezoeken door de assistenten op de bedrijven zijn 
afgelegd. Dit laatste was alleen mogelijk, omdat het assisten
tencorps een sterke uitbreiding onderging. De wens van Ir 
Riemens ging dit jaar in vervulling: voor elke veiling een 
assistent. In totaal werden het er 23, waarvan 3 hoofdassis
tenten en 20 rayonassistenten. Deze werden als volgt ver
deeld: Monster, 's-Gravenzande, Woutersweg, Naaldwijk, 
Poeldijk, Honselersdijk, Zwartendijk, Kwintsheul, Waterin
gen, Westerlee, Maasland, Loosduinen, Leiden, Veur, Pijn-
acker, Berkel, Bergschenhoek, Rotterdam, Delft en Den 
Hoorn. 

De rayons werden zo verdeeld, dat elke assistent ± 300 
tuinders in zijn gebied kreeg en dit is op de dag van heden 
nog zo. Deze grote uitbreiding was hoofdzakelijk het gevolg 
van de oorlogsomstandigheden, gezien het feit, dat de con
sulenten zeer veel werk kregen met distributie-aangelegen
heden als het distribueren van benzine, glas, verf, kolen, 
nicotine, etc. 

In 1942 kon, ondanks de bezetting, in de eerste maanden 
van dat jaar, de voorlichting rustig door gaan. Opnieuw 
werd een reeds lang gekoesterde wens van Ir Riemens wer-
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kelijkheid, n.l. er kwam voorlichting op het gebied van de 
stook techniek: twee assistenten konden hiervoor worden 
aangesteld, die vanzelfsprekend in het Z.H. Glasdistrict 
volop werk kregen. De lezer beseffe, dat 80 % van alle in 
de tuinbouw benodigde hoeveelheden kolen (ruim 300.000 
ton, normaal verbruik) in dit ambtsgebied worden verstookt. 
In 1940 werden voor het eerst stookvergunningen uitgereikt, 
wat de consulent en zijn assistenten zeer veel werk heeft 
gegeven. Eindelijk, in 1949, zijn we daar gelukkig geheel 
af, wat heel wat verademing heeft gegeven onder de assis
tenten, die zich thans weer geheel aan de vaktechnische 
voorlichting kunnen wijden. 

Ondanks de vele distributiewerkzaamheden kon door de 
sterke uitbreiding van het assistentencorps nog behoorlijke 
voorlichting gegeven worden. Er was echter nog een grote 
groep van z.g. volkstuinders, die de voorlichting, die zij toch 
juist zo hard nodig hadden, volkomen misten. Wat was n.l. 
het geval? Door de oorlogsomstandigheden werd het voe
dingsprobleem steeds nijpender. Elke leek, ook al kon hij 
practisch geen schop vasthouden, probeerde een stukje grond 
machtig te worden en begon te tuinieren. Om ook hierin 
enige verbetering te brengen werd met ingang van 24 Maart 
1942 een assistent aan dit consulentschap toegevoegd met 
als taak, de volkstuinders met raad en daad ter zijde te 
staan. Voor deze mensen werden lezingen gehouden en op 
de tuintjes werden ter plaatse aanwijzingen gegeven. Deze 
assistent, maar ook alle anderen, kregen opdracht uit te 
zien, dat verder alle gronden, die maar enigszins voor het 
telen van groenten geschikt waren, ook werkelijk werden 
beteeld. Grote delen van stadsparken en plantsoenen zag 
men veranderen in velden met aardappelen, bonen of mais. 

Om het telen van voedingsgewassen verder te bevorderen 
werden de vergunningen voor sierteelt sterk ingekrompen. 

Begin Augustus 1942 kwam het alarmerende bericht, dat 
de Deutsche Wehrmacht van plan was om een tankgracht te 
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graven rond de vesting Hoek van Holland, met als gevolg, 
dat 43 tuinbouwbedrijven hierdoor min of meer zouden 
worden getroffen. Het moet ons in dit verband beslist van 
het hart, dat het Ir Riemens is geweest, die in deze tijd veel 
leed onder de tuinders heeft verzacht. Hij kreeg het voor 
elkaar, dat tuinbouwopstanden, die ingeleverd zouden moes
ten worden, voor de tuinbouw behouden mochten blijven. 
Er was echter geen sprake van, dat deze dicht bij de vesting 
Hoek van Holland wederom mochten worden opgebouwd. 
Ook dit kwam echter in orde, doordat heel wat kassen een
voudig een paar stukken land verder opnieuw werden opge
bouwd of er heen werden gerold. 

De meeste van deze 43 gevallen konden in de buurt worden 
ondergebracht, enkele tuinbouwopstanden zijn gesloopt en 
elders in dit gebied weer opgebouwd. Nauwkeurig werd, 
door een inmiddels in het leven geroepen taxatiecommissie, 
de gewassenschade vastgesteld op het moment, dat gesloopt 
werd. Vele hierbij gerezen moeilijkheden werden door het 
doortastend optreden van Ir Riemens overwonnen. De 
assistenten werden ingeschakeld om mede te helpen „de 
maat te nemen". In die tijd meer dan ooit, kwam de tim-
metman op de proppen: „Denk daar toch aan, je schrijft 
niet gauw te veel op". Alles, zelfs de kleinste dingen, moest 
genoteerd worden. Achteraf is het heel goed gezien, dat Ir 
Riemens die opdracht gaf. Wat hebben we daar een gemak 
van gehad bij de afwikkeling van de oorlogsschade. 

De eerste tankgracht was echter slechts een begin van wat 
ontruimd moest worden. Begin November 1942 kwam de 
mededeling, dat er een tweede tankgracht zou komen. 
Dagelijks zag men toen soldaten van de D.W. in de weer 
om deze tweede tankgracht uit te zetten, wat vanzelfspre
kend zeer verontrustend werkte op de aldus bedreigde tuin
ders. Wat een werk het geweest is om ook deze tweede, maar 
nu veel grotere stoot op te vangen, valt met geen pen te 
beschrijven. Ir Riemens en schrijver opereerden dagenlang 
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langs de afgebakende tankgracht om te proberen de zaak 
hier en daar nog wat bij te schaven. De aanvankelijk uitge-
bakende zóne werd hierdoor aanzienlijk ingekrompen. Niet 
alleen kassen en warenhuizen bleven zodoende voor afbraak 
gespaard, ook met verschillende huizen was dit het geval. 
Waren er bij de eerste tankgracht 43 tuinbouwbedrijven 
mee gemoeid, bij de tweede tankgracht, alsmede de bunker
bouw, waren het er 500. 

Menigeen zou er geen raad meer mee geweten hebben. De 
tuinders, ten einde raad, kwamen bij tientallen op het 
spreekuur van de consulent. Alleen kon hij met zijn assisten
ten er ook niet uitkomen en het is gelukkig geweest, dat er 
een commissie Westland bestond van de „Stichting Lande
lijke Bezettingsschade" met Ir Riemens als voorzitter. Toen 
begon het werk pas goed. Dagen is vergaderd en talloze 
mensen, die eventueel grond konden missen om een tuinder, 
die moest evacueren, te helpen werden opgeroepen. 

Zelfs tijdens de graafwerkzaamheden voor de tankgracht 
gelukte het de consulent nog verschillende keren, kassen en 
warenhuizen, die in eerste instantie weg moesten, te behoe
den voor afbraak. Dat het niet over een paar kassen ging, 
bewijzen de volgende cijfers. Alleen in 's-Gravenzande zijn 
verplaatst 769 kassen, oppervlakte 281.818 m2, 192 waren
huizen, waarop 696.093 ramen en 26.737 ramen platglas. 
Vrijgekomen en behoed voor afbraak door overleg met de 
D.W. db 120 warenhuizen en 300 kassen. 

Zo kwam het jaar 1943; nog meer distributiewerkzaam-
heden en oorlogsschaderegelingen moesten de assistenten 
verzorgen. 

Op de gewone spreekuren was de grote stroom van gedu
peerde tuinders onmogelijk te verwerken. Om hieraan 
tegemoet te komen werd een extra morgen en wel de Dins
dagmorgen, speciaal voor dat doel, ingelast. Het is voorge
komen, dat 40 tuinders tussen 9 en 12 uur naar Naaldwijk 
kwamen met hun moeilijkheden en dikwijls was het 1 uur 
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en soms nog wel later voor de laatste wegging. Inmiddels 
was de Commissie Westland dag aan dag in de weer om 
gronden te vinden, waarop tuinders konden worden ge
plaatst. Het is slechts in een paar gevallen voorgekomen, dat 
gebruik moest worden gemaakt van de macht, die de Com
missie had, om tot vordering van gronden over te gaan. 

Bij het Bureau voor Wederopbouw voor Zuid-Holland 
werd elke mogelijkheid tot het verkrijgen van bouwmateri
alen uitgebuit voor de wederopbouw van tuinbouwopstanden. 
Ir Riemens was hier als het ware „kind in huis". Glas was 
echter zeer moeilijk te krijgen, terwijl andere materialen 
dikwijls schaars of alleen maar als surrogaat voorradig 
waren (b.v. kaskit). 

De financiering geschiedde door voorschotten, verstrekt 
door de Stichting Landelijke Bezettingsschaden. 

In 1944, dat wel het meest bewogen jaar van de bezetting 
is geweest, werd het eerste assistentencorps wederom uitge
breid. De sterkte was: 3 hoofdassistenten, 19 assistenten voor 
de voorlichting, 2 assistenten voor stookaangelegenheden 
en 5 assistenten voor de nieuwe dienst „De Bodemkartering". 
Over deze dienst vindt U elders in dit boek nadere gegevens. 
Vermelden we verder nog, dat gezien de omvang, die de 
bloemencultuur de laatste jaren had aangenomen, de con
sulent het gemis voelde aan een speciale assistent hiervoor, 
waardoor een van de rayonassistenten gelegenheid kreeg, 
zich hierin meer te specialiseren. Op 15 November 1942 werd 
hij overgeplaatst naar Aalsmeer, waar hij gebleven is tot na 
de bevrijding, om vanaf 1945 weer in dit consulentschap 
werkzaam te zijn, speciaal voor de bloementeelt. 

De distributieaangelegenheden namen dit jaar in het bij
zonder veel tijd in beslag, zowel van de assistenten als van 
de administratie. Het gevolg hiervan was, dat een admini
stratieve kracht aan het consulentschap werd verbonden en 
wel op 7 Februari 1944. 

Veel schade is in dit jaar ook aangebracht door scherven 
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van afweergeschut, neerstortende V I's of V U's en plaat
selijke bombardementen. De bezetters voelden zich echter 
nog lang niet veilig, neen er moesten ook nog grote gebieden 
onder water gezet worden. Begin April 1944 zou dit plaats 
vinden. Ir Riemens wist echter door volhouden te bereiken, 
dat practisch geen glas viel binnen de te inunderen gebieden. 
In allerijl werden dijken aangelegd om de glastuinbouw te 
beschermen. Het werk werd uitgevoerd onder leiding van 
de Heide Mij. door de bedreigde tuinders met hun personeel. 

Bij alles, wat Ir Riemens in deze oorlogsjaren heeft gedaan 
om de tuinbouw zoveel mogelijk te beschermen tegen de 
„vraatzucht" van de bezetter komen nog de volgende feiten. 
Hij is het geweest, die zegge en schrijve 1000 jonge West
landers van arbeidsinzet naar Duitsland heeft kunnen vrij
stellen. Uitsluitend door zijn toedoen is de evacuatie van 
's-Gravenzande niet doorgegaan. 

Een aardig staaltje van de wijze, waarop Ir Riemens zich 
met de nodige vrijmoedigheid uit een bepaalde, voor de 
betrokkenen benauwde situatie, wist te redden is het vol
gende: Op zekere morgen bereikte hem het bericht, dat 
talrijke jongelieden, weliswaar in het bezit van een geldige 
„Ausweis" zich op het „plein" in Naaldwijk moesten melden. 
Zonder dralen ging hij op stap naar het genoemde punt. Een 
Duits officier was bezig om de papieren van deze jonge 
mensen in te nemen. Op de vraag, wie hem het recht 
gaf om zo te handelen, bleef deze het antwoord schuldig. 
Ir Riemens plaatste zich voor het front van de „troep" en 
vroeg stuk voor stuk om de papieren. Deze werden in orde 
bevonden en de Duitse officier zag werkeloos toe, dat de 
mensen, als zijnde in het bezit van een geldige Ausweiss, naar 
huis werden gestuurd. 

In dezelfde tijd, dat de inundatie een feit werd, zij het dan, 
dank zij het ingrijpen, op beperkte schaal, kwam er iets 
nieuws bij en wel het aanleggen van mijnenvelden in de 
tankgrachtzône en ver daarbuiten. Ook dit is zeer beperkt 
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geworden, dank zij het overleg met de bevelvoerende com
mandanten. Dat èn de inundatie èn het leggen van de mijnen, 
doordat alle schade nauwkeurig werd opgenomen, zeer veel 
werk gaf aan de assistenten, behoeft geen verder betoog. 
± 400 ha werd mijnenveld en een 200 ha tuingrond ging 
onder water, om maar niet te spreken van de honderden ha 
landbouwgronden, die er verder mee gemoeid waren. 

Men heeft zich vaak afgevraagd, hoe het mogelijk is ge
weest, dat Ir Riemens zo veel wist te bereiken bij de Duitsers. 
De verklaring hiervoor is eenvoudig n.l.: Ir Riemens kon de 
Duitsers aan en zij hem niet. 

Naast zoveel andere grote instellingen had ook de Proef
tuin Z.H. Glasdistrict zijn collectieve volkstuin. Er werd in 
de Groeneweg 3 ha grond gehuurd en beplant met aardap
pelen en bruine bonen. Door het personeel zelf werd al het 
werk gedaan, als planten, schoon houden en rooien. In 
menig gezin van het personeel was dit een mooie aanvulling 
van de zeer schaarse rantsoenen, die men via de distributie 
kreeg toegemeten. Bovendien werd er ook gezorgd, dat het 
overblijvende personeel tussen de middag een warme hap 
kreeg. Het heeft de consulent heel wat hoofdbrekens gekost 
om dit te kunnen volhouden. 

Komen we nu aan het bevrijdingsjaar 1945. Het assisten
tencorps is op peil gebleven en ieder heeft zich door de 
hongerwinter heen weten te worstelen. Lange tochten zijn 
door sommigen gemaakt, tot zelfs in Drente toe, om eten te 
bemachtigen. 

De regeling van de oorlogsschade en de registratie daar
van eisten ook dit jaar veel tijd op van de voorlichtingsdienst, 
om maar niet te spreken van de distributie-aangelegenheden. 
Een assistent was in die tijd meer distributie-ambtenaar dan 
assistent van de voorlichting en toch mocht vooral dit laatste 
niet verwaarloosd worden. 

Even na de bevrijding kwam van de Inspecteur van de 
Tuinbouw de mededeling, dat er een assistent kon worden 
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uitgewisseld met een fruitcentrum. Dit had tot gevolg, dat 
één uit het corps de gelegenheid kreeg, een jaar in Zeeland 
door te brengen en van daaruit de verschillende fruitgebieden 
in Nederland te bezoeken. Na een jaar keerde hij terug en 
is nu tewerk gesteld als assistent voor de fruitteelt buiten. 

In het kader van de tuinbouwvoorlichting werd door het 
Departement van Landbouw een Tomatendag georganiseerd, 
die gehouden is op 7 Maart 1946 in de Houtrusthallen te 
Den Haag. Hiervoor was zeer veel belangstelling van de 
zijde der kwekers. Met grote aandacht werden de verschil
lende inleiders gevolgd en van de gelegenheid tot vragen 
stellen werd druk gebruik gemaakt. 

Gezien het succes, hiermede bereikt, werd op 17 December 
1946 een Komkommerdag gehouden, ditmaal in de Stadsdoe-
len te Delft. Ook nu was er zeer veel belangstelling van de 
zijde der kwekers. 

Met de bevrijding was het ook heel wat rustiger geworden 
bij de tuinbouwvoorlichtingsdienst, er kwam geen oorlogs
schade meer bij, alleen moesten nog enkele gevallen geregis
treerd worden. Het verwerken echter van die geregistreerde 
gegevens en het doorzenden naar de betrokken instanties, 
alsmede het controleren van alles, wat verband hield met de 
verplaatsingsgevallen en de controle van alle rekeningen, 
hierop betrekking hebbende, heeft een paar mensen van de 
dienst nog heel wat werk bezorgd. Op geregelde tijden ver
gaderde nog steeds de Commissie Westland om de lopende 
zaken af te doen. 

Er kon nu aan het werkelijke voorlichtingswerk meer aan
dacht worden geschonken. Bijna wekelijks verschenen één 
of meerdere artikelen van de assistenten in het vakblad 
„Groenten en Fruit". 

Op x Juni 1947 heeft een zeer goede kracht, de heer 
Barendrecht, hoofdassistent ie klasse, ons verlaten om in 
Canada zijn geluk te gaan beproeven. Hij was de oudste 
assistent, met de meeste ervaring op het gebied van de voor
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lichting en de ziel van de Practijkschool. Hij kende de Proef
tuin door en door, dank zij het feit, dat hij jarenlang tuin-
chef was geweest. Bij zijn afscheidswoorden was het te 
merken, dat hij niet graag wegging, maar dit toch doorzette 
in het belang van de toekomst zijner kinderen. 

Op 17 Februari en op 15 Maart van datzelfde jaar gingen 
ook de beide assistenten voor verwarmingsaangelegenheden 
ons verlaten. Dit was min of meer te voorzien als we weten, 
dat de beide heren machinisten waren van de grote vaart. 
Voor de dienst betekende dit een tegenslag, want waar moes
ten zo gauw weer anderen vandaan komen. Dit onderdeel was 
na 5 jaar reeds een dienst op zichzelf geworden, geheel pas
sende in het kader van de voorlichting in dit district. Nu 
eindelijk in 1949, dus 2 jaar later, heeft men hierin nog 
slechts ten dele kunnen voorzien, doordat een onzer assisten
ten er nu mee belast is. Deze heeft echter daarnaast nog zijn 
eigen rayon. Hij geeft de voorlichting op het gebied van de 
stooktechniek in nauwe samenwerking met het Instituut van 
Tuinbouwtechniek (I.V.T.) te Wageningen. 

In Augustus 1947 verscheen het eerste nummer van de 
„Mededelingen". Ir Riemens schreef hierin het volgende 
voorwoord: 

„Het is voor mij een verheugend feit, U te kunnen mee
delen, dat het ons gelukt is, na het overwinnen van heel veel 
moeilijkheden, te komen tot uitgifte van een maandelijks 
mededelingenblad voor alle leden van de Proeftuin in mijn 
ambtsgebied. Reeds in 1929 oordeelde het dagelijks bestuur 
het nodig, al was het dan nog op onregelmatige tijden 
„Waarschuwingen" aan de leden te doen toekomen. Door 
medewerking aan diverse tuinbouwbladen is het mogelijk, 
mededelingen te doen. Toch is het contact op deze wijze 
niet voldoende. Vele tuinders hebben hun instemming 
betuigd met het weer verschijnen van dit blad. 

We hopen u zo intensief mogelijk voor te lichten over de 
diverse tuinbouwkwesties uit dit ambtsgebied. Een ruime 
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plaats zal worden ingenomen door de cultuurtechnische 
vraagstukken en overheidsmaatregelen, doch ik stel me ook 
voor aandacht te besteden aan de economische zijde van ons 
vak en voor deze keer zou ik willen volstaan met de leuze: 
„KIJKT VERDER DAN DE VEILINGKLOK!" Strekt 
Uw interesse uit voor Uw product van „TUIN TOT 
TAFEL". 

Ik houd me aanbevolen voor bijdragen Uwerzijds, want de 
liefde kan nu eenmaal niet van één kant komen. Op- en 
aanmerkingen, vragen en mededelingen zijn te allen tijde 
welkom." 

In October 1947 werd aangekondigd, dat een bedrijfsfilm, 
genaamd „Schijnwerpers op de Proeftuin" was klaargeko
men, die bij vele gelegenheden kon worden vertoond. 

Vervolgens werd een Proeftuinkalender voor 1948 uitge
geven. 

Onder de titel „Wintertijd-Studietijd" werd bekend 
gemaakt, dat indien hiervoor belangstelling was, er lezingen 
zouden worden gehouden. Een lijst van onderwerpen met 
vermelding van de naam van de inleider kon worden samen
gesteld. 

Aan het eind van dit jaar werd ook een begin gemaakt met 
de weerberichtgeving en waarschuwingen voor de tuinbouw. 
Op verzoek van het K.N.M.I. te De Bilt worden regelmatig 
gegevens verstrekt. Alle mogelijke weersinvloeden, gunstig 
of ongunstig voor het Zuid-Hollands Glasdistrict worden 
bestudeerd. In de wintermaanden op onregelmatige tijden, 
maar vanaf 1 Maart tot 1 November worden deze gegevens 
wekelijks opgestuurd naar De Bilt. Is er aanleiding toe, dan 
worden de berichten per radio bekend gemaakt op de bekende 
uren 5.45, 6.45 en 12.30. Weer een nieuwe vorm van voor
lichting voor dit gebied. 
Op 15 Januari 1948 werd in samenwerking met het Centraal 
Bureau voor Tuinbouwveilingen in Nederland opnieuw een 
voorlichtingsdag georganiseerd, ditmaal een Perzikdag. Deze 
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werd in Delft gehouden en had, evenals de vorige, volop 
belangstelling. 

Op 16 Februari 1948 volgde eveneens in Delft, een praat
middag voor de komkommerkwekers, die eveneens een succes 
is geworden. Van de gelegenheid, die was opengesteld om 
bepaalde onderwerpen onder de loupe te nemen en er inlei
dingen over te laten houden is druk gebruik gemaakt in de 
afgelopen wintermaanden. 

Regelmatig verschijnen nu de maandelijkse „Mededelin
gen", bovendien elke week één of meer artikelen in het 
vakblad „Groenten en Fruit". Het zou ons veel te ver voeren 
om van dit alles een opsomming te geven en dat zou ook vrij 
droge kost worden. 

Een nieuw onderwerp van voorlichting werd „de verpak
king", vooral in verband met de export. Ons edel fruit moet, 
zoals het op de tuin geoogst wordt bij de consument in aan
trekkelijke vorm op tafel kunnen verschijnen. 

De goede verpakking heeft een tweeledig doel. 
a. Langere tijd kwaliteit te doen behouden (inwikkelen in 
cellophaan of pliofilm). 
b. Vervoersbestendigheid vergroten. 

Heel wat practische lessen in het verpakken en sorteren 
van het kasfruit zijn in 1948 door onze medewerkers gegeven. 
De Proeftuin zelf gaat in verpakking voor. Al is het ook 
schoorvoetend, toch ziet een aantal kwekers het nut van een 
goede verpakking terdege in en vindt het goede voorbeeld 
van de Proeftuin navolging. 

Op 9 December 1948 werd, nu wederom in de Stadsdoelen 
te Delft, een Druivendag gehouden. Ook nu weer was de 
opkomst groot en de belangstelling tijdens de lezingen goed. 

Op 21 December 1948 werd door de Proeftuin een toma-
tenpraatmiddag georganiseerd, die eveneens een succes is 
geworden. 

Op 23 December 1948 is in een slotvergadering, waarbij 
aanwezig was de Directeur-Generaal van de Landbouw, Ir 
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Staf, de Commissie Westland van de Stichting Landelijke 
Bezettingsschaden officieel opgeheven. Het was op deze 
vergadering, dat Ir Staf de Commissie dank zegde voor het 
zeer vele werk, dat was verzet, maar wel heel in het bijzonder 
de voorzitter, Ir Riemens. Hij was steeds de stuwende kracht 
geweest van de hele zaak en het is aan hem te danken, dat 
de bezetting nog niet veel grotere schade heeft berokkend. 
Elders in dit hoofdstuk schreven we reeds enkele regels over 
het werk van Ir Riemens in de bezettingstijd. Toch moeten 
we nog melding maken van het feit, dat de Directeur-Gene
raal van de Landbouw in zijn slotwoord letterlijk zei: „Als 
Ir Riemens in de oorlog bepaalde maatregelen voorstelde, 
die in zijn ogen uitvoerbaar waren en in het belang van de 
getroffen tuinders, heb ik vaak bij mij zelf gedacht: Laten 
we hem zijn zin maar geven, want dat krijgt hij immers 
toch niet voor elkaar. De feiten echter hebben bewezen dat 
het wel voor elkaar kwam." Ir Staf achtte het noodzakelijk 
verder nog op te merken, dat hij, als hoofd van de Stichting 
Landelijke Bezettingschaden in Nederland, zo prettig had 
samengewerkt met de Commissie Westland, geen enkele 
wanklank was vernomen, steeds was men het op het eind 
volkomen met elkaar eens, en: Ook nergens werd zoveel 
bereikt voor de gedupeerden als in het Z.H. Glasdistrict. 

We zijn nu in 1949. Zoals steeds bij het afsluiten van een 
periode gaat men de balans opmaken, we willen hier ook nu 
niet van afwijken. Eerst echter nog in vogelvlucht de belang
rijkste feiten op het gebied van de voorlichting in 1949. 

Een grote stap vooruit betekent het in de tuinbouw, dank 
zij het voortdurend aandringen van de consulent, dat 
men wat meer aandacht is gaan besteden aan het suikerge
halte van de, ter veiling aangevoerde, druiven. De bij velen 
reeds bekende refractometer heeft zijn intrede gedaan en 
de druiven moeten minstens een suikergehalte hebben van 
13 %, aldus het voorschrift van het Centraal Bureau van 
Tuinbouwveilingen in Nederland. 
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Bij het begin van het jaar werd bekend gemaakt, dat met 
ingang van 3 Januari 1949 de glasdistributie tot het ver
leden behoorde. 

Bij het gehouden examen voor tuinbouwvakonderwijzer 
slaagden dit jaar, naast vele anderen, ook 12 assistenten van 
dit consulentschap. 

Grote aandacht werd ook dit jaar weer geschonken aan 
een betere verpakking. Vooral kwam ook de kwaliteit sterk 
naar voren. „Voor alles een kwaliteitsproduct", aldus Ir 
Riemens. „Dit goed gesorteerd, in een passende en solide 
verpakking, vindt zeker zijn weg naar de consument". 

Veel, zeer veel werk is door Ir Riemens verricht om het 
bekende plan Dudok, dat een opslokken van schitterende 
Loosduinse tuingronden voor stadsuitbreiding behelst, tegen 
te houden, waarbij hij voorlopig een mooi succes heeft 
geboekt. 

Hoewel overtuigd van de noodzaak, dat voor stadsuitbrei
ding, vliegveldaanleg, wegenbouw enz. grond nodig is, is het 
lang niet onverschillig, welke gronden voor dit doel worden 
uitgezocht en blijkt dit niet mogelijk, dan kunnen de gevolgen 
van stadsuitbreiding enz. getemperd worden door voor 
tuinbouw geschikte gronden van de landbouw over te nemen 
en ter beschikking van de tuinders te stellen. Het onderzoek 
van het profiel van de grond dient dus reeds te hebben plaats 
gehad, vóór de plannen voor eventuele objecten worden 
samengesteld. Ir Riemens ziet het als een dringende nood
zaak, dat een instantie in het leven wordt geroepen, die 
regelend optreedt bij de bestemming of uitwisseling van 
cultuurgronden. 

In het Juninummer van de Mededelingen kunt U een 
klein berichtje vinden, getiteld: „Van Pijnacker begint de 
Victorie". Omdat dit erg klein is en voldoende voor zichzelf 
spreekt, menen we goed te doen, dit in zijn geheel over te 
nemen. „Door de prachtige samenwerking van het Gemeen
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tebestuur, de veiling en de bodemkarteringsdienst is in 
Pijnacker een belangrijk werk tot stand gekomen. 

Hier moesten door het gemeentelijk uitbreidingsplan ver
schillende tuinders hun bedrijven ontruimen. Door de boven 
aangeduide samenwerking is een geheel nieuw tuinbouw
gebied in deze gemeente gevonden, waarop voorlopig een 
20-tal bedrijven ondergebracht zijn. 

Hier is het systeem toegepast: „EEN TUIN VOOR EEN 
TUIN", waarmede zowel de Gemeente als de tuinder 
gebaat is." 

Tot zover dit bericht, dat aan duidelijkheid niets te wensen 
overlaat en waarin de consulent zijn streven in verband met 
uitbreidingsplannen van diverse gemeenten, ten koste van 
de tuinbouw, ziet verwezenlijkt. 

We hebben getracht, U in dit hoofdstuk een globale indruk 
te geven van wat er in de afgelopen 25 jaar hier is geschied 
en we zijn hierbij verre van volledig geweest. Met een vol
ledige opsomming zou zeker een groot deel van dit boek 
gevuld kunnen worden. Met respect wordt door alle mede
werkers naar Ir Riemens opgezien en zijn opmerkingen 
worden gaarne ter harte genomen. Hij is ons een lichtend 
voorbeeld, laten we hem blijven volgen tot heil van de tuin
bouw in Nederland. 



25 JAAR TUINBOUW-ONDERZOEK 





BEMESTINGSPROEF MET DRUIVEN IN BETONNEN PUTTEN 



A. ONDERZOEKINGEN MET BETREKKING 
TOT DE GROND. 

Sinds de ontdekking, dat een plant met zijn wortels uit de 
grond voedsel tot zich neemt, heeft men zich geworpen op 
de problemen van de plantenvoeding. 

Evenals het vanzelfsprekend is, dat men een mens, van wie 
prestaties worden verwacht goed moet voeden, is het duide
lijk, dat men een plant, waarvan men een goede productie 
verwacht, de juiste voedingsomstandigheden moet verschaf
fen. Dit laatste geldt in het bijzonder voor tuinbouwgewassen, 
waarbij men aan de producten zeer hoge eisen stelt. Hoe 
intensiever de teelt is, des te meer aandacht dient men te 
besteden aan de grond. Immers, in de glascultures werkt men 
jaren achtereen onder onnatuurlijke omstandigheden met 
dezelfde grond en vaak met dezelfde gewassen. 

Daarom stelt de tuinbouw zeer hoge eisen aan de grond, 
de basis waarop de tuinbouwproductie berust. Het is het 
werkkapitaal van de kweker. Is het een wonder dat Ir 
Riemens de beste gronden voor de intensieve tuinbouw vraagt 
en voor het behoud daarvan in diverse vormen met alle 
energie vecht? 

Aan welke eisen moet nu de grond voldoen? Als wij deze 
punten zullen bespreken, zal vanzelf naar voren treden met 
welk een energie en inzicht Ir Riemens heeft getracht, alle 
aspecten van de grond te bestuderen en de resultaten daar
van in practijk te brengen. 

De plantenwortels dienen niet alleen om het gewas hou
vast te verschaffen. Zij vervullen tevens de zo belangrijke 
functie om voedsel op te nemen, waarbij zij over water en 
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zuurstof moeten kunnen beschikken. Behalve koolzuurgas en 
zuurstof uit de lucht en water wordt het plantenlichaam 
opgebouwd met behulp van zonlicht door stoffen, welke aan 
de grond worden onttrokken. 

Deze stoffen kunnen slechts dan op de juiste wijze en hoe
veelheid opgenomen worden aVs ook de lucht- en waterhuis
houding in de grond in een juist evenwicht verkeren en het 
beschikbare water van goede samenstelling is. 

In het punt van de lucht/waterhuishouding vinden wij de 
grondslag voor de bodemkartering, de studie, welke zich 
bezighoudt met deze omstandigheden in de grond, waardoor 
de mogelijkheden tot wortelontwikkeling worden bepaald. 
Op dit onderwerp zal nader worden ingegaan. Hieruit zal 
blijken, dat het Westland een der eerste onderzoekingsobjec
ten hiervoor vormde, waardoor het mogelijk was een dienst 
voor bedrijfsbodemkartering te stichten. Het Westland is een 
der eerste streken, waarin de resultaten van genoemde studie 
in de practijk worden gebracht. 

Daar deze studie pas later dan die van de voedingsproble
men naar voren kwam, zullen wij eerst nader op de laatste 
ingaan, terwijl over de watervoorziening apart iets zal worden 
vermeld. 

Behalve, dat men dus bekend moet zijn met de wortel-
ontwikkelings mogelijkheden van een grond, dient men te 
weten, hoe de voedingstoestand ervan is. Hierbij komen 
wij op een tweede te behandelen onderwerp en ook 
hiervan heeft Ir Riemens het belang snel ingezien. Hoe 
hij deze tak van wetenschap, n.l. het chemisch grondonder
zoek voor het Westland tot ontwikkeling heeft gebracht, 
zodat de practijk hiervan groot profijt trekt, zult U verderop 
kunnen lezen. 

Heeft men de gegevens over de voedingsvoorraad en 
-omstandigheden in de grond, dan dient men na te gaan, of 
deze de juiste zijn voor het te telen gewas. M.a.w. men dient 
te weten, welke eisen het betreffende gewas t.o.v. de voeding 
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stelt. Hieromtrent kunnen twee methoden inzicht verschaffen, 
n.l. de bemestingsproeven en het chemisch onderzoek van de 
gewassen. Beide methoden, om een inzicht in de hoeveelheden 
en verhoudingen der plantenvoedingsstoffen te verkrijgen, 
zijn aangegrepen om de kwekers de beste voedingsomstan
digheden voor hun gewassen te helpen verschaffen. 

Is ook op dit punt de kennis vergroot, dan dient men ten 
slotte nog na te gaan, hoe en in welke hoeveelheden men 
plantenvoeding aan de grond moet toevoegen. Ook hier ligt 
weer een uitgebreid gebied van onderzoek: de bemestingsleer. 
Ook op dit terrein heeft Ir Riemens zijn werkkracht ingezet 
om d.m.v. bemestingsproeven met verschilende vormen van 
kunstmesten en organische meststoffen de optimale groei-
omstandigheden voor de te telen gewassen vast te stellen. 

Van alle genoemde punten van studie heeft hij het enorme 
belang voor de tuinbouw ingezien: het belang van de bevor
dering van de optimale kwaliteiten en omstandigheden van 
de grond, de basis van de tuinbouw. 

1. Bemestingsproeven 

De bemestingsproeven vormen wel een van de hoofdschotels 
van het onderzoek op de Proeftuin in de periode van het 
directeurschap van Ir Riemens. Het spreekt hierbij wel haast 
van zelf, dat de belangrijkste Westlandse gewassen, zoals 
tomaten, druiven, perziken, aardbeien, bloemkool, sla, andij
vie, spinazie, enz. onderwerpen vormden voor bemestings
proeven. 

Nu is het bij alle proefnemingen en zeker bij die op het 
gebied van de bemesting, noodzakelijk, dat men de techniek 
van het nemen van deze proeven leert. En de moeilijkheden, 
die hierbij steeds moeten worden overwonnen, zijn zeer vele. 
Men dient, om de voedingsomstandigheden te kunnen rege
len, precies bekend te zijn met de aanwezige voorraad in de 
grond, waarmede men de proeven wil uitvoeren. Ideaal is, 
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dat de betreffende grond niets bevat, zodat men door mest-
giften de voeding naar wens kan regelen. Dit zou op zichzelf 
nog wel te bereiken zijn, maar dan stuit men op een ander 
zeer groot bezwaar: de grond moet voldoende water kunnen 
bevatten om de plantenwortels hun voedsel te kunnen laten 
„opdrinken". Beide eisen kunnen niet gelijktijdig worden ver
vuld, zodat men zijn keus moest bepalen tot een kunstmatige 
grond, die zo arm als mogelijk is aan voedingsstoffen en met 
voldoende waterhoudend vermogen. Een mengsel van rivier
zand en turfmolm bleek hiervoor tot nu toe de beste oplossing 
te zijn, al heeft men hierbij het bezwaar, dat uit de turfmolm 
door vertering toch voedingsstoffen vrijkomen. 

Ook de regeling van de watergift vormt een punt van 
moeilijkheden. Men dient water te geven, waarin zo min 
mogelijk voedingsstoffen voorkomen, maar hoeveel? 
Een onder de bemestingsomstandigheden fors gegroeide 
plant heeft meer water nodig dan een slecht gegroeide. Met 
de watergift moet men hiermede rekening houden. Tevens 
dient men te voorkomen, dat door het gietwater toegediende 
voedingsstoffen uitspoelen. 

Al deze eisen hebben Ir Riemens en zijn medewerker, de 
heer A. Jumelet, er toe geleid bemestingsproeven in potten 
of putten uit te voeren, waarin een kunstmatig arm grond-
mengsel werd gebracht. Het eventueel uit deze putten vloei
ende gietwater kan dan worden opgevangen en opnieuw ter 
beschikking van de plant worden gebracht. 

De potten en in mindere mate ook de later ingevoerde 
betonputten met een inhoud van 125 liter hebben nog het 
bezwaar, dat men, in tegenstelling tot de volle grond, de 
beschikbare bewortelingsruimte van de plant beperkt. Dit 
kan vooral bij overjarige gewassen op de duur aanleiding 
zijn tot belemmering van de groei, waardoor de resultaten 
van de proef beïnvloed kunnen worden. 

Voordat dit in toepassing werd gebracht zijn diverse 
oriënterende proeven genomen, waarbij tevens een oriëntatie 
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mogelijk was omtrent vermoedelijk benodigde hoeveelheden 
en verhoudingen van voedingsstoffen. Ook de vorm, waarin 
men de mestgiften toedient, moet een punt van onderzoek 
zijn, daar toch, afgezien van bemestingstrappen, gezorgd 
moest worden voor overigens gelijke omstandigheden, zoals 
b.v. zuurgraad van de grond, droogrest en keukenzoutgehalte 
enz. Niet zelden blijkt dan later, dat, mocht men geslaagd 
zijn de omstandigheden in de grond op de juiste wijze te 
regelen of constant te houden, omstandigheden boven de 
grond verschillend waren, waardoor het bemestingseffect 
verstoord kon worden. 

Hiermede hopen wij U een indruk gegeven te hebben van 
de problemen, welke zo goed mogelijk moeten worden opge
lost, wil men tot resultaten met bemestingsproeven komen. 
Zowel door eigen werkkracht en ideeën als door stimulerende 
invloed op zijn medewerkers is Ir Riemens er in de loop der 
achter ons liggende jaren in geslaagd, de kwekers waarde
volle aanwijzingen te kunnen geven omtrent de toe te passen 
bemesting aan de hand van de resultaten van diverse 
bemestingsproeven. 

Maar nog steeds is men niet klaar. Heeft men voor enkele 
gewassen de behoeften aan stikstof, phosphorzuur en kali 
bepaald en toepasbaar gemaakt voor de practijk, dan weer 
blijkt de behoefte aan andere voedingsstoffen, zoals b.v. 
magnesium, ijzer en mangaan om er slechts enkele te noemen, 
onderzocht te moeten worden. Ook op dit gebied, momenteel 
nog deels terrein van onderzoek, hopen wij onder de stimu
lerende leiding en puttende uit de ervaring van Ir Riemens te 
mogen medewerken in het belang van de groenten- en fruit
teelt onder glas. 

Wij stipten zo even reeds het probleem van de droogrest 
aan en het werk op dit gebied verricht, mag hier niet onver
meld blijven. 

Op zeer vele manieren kan men b.v. een voedingsstof als 
stikstof aan de grond toedienen. Om er slechts enkele te 
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noemen: in organische of anorganische vorm, en op de laatste 
wijze in combinatie met diverse elementen en ionen. Het is 
nu niet onverschillig welke vorm men kiest, vooral niet als 
een keuze moet worden gedaan tussen z.g. enkelvoudige en 
geconcentreerde meststoffen. 

Het is de verdienste van de jubilaris geweest er steeds 
weer op gewezen te hebben, dat men met enkelvoudige mest
stoffen in de glasteelt behalve voedingsstoffen ook schade
lijke nevenbestanddelen, z.g. ballaststoffen, in de grond 
brengt (Cl, S04 ). Door de sterke verdamping onder glas 
stijgen de opgeloste zouten in het bodemvocht steeds naar de 
oppervlakte van de grond. Alles wat in de teeltlaag geen 
voedingsstof is, vormt een ballast, waardoor de concentratie 
van zouten in deze laag onnodig verhoogd wordt, hetgeen tot 
schade in de groei aanleiding geeft. Hiertegen kan men twee 
methoden, meestal gecombineerd, toepassen. Ten eerste 
dient men zo min mogelijk ballaststoffen in de grond te bren
gen. Hiervoor heeft Ir Riemens steeds geijverd, als gevolg 
waarvan de z.g. geconcentreerde meststoffen in het Westland 
geïntroduceerd zijn. Ten tweede dient men de steeds onver
mijdelijk aanwezige ballaststoffen na afloop van de teelt uit 
te spoelen, een advies, dat in zijn eenvoud nog steeds veel
vuldig en met succes wordt toegepast. 

De verdeling van de mestgift over de gehele groeiperiode, 
het zg. bijmesten, is een middel om ook de concentratie van 
de nuttige stoffen niet onnodig hoog te maken. De plant 
neemt immers ook niet alles tegelijk op, maar gebruikt 
gedurende de gehele periode van groei en ontwikkeling 
voedingsstoffen. 

Niet alleen de hoeveelheden te gebruiken voedingsstoffen, 
maar vooral de onderlinge verhoudingen vormen een punt 
van onderzoek. Het is n.l. bekend, dat de onderlinge wissel
werkingen van de voedingselementen in de grond en daar
door op de plant een grote invloed uitoefenen. 

De eerste phase van het voedingsonderzoek voor een 
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bepaald gewas wordt gevormd door dat naar de drie z.g. 
hoofdelementen: stikstof, phosphorzuur en kali, kortweg N, 
P en K genaamd. 

Sinds 1932 werden door en onder leiding van Ir Riemens 
bemestingsproeven met tomaten genomen om van dit gewas, 
van zoveel belang voor het Westland, de optimale voedings
omstandigheden te leren kennen. Eerst vonden deze proeven 
plaats in z.g. O-potten met een inhoud van ± 10 liter, aan
vankelijk met een kunstmatig grondmengsel, waarin nog wat 
arme tuingrond voorkwam, later met zand en gemalen turf
molm alleen. Tijdens de proeven werden steeds groei en ont
wikkeling, bloei en oogst gecontroleerd. Na diverse oriën
terende proeven in potten werden de resultaten getoetst in 
grote betonnen putten van 125 liter inhoud en tenslotte 
zelfs in de practijk. Bij al deze proeven werd steeds gezorgd, 
zowel minimale, optimale als maximale hoeveelheden mest 
toe te dienen, teneinde een duidelijk beeld van de juiste 
hoeveelheid te kunnen verkrijgen. 

Het heeft met tegenslagen, jaren gekost om al deze gege
vens van de tomaat te verkrijgen en om zeker van de resul
taten te kunnen zijn. 

Vergun ons om al dit werk voor de tomaat in een enkele 
grafiek weer te geven. 

In de figuur zijn verticaal de opbrengsten per plant 
(Ailsa Craig) in kg uitgezet, terwijl horizontaal de giften 
gemengde mest 10-10-20 in grammen per plant zijn aange
geven. Bij deze proef werd reeds gebruik gemaakt van 
een geconcentreerde meststof, waarin de verhoudingen aan 
stikstof, phosphorzuur en kali bij benadering aangepast zijn 
aan de behoeften van de tomaat. 

Uit de grafiek blijkt dan, dat tot en met 120 gram meststof 
per put de resultaten der vergrote voedingsgift groter zijn 
dan de remmende werking tengevolge van de door deze 
giften verhoogde zoutconcentratie. Bij hogere giften worden 
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de remmende factoren steeds groter dan de stimulerende, 
waardoor de opbrengst afneemt. 

Bij deze proef bleek men per gram stikstof =t= 400 gram 
tomaten te kunnen oogsten. Een andere proef bracht aan het 
licht, dat deze gegevens ook voor de practijk opgaan en wel 
op alle grondsoorten. Bovendien bleken deze cijfers ook te 
kunnen gelden voor andere tomatenvariëteiten. 

De vragen, die voor de practijk van zoveel belang zijn en 
die nog steeds regelmatig bij onze adviezen worden beant
woord, zijn voor de tomaat door Ir Riemens en zijn in deze 
zaken zo belangrijke medewerker, de heer Jumelet, als volgt 
opgelost. 

Stel tomaten hun voedingsstoffen zoveel mogelijk in 
geconcentreerde vorm ter beschikking in de verhouding 
N:P:K:iO"7"i8 en met een maximale gift per vierkante Rijn-
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landse roe (14 m2) van resp. 360 gr, 250 gr en 650 gr aan 
zuivere meststoffen. 

Wij willen niet alle resultaten van bemestingsproeven, in 
de loop der jaren op de Proeftuin genomen, hier vermelden. 
Het is ons slechts te doen om U een indruk te geven van het 
werk, dat ook op dit gebied in de loop der jaren is verricht. 
Wel willen wij in 't kort nog iets van de resultaten van de 
bemestingsproeven op druiven hier weergeven. 

De moeilijkheden bij proeven met overjarige gewassen 
bleken nog groter te zijn dan ze al voor de eenjarige waren. 

Om er slechts enkele te noemen: beschadigingen door 
vorst, druivenhanen, enz. Verder speelt bij een gewas als 
druivenbomen de factor, dat de productie onder invloed van 
de bemestingsproef oyer zeer vele jaren zou moeten kunnen 
worden gecontroleerd een rol. In deze tijd zal echter de 
betrekkelijk geringe inhoud van de potten te klein blijken te 
zijn voor een normale ontwikkeling van de boom. Hiermede 
zijn nog niet alle moeilijkheden genoemd, maar hebben wij 
getracht U van de hoeveelheid werk, dat aan de uiteindelijke 
resultaten ten grondslag ligt, een denkbeeld te geven. 

Ook ditmaal willen wij volstaan met het weergeven van 
van slechts één proef van een gehele reeks bemestingsproeven 
met druiven. 
In de grafiek op de volgende blz. zijn verticaal de opbrengsten 
van 4 bomen gemiddeld in kg weergegeven en horizontaal de 
toegediende eenheden van bemesting. De beste bemestings
verhouding blijkt te liggen bij 6:1:6, respectievelijk stikstof, 
phosphorzuur en kali. 

Voor de practijk uitgedrukt in hoeveelheden zuivere mest
stof werd gevonden, dat voor een productie van 100 kg 
druiven: 650 gram stikstof, 110 gram phosphorzuur en 650 
gram kali onder gunstige omstandigheden nodig zal zijn. 

Nog steeds zal het noodzakelijk zijn, dat met dezelfde en 
ook met de andere gewassen de proeven worden voortgezet, 
teneinde een steeds beter inzicht in de behoeften aan voeding 



106 25 JAAR TUINBOUW-ONDERZOEK 

van de planten te verkrijgen. Dit geldt niet alleen voor de 
hoofdelementen, maar tevens voor de in geringere hoeveel
heden benodigde, maar daarom niet minder belangrijke, 
andere elementen. 

-

1 3 

Eenheden van bemesting1 

T-e 

2. Het chemisch grondonderzoek 

Hoewel op de Rijkstuinbouwwinterschool in de jaren 1927, 
1928 en later reeds grondmonsters op het gehalte aan kool
zure kalk en de pH onderzocht werden, is eerst vanaf 1932 
regelmatig grondonderzoek op de Proeftuin verricht. 
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Als vraagbaak van de kwekers kwam Ir Riemens met uit
eenlopende gevallen van slechte groei in aanraking. Vaak 
was de oorzaak te zoeken bij parasieten, in vele gevallen 
echter kon geen zichtbare aanleiding geconstateerd worden. 
Hij begreep, dat alleen een beter inzicht in de toestand van 
de grond de oplossing kon geven. 

Wijlen Professor Aberson verleende de heer Riemens volle 
medewerking bij het tot stand komen van de analysevoor
schriften voor het eerste drietal bepalingen: humus, pH en 
koolzure kalk. 

Van bepaalde kanten is in die tijd nogal wat critiek geko
men op dit „decentraliseren" van het grondonderzoek, 
waarvoor immers in Groningen een landelijk instituut was. 
Ir Riemens was echter de vaste overtuiging toegedaan, dat 
voor dit district met zijn afwijkende teeltwijzen, alleen dan 
grondonderzoek van belang kon zijn, als snel geholpen kon 
worden. Bovendien was hij van mening, dat bij het te geven 
advies vooral de mededelingen van de kweker ingeschakeld 
dienden te worden, zodat het analyseverslag niet uitsluitend 
een papieren kind werd. 

Zoals uit grafiek B blijkt, is het grondonderzoek op de 
Proeftuin blijven voort bestaan en is de belangstelling hier
voor steeds groter geworden, een bewijs, dat de inzichten 
van Ir Riemens volkomen juist waren. 

Uit grafiek A blijkt het toenemende aantal bepalingen, 
waardoor het advies in de loop der jaren steeds waardevoller 
werd. Wij willen nu aan de hand van deze grafiek de groei 
van het grondonderzoek eens wat nader bekijken. 

Groei en ontwikkeling 

In Juli 1932 werd met het grondonderzoek gestart, waarbij 
in elk monster dus 3 bepalingen verricht werden. Uit het 
resultaat van deze bepalingen kon in die tijd reeds dikwijls 
de oorzaak van de minder goede groei van een bepaald gewas 
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worden vastgesteld. Het was in die tijd eigenlijk vanzelfspre
kend, dat men alleen in geval van slechte groei een grond
monster liet onderzoeken. 

Door het veelvuldig en herhaald gebruiken van zure 
kunstmeststoffen als zwavelzure amoniak e.d. waren vele 
kalkarme gronden „zuur" geworden. Het advies in die dagen 
luidde dan ook veelvuldig „bemesten met landbouwkalk". 
Hoewel het in die tijd de kweker niets zei, als zijn grond een 
pH van 6.3 had, zal thans bijna iedere kweker wel weten 
welke conclusie hij uit een bepaald pH-getal kan trekken, 
hoewel hij er niet in zal slagen een definitie van pH te geven. 

Hoe de ontwikkeling van een onderzoek soms aan een 
toeval te danken is, bewijst het volgende. De heer Jumelet, 
in de eerste moeilijke jaren de rechterhand van Ir Riemens, 
extraheerde op een dag, zonder enig vooropgezet doel een 
monster grond, afkomstig van buiten en één afkomstig 
uit een kas, met water en dampte een bepaalde hoeveelheid 
van dit extract in een schaaltje in. Wat hij waarnam bracht 
hem tot nadenken: het eerste monster vertoonde practisch 
geen residu in de schaal, het tweede een zeker 10 maal zo 
grote rest. Na overleg met Ir Riemens kwam men tot de 
conclusie, dat de grote hoeveelheden mest en de geringe 
hoeveelheden water, die onder glas gebruikt werden, wel 
eens een opeenhoping van zouten in de teeltlaag kon ver
oorzaken. Bij verder onderzoek van deze zaak bleek inderdaad 
onder glas in een groot aantal gevallen en hogere droogrest 
voor te komen. Ook bleek deze hoge droogrest de oorzaak te 
zijn van de „dode" plekken in kassen, waar niets meer wilde 
groeien. Op lekplaatsen van goten of kranen trad echter 
weer normale groei op. Het bleek dus mogelijk, deze 
zouten door middel van een overvloed van water te verwij
deren. Hierdoor is het zogenaamde „doorspoelen" van de 
kasgronden na afloop van de teelten ontstaan. 

In deze zelfde tijd was de Amsterdamse Superfosfaatfabriek 
gekomen tot een procédé voor het vervaardigen van mono-
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of diammoninumphosphaat. Toen er dan ook contact werd 
opgenomen met de heer Riemens over de beste samenstelling 
van de meststoffen voor de intensieve tuinbouw, was de tijd 
er volkomen rijp voor. Immers, het ontstaan van de hoge 
droogrest kon voor een gedeelte toegeschreven worden aan 
de zogenaamde „ballaststoffen", die in de diverse kunstmest
stoffen aanwezig waren. Door nu in de kunstmeststoffen voor 
het Glasdistrict zoveel mogelijk zouten met een zo gering 
mogelijke hoeveelheid ballaststoffen te verwerken, kwam 
men een grote stap in de goede richting. 

De korrelmest 5-6-8 werd toen voor de intensieve tuinbouw 
in een geconcentreerder vorm gebracht en wel als 12-10-18. 
Dit was echter nog niet het hoogste, wat er te bereiken viel. 
Er is in de eerste jaren van de oorlog zelfs een meststof met 
de samenstelling 15-18-24 in de handel geweest. 

Het bleek echter in de practijk, dat de droogrest alleen 
soms niet voldoende inzicht gaf. Vooral in gedeelten van het 
Glasdistrict, waar men met zout gietwater had te kampen, 
bleek de droogrest nog niet tot de schadelijke grens te zijn 
opgelopen, terwijl toch de groei reeds te wensen overliet. 
Terecht werd verondersteld, dat het schadelijke Chloor-ion 
hiervan de oorzaak was. Voortaan werd dan ook tevens het 
chloorgehalte, uitgedrukt in percenten keukenzout, bepaald. 

De beide bepalingen, droogrest en keukenzoutgehalte, wer-

1924*25 '26 '27 "28 '29 '30 '31 '32 "33 '34 '35 '36 '37 '38 '39 '40 '41 '42 '43 '44 '45 '46 '47 '48 1949 
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den in de loop van 1933 aan de 3 eerder genoemde bepalin
gen toegevoegd. 

Met behulp van dit 5-tal bepalingen konden practisch alle 
extreme gevallen van verminderde groei door niet parasitaire 
oorzaak verbeterd worden. 

Het advies, dat bij deze analyserapporten geschreven werd, 
kon echter meestal niet meer dan enige algemene aanwijzin
gen geven in verband met de bemesting van stikstof, phos-
phorzuur en kali. Dit werd als een gemis gevoeld en in 1935 
werd dan ook begonnen met het bepalen van het nitriet- en 
nitraatgehalte door middel van kleurreacties. Het nitriet-
gehalte gaf echter weinig inzicht en tenslotte kwam het er 
op neer, dat alleen het nitraatgehalte werd bepaald. Hoewel 
met deze methode soms gevallen met een teveel aan stikstof 
achterhaald konden worden, waarbij dus geadviseerd werd, 
minder of in het geheel geen stikstof te mesten, was het beeld 
nog onvolledig. Bij het vele mesten en de snelle groei der 
gewassen, was ook de ammoniakstikstof in niet te verwaar
lozen hoeveelheden aanwezig. In 1937 werd een analyse
methode ingevoerd, waarbij de amoniak-, nitraat-, en nit-
rietstikstof als één stikstofgehalte bepaald wordt. 

In hetzelfde jaar werd de bepaling van het in water oplos
baar phosphaat ingevoerd. 

Zowel het stikstof- als het phosphorgehalte werd in het 
waterig extract bepaald. Dit is in tegenstelling met andere 
grondonderzoeklaboratoria, waar dikwijls het totaal stikstof
gehalte en het phosphorgehalte in citroenzuur oplosbaar 
bepaald worden. Waarom deze afwijkende analysemethode 
op de Proeftuin werd doorgevoerd, is te verklaren door de 
geheel uitzonderlijke positie, die de glascultures innemen. 
Men heeft hier meestal te maken met zeer snel groeiende 
gewassen, die a.h.w. niet kunnen wachten tot organisch 
gebonden voedingszouten door de microflora tot voor de 
plant opneembare stoffen zijn omgezet. Dikwijls is de inten
sieve tuinbouw met een grindcultuur te vergelijken. Men 
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brengt de grond door doorspoelen, spitten, het inbren
gen van turfmolm, e.d. in een zo goed mogelijke structuur. 
Men mest vooraf volgens het advies, daarna wordt geplant, 
regelmatig gegoten en soms wekelijks een geringe hoeveel
heid kunstmest toegediend. Noemen we verder nog het ver
warmen van de kassen, dan begint het geheel toch wel op 
een groenten- en fruitfabriek te lijken. Het is wel te begrijpen, 
dat hier de in water oplosbare voedingszouten van zeer veel 
belang zijn. Om nu een volledig inzicht in de toestand van de 
grond i.v.m. de 3 belangrijkste voedingsstoffen te verkrijgen, 
diende men ook het in water oplosbare kaligehalte te weten. 
Deze bepaling stuitte echter op bezwaren in de uitvoering. 
De chemische bepaling van kalium is wel mogelijk, doch zeer 
omslachtig en niet altijd even betrouwbaar, een tweede 
methode om het kaligehalte te bepalen was met een specto-
graaf, doch de aanschaffing van zo'n instrument was in de 
jaren 1936 en '37 voor de Proeftuin een financiële onmoge
lijkheid. In 1938 kwam er echter verandering in deze zaak, 
toen door de Amsterdamse Superphosphaat Fabrieken een 
Zeiss spectograaf aan de Proeftuin werd geschonken. Met dit 
apparaat moest eerst de nodige ervaring worden opgedaan, 
doch reeds na ruim een jaar experimenteren was men zo ver 
gevorderd, dat reeds vanaf September 1939 vrij geregeld en 
later regelmatig, de kalicijfers op de analyserapporten ver
meld werden. 

Bezien we nu grafiek A, dan blijkt, dat er na de kalibepa
ling gedurende een 1 o-tal jaren geen nieuwe bepalingen zijn 
bijgekomen. Toch heeft men gedurende deze periode niet 
stil gezeten. Zoals reeds eerder werd opgemerkt, werden de 
ernstige gebreken in de chemische samenstelling van de grond 
met grondonderzoek opgelost, doch er bleef nog steeds een 
aantal gevallen over, waarbij in de chemische samenstelling 
van de grond geen enkele afwijking kon worden geconsta
teerd en toch kwamen de opbrengsten niet tot een behoorlijk 
gemiddelde. 
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In vele van deze gevallen bleek profielonderzoek de oor
zaak van de afwijkingen te kunnen opsporen. 

Inmiddels traden in de perziken-, pruimen- en druiven-
cultuur onder glas steeds veelvuldiger zgn. „chlorotische 
verschijnselen" op, die verband hielden met het Mg- en Mn-
gehalte van de grond, terwijl ook de van ouds bekende „ver-
gelingsziekte" bij verschillende groentegewassen een vrij 
ernstig euvel bleef. Het was echter nog steeds niet mogelijk, 
op een snelle en voldoend betrouwbare wijze elementen als 
magnesium, mangaan en ijzer in de grond te bepalen en 
zodoende te voorkomen, dat deze verschijnselen optraden. 
Toen nu in de oorlog en vlak daarna, vanuit Wage-
ningen, van het laboratorium voor landbouwscheikunde, 
bekendheid werd gegeven aan een snelle, enigszins grove 
analysemethode, waarbij vele elementen tegelijk bepaald 
konden worden, werd contact met Wageningen gezocht. 

De analysemethode wordt tegenwoordig de methode 
Morgan-Venema-Peech genoemd, naar de drie onderzoekers, 
die haar ontwikkeld hebben. Op dit onderwerp wordt in de 
volgende paragraaf verder ingegaan. 

Opnieuw kreeg men de moeilijkheid van de juiste waar
dering der bepaalde cijfers te overwinnen, doch het is mo
menteel zo ver, dat een tweetal bepalingen voor de practijk 
verricht kunnen worden, n.l. magnesium en mangaan. Enige 
andere elementen zijn nog in onderzoek. 

Het advies 

Naarmate het grondonderzoek vorderde, werd het geven 
van het advies een steeds belangrijker taak. Naast het grond-
leggend werk van Ir Riemens en de heer Jumelet mag zeker 
het werk van Mej. Hilkemeyer niet onvermeld blijven. Reeds 
een io-tal jaren wordt door haar ieder advies, dat op de 
analyserapporten vermeld wordt, geschreven. De gegeven 
adviezen zijn geheel verantwoord, omdat zij beschikt over 
de volgende gegevens: 
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i°. Zo uitgebreid mogelijke mededelingen van de kweker, 
omtrent de geschiedenis van en de toekomstplannen met 
de grond, waarvan het monster afkomstig is. 

2°. De cijfers op het laboratorium verkregen. 
3°. De resultaten van de bemestingsproeven. 
4°. Kennis van de cultures. 

De taak om deze talrijke gegevens in combinatie te brengen 
en zodoende tot een advies te komen, is waarlijk niet gemak
kelijk en slechts een jarenlange ervaring en liefde voor het 
vak kan de juistheid van een advies waarborgen. 

De ontwikkeling van het grondonderzoek is dan ook niet 
alleen aan de goede bepalingsmethoden, noch aan het nieuwe 
laboratorium te danken, doch voor een groot deel aan het 
feit, dat degene, die het advies opstelt steeds in nauw contact 
staat, zowel met de kweker als met de cultures. 

Overzicht van het aantal monsters per jaar 

Overzien we grafiek B dan valt onmiddellijk de sterke 
stijging van het aantal practijkmonsters per jaar op tot en 
met 1939. Dat 1940 en 1941 een terugslag te zien gaven is 
begrijpelijk, als men de algemene depressie in de eerste 
oorlogsjaren in ogenschouw neemt. De stijging in 1943 is te 
wijten aan het feit, dat de verdeling van de beperkte hoe
veelheid kunstmest plaats had op aanwijzing van de bij het 
onderzoek gebleken, behoefte van de grond. 

1944 en '45 vallen als de jaren van de spoorwegstaking en 
de capitulatie buiten beschouwing, doch 1947 en '48 geven 
wejer aantallen, die 1939 evenaren. 1948 heeft een aantal 
gebracht, dat de maximumcapaciteit van het laboratorium 
bijna te boven ging, zodat er soms een maand en langer op 
de uitslag gewacht moest worden. De capaciteit van het 
laboratorium is wel veel groter dan 5500 grondmonsters per 
jaar, doch het bezwaar, dat % gedeelte van het totaal aantal 
in de maanden Augustus, September, October en November 
komt, vergt in deze maanden een topprestatie. Dat in 1939 
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4900 monsters werden verwerkt in het oude laboratorium, is 
nog steeds een van de wonderen van de Proeftuin. 

Het lijkt echter, dat het aantal monsters zich tussen de 
4500 en 5500 gestabiliseerd heeft, waaruit men kan opmaken, 
dat het grondonderzoek voor een vaste groep kwekers een 
vanzelfsprekend jaarlijks terugkerend feit is, terwijl de 
variatie naar boven of beneden door het minder vaak of 
vaker optreden van afwijkingen in de groei, waarin een 
grondanalyse meer inzicht kan verschaffen, veroorzaakt kan 
worden. Of de slechte toestand van het zoutgehalte in de 
Delflandse sloten en vaarten, waardoor gemakkelijk een ver-
zilting van de teeltlaag optreedt, de top in 1948 veroorzaakte 
kan niet met zekerheid gezegd worden, doch dit zou een 
verklaring voor dit verschijnsel kunnen zijn. 
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Het abonné-stelsel 

Hoewel reeds sinds de aanvang van het grondonderzoek 
geadviseerd werd, jaarlijks monsters van een zelfde perceel 
te laten onderzoeken, om zodoende de kweker en de Proef
tuin meer inzicht in bepaalde bodemkwesties te geven, heeft 
dit stelsel jarenlang een wat bloedarm bestaan geleden. Er 
is nu echter weer met nieuwe energie begonnen en de kansen, 
dat dit stelsel in de komende jaren meer vrucht zal afwerpen, 
zijn zeker toegenomen. 

De analyse-methode 

Hoewel het in het kader van dit boek niet past, uitgebreide 
analysevoorschriften te publiceren, is het toch interessant op 
enige punten wat dieper in te gaan. De koolzure kalk- en 
humusbepaling, hebben in de loop der jaren, hoewel ze tot 
de oudste bepalingen behoren, geen principiële veranderingen 
ondergaan. De pH-bepaling werd van 1932 tot en met 1935 
met behulp van een reeks indicatoren bepaald, hetgeen veel 
werk gaf. Toen dan ook in 1935 de bepaling met behulp van 
een pH-apparaat volgens de chinhydronmethode uitgevoerd 
kon worden, gaf dit een grote verbetering. Later is de me
thode met de glaselectrode ingevoerd, waarmede eveneens 
langs electrometrische weg de pH kan worden bepaald. Het 
keukenzoutgehalte wordt nog steeds bepaald d.m.v. titratie. 

De droogrestbepaling heeft echter belangrijke veranderin
gen ondergaan. Zoals elders wordt beschreven, werd deze 
bepaling aanvankelijk verricht door indampen van het ex
tract. Van het waterige extract werd 100 ml gepipetteerd 
in gewogen porceleinen indampschaaltjes. Op een waterbad 
werden de schaaltjes drooggedampt en na enige tijd in de 
oven nagedroogd te zijn, gewogen. 

Deze bewerking vorderde veel tijd. Het was de heer 
Jumelet, die in de literatuur een opmerking tegenkwam, 
waaruit bleek, dat uit het geleidend vermogen van bepaalde 
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electrolyt-oplossingen het gehalte berekend kon worden. 
Hij veronderstelde, dat de droogrest, die gevormd wordt 

door in het extract aanwezige zouten, te bepalen zou zijn 
door het meten van de in meerdere of mindere mate door
gelaten electrische stroom. 

Inderdaad is na overleg met electrotechnici een apparaat 
aangeschaft, dat het geleidingsvermogen van iedere inge
schakelde oplossing weergaf. 

Het ijken van het apparaat was nu het eerste werk en van 
honderden monsters werden zowel de grootte van het inge
dampte residu als het geleidingsvermogen bepaald. Toen 
bleek, dat er een verband tussen beide waarden was waar te 
nemen, werden daarvoor tabellen samengesteld en vanaf 1936 
werd de droogrest uit het geleidingsvermogen bepaald. Deze 
werkmethode heeft ook elders ingang gevonden. In 1942 werd 
een apparaat aangeschaft, dat eenvoudiger werkte, doch op 
hetzelfde principe berustte. 

Het nitriet- en nitraatgehalte is slechts korte tijd bepaald, 
zodat we hierop niet verder ingaan. 

De bepaling van de drie in water oplosbare stikstofvormen: 
ammoniak, nitriet en nitraat, is nog steeds een langdurige 
geschiedenis. In een bepaalde hoeveelheid van het waterig 
extract wordt de aanwezige nitraat en nitriet gereduceerd 
tot ammoniak en met de reeds aanwezige ammoniak aan 
een destillatieproces onderworpen. Het destillaat wordt opge
vangen in een bepaalde hoeveelheid zuur van een bekende 
sterkte. De overgedestilleerde ammoniak werd aanvankelijk 
met Nessiers reagens bepaald, maar in 1942 kwam hiervoor 
een titratiemethode in de plaats. 

De phosphorbepaling is door de jaren héén onveranderd 
gebleven. In een bepaalde hoeveelheid van het waterig 
extract wordt de phosphor met een kleurreactie bepaald 
(ammoniummolybdaat). De kleuren worden vergeleken met 
een standaardreeks met bekende opklimmende hoeveelheid 
phosphor. 
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De meeste tijd vordert de kalibepaling. Zijn er gedurende 
de drukke tijd voor alle andere bepalingen tezamen 4 à 5 
laboranten nodig, dan vereist de kalibepaling alléén er reeds 
twee. 

Het apart te maken waterige extract wordt ingedampt op 
een waterbad, teneinde de kaliconcentratie te verhogen. De 
extracten worden nu in een acetyleenvlam verstoven. In de 
vlam zendt dan o.a. de aanwezige kali licht van een speci
fieke kleur uit. Deze kleur wordt d.m.v. een prisma 
gescheiden van andere voorkomende kleuren, waarna de 
intensiteit van het licht van deze kleur wordt vastgelegd 
op een fotografische plaat. Hoe meer kali in het extract 
voorkomt des te meer licht uitgezonden wordt, waardoor 
de fotografische plaat sterker gezwart zal worden. Op één 
fotografische plaat kan de zwarting, veroorzaakt door ver
scheidene monsters, na elkaar worden vastgelegd, terwijl men 
tevens oplossingen met bekende hoeveelheden kali (stand
aard), verstuift en op deze plaat fotografeert. Door nu de 
zwarting van de monsters te vergelijken met die van de 
standaarden, kan men de hoeveelheid kali in de monsters 
bepalen. Hiervoor dient een speciaal toestel, waarbij men 
licht door de gezwarte plaatsen op de plaat laat onderschep
pen. De doorgelaten hoeveelheid licht wordt op een lichtge
voelige cel gericht, welke meer of minder electrische stroom 
levert, naarmate er meer of minder licht opvalt. Door telkens 
de geleverde stroom van de cel te meten met een spiegel-
galvanometer kan men bepalen, hoe de zwarting door de 
monsters en standaardoplossingen veroorzaakt, zich verhou
den, waaruit de hoeveelheid kali van de monsters kan 
worden berekend. 

Hoewel de opsomming van het werk, dat aan één grond
monster is verbonden misschien wat dor geworden is en in 
wezen een verre van volledig beeld geeft, was dit overzicht 
toch nodig om een inzicht te geven van het werk, aan het 
onderzoek van een grondmonster verbonden. 
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Wij willen deze uiteenzetting besluiten met er nogmaals 
op te wijzen, dat het geven van een advies na het onderzoek 
van de grond alleen mogelijk is, indien dit wordt gegeven 
door iemand, die zowel van de wetenschappelijke als de 
practische kant van de zaak op de hoogte is. 

3. De Morgari-Venema-Peech methode 

Zoals reeds geschetst werd bij de inleiding van het hoofdstuk, 
dat betrekking heeft op de grond, heeft Ir Riemens steeds 
gezocht naar de optimale omstandigheden in de grond. Het 
verband tussen bodem en plant, waarbij de plantenproductie 
optimaal plaats vindt. 

Een van de grondslagen, waarop het bemestingsadvies 
gebouwd moet worden, is het onderzoek naar de voedende 
kwaliteiten van de grond. Teneinde hierover iets te weten te 
komen, dient men vast te stellen welk deel, van de in de grond 
totaal aanwezige hoeveelheid voedingselementen, voor de 
plantenwortel opneembaar is. De moeilijkheid ligt hier 
om inderdaad de, in een groeiperiode opneembare hoeveel
heid voedingsstoffen, uit de grond te extraheren en te 
bepalen. 

De meeste methoden van isolatie van bestanddelen uit de 
grond berusten op nabootsing van de wortelreactie in de 
grond. Voor het Westland is Ir Riemens tot de slotsom 
gekomen, dat de oplossing van de voedingsstoffen uit de 
grond in water, de meeste overeenstemming vertoont met de 
wortelomstandigheden in de intensieve tuinbouw. Een inten
sief geteeld gewas moet snel groeien, omdat het vroeg op de 
markt moet komen. De betekenis van de gevonden cijfers 
moest worden nagegaan aan de hand van proeven, waarbij 
de planten de indicator vormden van de voedingstoestand, 
die met de gevonden laboratoriumcijfers overeenkomt. 

Hierbij werd oorspronkelijk slechts gelet op de grootte van 
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de cijfers afzonderlijk. Mede aan de hand van de onder
zoekingen, verricht op de Proeftuin, is in samenwerking met 
Prof. Dr A. C. Schuffeien een onderzoek aangevangen naar 
een andere extractiemethodiek, waarbij de voedingsstoffen 
uit de grond worden geïsoleerd met behulp van een Na-ace-
taatbuffer van pH 4.8. 

Met behulp van de constante zuurgraad van deze extractie
oplossing kan men verzekerd zijn van gelijke omstandigheden 
van extractie van zeer verschillende grondsoorten, met dien
tengevolge zuurgraadverschillen. 

Door nu in dit extract op betrekkelijk eenvoudige en snelle 
wijze een groter aantal bestanddelen te bepalen, verliest men 
wel aan nauwkeurigheid der gevonden cijfers op zichzelf, 
maar men wint in aantal te bepalen voedingsstoffen. We 
hebben reeds gezien, dat niet alleen de hoeveelheden voor
radige hoofdelementen van belang zijn, maar ook hun onder
linge verhoudingen. Dit zou met vele voorbeelden kunnen 
worden aangetoond; wij willen volstaan met hier te wijzen op 
de onderlinge verhouding van b.v. CaC03 en phosphaat, die 
van stikstof en kali, enz. 

Doordat reeds veel bekend is over de noodzakelijke aan
wezigheid van elementen als b.v. magnesium, mangaan en 
ijzer in de grond, levert de nieuwe methode niet alleen de 
mogelijkheid om de hoeveelheid daarvan vast te stellen, maar 
ook om de wisselwerkingen op andere voedingselementen en 
verhoudingen in de beoordeling van de onderzochte grond te 
betrekken. Men wint dus een groter aantal gegevens van een 
grond, waardoor ook het inzicht, nodig voor het bemestings
advies, kan worden verdiept. 

Het is de verdienste van Ir Riemens, het belang van deze 
nieuwe methode voor de tuinbouw direct te hebben ingezien 
en de mogelijkheid voor onderzoek en toepassing daarvan op 
het laboratorium te hebben geschapen. Dit onderzoek is 
in 1947 begonnen, met het resultaat, dat sinds korte tijd 
onze kennis zover is gevorderd, dat de bepalingen van mag
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nesium en mangaan met de nieuwe methode kunnen worden 
toegepast voor de practijk. Ongetwijfeld zal gaandeweg het 
inzicht nog meer verbeteren, waardoor de practijk nog meer 
gebaat zal zijn bij deze en andere nieuwe bepalingen, welke 
nog in onderzoek zijn, niet alleen door de grootte der gevon
den cijfers van belangrijke voedingselementen zelf, maar ook 
door de onderlinge wisselwerkingen, waardoor een dieper 
inzicht in de voedingstoestand van een onderzochte grond 
kan worden verkregen. 

4. Bodemprofielonder zoek 

Aansluitend op hetgeen in de vorige paragraphen behandeld 
is en in het bijzonder op het chemisch grondonderzoek, is 
zeker wel het bodemprofielonderzoek. 

Vóór het jaar 1938 was er in het Westland over dit onder
zoek nog weinig of niets bekend. Doordat echter Ir Riemens, 
als docent voor de groenteteelt, college gaf aan de studenten 
van de Landbouwhogeschool te Wageningen, kwam hij in 
contact met Prof. Dr C. H. Edelman en Dr W. A. J. Oosting, 
welke zich in die jaren reeds op dit onderzoek toelegden. Al 
spoedig was de eerste schrede op het gebied van het bodem
profielonderzoek in het Westland gezet. Door een bezoek 
van Dr Oosting aan de Proeftuin en tevens aan de West-
landse tuinbouw onder geleide van de toenmalige chef van 
het chemisch grondonderzoek, de heer Jumelet, werd gecon
stateerd, dat ook hier wel degelijk een verband bestond tussen 
de groei, de productie van de gewassen en het grondprofiel. 
Was deze gevolgtrekking juist, zij was nog maar zeer opper
vlakkig. Later zou blijken, dat de verhouding bodemprofiel/ 
plant zeer nauw is, ook in ons kleine, ogenschijnlijk homogene 
gebied. 

De grondslag was echter gelegd en steeds meer werden 
problemen, die langs de chemische weg geen oplossing von
den, toegeschreven aan een of andere, nog onbekende, oorzaak 
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in de bodem. Steeds meer werd dan ook de behoefte gevoeld 
om naast het chemisch grondonderzoek meer studie te maken 
van de opbouw en de samenstelling van de grond, tot op 
grotere diepte. 

In de zomer van 1943 werd door Dr Ir Ossewaarde en 
de heer Jumelet het oriënterend onderzoek voortgezet naar 
de opbouw van enkele, in het Westland veel voorkomende, 
gronden en in verband daarmee, de groei en de productie 
van de daarop geteelde gewassen. Tevens werden, in samen
werking met de diverse rayonassistenten, soortgelijke gron
den onderzocht met uitgesproken goede en uitgesproken 
slechte uitkomsten. Veel kon uit deze oriënterende onder
zoekingen reeds opgemaakt worden, zodat besloten werd, een 
aaneengesloten complex van tuinbouwbedrijven systema
tisch aan een onderzoek te onderwerpen en in kaart te 
brengen. 

Hiertoe werd =t 30 ha tuinland tussen de Leeweg en de 
Groeneweg (gemeente 's-Gravenzande) op regelmatige 
onderlinge afstanden onderzocht. 

Hoofdzakelijk werd dit onderzoek verricht met een speciale 
grondboor, doch tevens door veel vergelijkende profielkuilen 
te graven en verschillende grondmonsters chemisch te onder
zoeken. 

Naast Dr Ir J. G. Ossewaarde waren bij dit onderzoek 
enkele assistenten van de Rijkstuinbouwvoorlichtingsdienst 
behulpzaam. Bij de beoordeling van de grond en de opbouw 
van het profiel, werd tevens gelet op de groei en de productie 
van diverse tuinbouwgewassen. (Zie de publicaties van de 
Proeftuin Zuid-Hollands Glasdistrict No 5 en 6.) 

Door oorlogsomstandigheden kwam dit onderzoek echter 
weer tijdelijk stil te liggen. 

Al spoedig daarna werd opnieuw contact gezocht met 
Prof. Edelman en zelfs in principe besloten om het gehele 
Westland in kaart te brengen. 

In April 1944 kwam daartoe de heer van Liere (nu Dr 
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Ir van Liere) in het Westland. Dr Ir van Liere was een 
leerling van Prof. Edelman en had reeds een gebied rond de 
stad Schiedam in kaart gebracht, echter alleen met het oog 
op plannen voor stadsuitbreiding. 

Door de ervaringen, die Dr Ir van Liere en de reeds voor 
een gedeelte ingewerkte assistenten hadden opgedaan, werd 
besloten, een gedeelte rond Honselersdijk aan het bodem-
kundig onderzoek te onderwerpen. Dit gebied werd voorna
melijk gekozen, omdat daar, naast reeds vele jaren bestaande 
tuinbouw, ook jonge tuinbouw gevestigd was, met daarnaast 
nog verschillende percelen weiland. 

Al spoedig bleek, dat de keuze juist was en dat in dit 
tuinbouwgebied zeer leerrijke groeiverschillen voorkwamen, 
voornamelijk bij de druiven en dat de verschillen duidelijk 
te verklaren waren uit de gevonden bodemprofielen. Ook 
bleek de al jaren bekende en zo gevreesde „Alicanteziekte" 
bij druiven een gevolg van storingen in de bodemprofielen 
te zijn. 

Nadat aldus enige tijd gewerkt was, werden verschillende 
gronden naar de opbouw (het profiel) gewaardeerd met de 
cijfers i t/m 10. Ieder cijfer wees dus een bepaald profiel 
aan. Zodoende konden de resultaten van het onderzoek op 
een eenvoudige en overzichtelijke wijze in kaart gebracht 
worden. 

Bij de kwaliteitswaardering wordt gelet op de kleur, de 
doorlatendheid, de structuur, de doorluchting van de grond, 
kortom op de geschiktheid voor beworteling. 

Om de waarde, tevens kwaliteitswaardering, zo zuiver 
mogelijk aan de practijk te toetsen, werden bedrijven bezocht, 
gevestigd op de verschillende profielen in dit gekarteerde 
gebied en productiecijfers verzameld. Dus bedrijven op gron
den, welke o.i. zeer goed tot slecht waren voor de druiven-
teelt. 

Het resultaat hiervan was frappant. De verschillen in 
opbrengst van Black Alicante op eigen wortel liepen tot 



ONDERZOEKINGEN MET BETREKKING TOT DE GROND 123 

ruim ioo % uiteen. Duidelijk blijkt dit uit de hierbij afge
beelde grafiek. 
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Het bodemprofielonderzoek had bewezen, van zeer groot 
nut te zijn. 

Nadien is het gehele Westland in kaart gebracht, wat 
ongeveer neerkomt op een oppervlakte van 20.000 ha. Op 
deze kaart zijn de gronden naar hun ontstaan, samenstelling 
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en kwaliteit met verschillende kleuren aangegeven (zie het 
proefschrift met bijbehorende kaarten „De bodemgesteldheid 
van het Westland" door Dr Ir W. J. van Liere). 

Tijdens de werkzaamheden op de bedrijven voor het maken 
van bovengenoemde kaart kwamen verschillende tuinders 
met problemen naar voren. Al spoedig kwamen, als gevolg 
daarvan, aanvragen voor advies op de Proeftuin binnen. 
Om de aanvragen te kunnen beantwoorden is de huidige 
adviesdienst van de afdeling bodemprofielonderzoek in het 
leven geroepen. 

Een probleem was bij de aanvang van deze dienst, hoe de 
aanvrager een duidelijk en overzichtelijk advies te geven. 
Na enkele proefadviezen en enige voeling met de practijk, 
werd besloten de gevonden bodemverschillen op profieldoor-
sneden weer te geven, zoals in eenvoudige vorm hiernaast is 
afgebeeld. 

Behalve deze profieldoorsneden wordt een omschrijving 
gegeven van de grond met de daaraan verbonden conclusie 
en het advies. 

In de afgebeelde grafiek is duidelijk te zien, hoe snel de 
belangstelling toenam, sinds de oprichting van deze advies
dienst in 1945. (Zie volgende pag.) 

Bij deze behandelde aanvragen zijn adviezen gegeven van 
sterk uiteenlopende aard. 

Zo werden b.v. adviezen gegeven in verband met: 
i°. Het aankopen van land, bestemd voor de tuinbouw. In 

verschillende gevallen werd het te kopen land afgekeurd als 
tuinland, zodat voorkomen is, dat veelal jonge tuinders hun 
leven lang op een perceel slecht land zouden worstelen of, in 
het ergste geval, na enkele jaren de strijd om het bestaan 
zouden moeten staken. 

2°. Onteigening van gronden door diverse instanties, b.v. 
voor stadsuitbreiding, wegenaanleg, etc. Hierbij werd er 
voornamelijk naar gestreefd, dat de gedupeerde een, aan zijn 
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te onteigenen perceel gelijkwaardig, perceel tuinland terug 
kreeg. 
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3®. Het verbeteren van bestaande tuinbouwbedrijven, b.v. 
door het verplaatsen van kassen, het verbeteren van de 
ontwatering of door middel van een grondbewerking. De 
hiermede bereikte resultaten zijn zeer opmerkelijk. In enkele 
gevallen zijn zelfs opbrengstvermeerderingen verkregen van 
ioo % en hoger. 



126 25 JAAR TUINBOUW-ONDERZOEK 

4°. De uitvoering van bodemverbeterende werkzaamheden 
met subsidie van de D.U.W. of de C.D., waarvan de begro
ting opgemaakt werd door de Heide Maatschappij te 
Arnhem of de Grontmaatschappij te Zwolle. Deze adviezen 
vormden dan de grondslag voor het opmaken van genoemde 
begrotingen en het verlenen van Rijkssubsidie. 

5°. Het vaststellen of verbeteren van het waterpeil van pol
ders of van onder te bemalen gedeelten van bepaalde polders. 

6°. De bestemmingsplannen van verschillende gemeenten. 
Voor zover mogelijk werd hierdoor bereikt, dat gronden 
voor de tuinbouw geschikt, daarvoor ook bestemd bleven en 
zo nodig ontsloten werden door het aanleggen van wegen en 
waterwerken. Tegenovergesteld daaraan werden gebieden, 
welke voor de tuinbouw bestemd waren, uit het plan geno
men, indien zij daarvoor ongeschikt bleken te zijn. 

In sommige van de genoemde gevallen waren er grote 
kapitalen mee gemoeid, zodat op het werk van de karterings-
dienst een grote verantwoording rust. De woorden, die de 
directeur, Ir Riemens bij de instelling van deze tak van 
dienst tot ons richtte, overtuigden ons van het volle gewicht 
van deze verantwoordelijkheid: 

„Heren, U moet zich voor dit onderzoek zo sterk mogelijk 
specialiseren, zodat U reeds op het gezicht en gevoel een 
grond (profiel) kan be- of veroordelen." 

5. Het water ten dienste van de tuinbouw 

Als men bedenkt dat, zoals bij proeven op de Proeftuin is 
gebleken, een tomatengewas in een warenhuis van iooo 
ramen in de gehele groeiperiode ± 500 1113 water verbruikt, 
blijkt, dat het water van enorm belang is voor de intensieve 
tuinbouw. 

Niet alleen de benodigde hoeveelheden zijn van betekenis, 
maar tevens de kwaliteit van het te gebruiken water. 
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Ondanks de waterrijkheid van Westelijk Nederland is de 
aanwezigheid van de zee oorzaak, dat de voorraad water, 
waarover beschikt kan worden, niet altijd voldoende vrij is 
van keukenzout. Door invloed van de zee is het diepe grond
water steeds zout, waardoor het oppervlaktewater aan het 
gevaar bloot staat te verzilten, als het niet voldoende ver
verst kan worden. 

Ir Riemens heeft van de aanvang van zijn ambtsperiode 
af beseft, Van welke betekenis goed gietwater voor de tuin
bouw is. Hij heeft er steeds naar gestreefd, zowel de invloed 
van zout gietwater na te gaan, als mede te werken aan het 
verkrijgen van deugdelijk gietwater. 

Alvorens nader in te gaan op de kwaliteit van het water en 
het onderzoek daarnaar, willen wij eerst globaal de resul
taten van de genomen gietwaterproeven vermelden. 

De diverse proeven met verschillende gewassen brachten 
aan het licht, dat het gietwater niet meer dan 0,5 gram NaCl 
per liter mag bevatten. Boven dit gehalte treedt reeds bij de 
meeste gewassen een oogstreductie op, welke zeer snel toe
neemt bij gehalten, hoger dan 1 gram per liter. Het steeds 
gegeven advies, versterkt door latere ervaringen luidde: tot 
0,5 gram NaCl per liter dreigt geen gevaar, daar boven wel. 
Indien gegoten moet worden, giet dan bij hogere gehalten 
met veel water, terwijl boven 1 gram per liter een snelle 
teruggang van de productie kan worden verwacht. 

Dat gronden gevaar van verzilting lopen moge blijken 
uit bij grondonderzoek onder glas gevonden cijfers, van 
0,1 Jo NaCl. Een watergehalte van b.v. 30 % in zo'n 
grond wil dan dus zeggen, dat het bodemwater in de 
bemonsterde laag een gehalte van 3 gr. NaCl per liter heeft ! 
Deze hoge concentratie wordt veroorzaakt door het sterke 
waterverbruik, waarbij het zout achterblijft. Het zout in de 
bodemvochtoplossing kan er worden ingebracht met het 
gietwater. Stel, dat dit b.v. 1 gram keukenzout per liter bevat, 
dan betekent een hoeveelheid van 5000 liter gietwater tijdens 
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een teelt per rr2 (= 14 m2) gegeven dat men 5 kg NaCl over 
deze oppervlakte in de grond heeft gebracht ! 

Teneinde de kwekers voor zout gietwater te kunnen waar
schuwen, worden reeds jaren achtereen op regelmatige tijden, 
over het gehele district verspreid, watermonsters genomen 
en onderzocht. 

De uitslagen hiervan worden bekend gemaakt. Bovendien 
komen de tuinders zelf voor onderzoek van gietwater naar 
het laboratorium om op deze wijze zekerheid te verkrijgen 
over de toestand van het gietwater op hun bedrijf. Het is 
niet te schatten, welke aantallen monsters reeds op keuken
zoutgehalte zijn onderzocht, maar het beloopt vele duizend
tallen. De op deze wijze verleende service heeft vele kwekers 
grote moeilijkheden bespaard. 

Het is vooral de laatste jaren voorgekomen, dat het 
boezem- en polderwater door de reeds genoemde oorzaken te 
zout was voor gebruik als gietwater. Ir Riemens, het gevaar 
hiervan voor de tuinbouw inziende, heeft in 1947 het initia
tief genomen om er bij de autoriteiten van het Hoogheem
raadschap Delfland op aan te dringen, de mogelijkheden 
voor verbetering en beveiliging van de zoetwaterpositie te 
onderzoeken. Mede als resultaat hiervan zijn eind 1947 een 
aantal noodgemalen tot stand gekomen, teneinde hiermede 
zoet water uit Rijnland en Schieland in Delfland te kunnen 
pompen. Zeker is, dat deze regeling een verbetering heeft 
bewerkstelligd, hoewel gebleken is, dat de voorziening nog 
onvoldoende is om het zoutgehalte ook in droge zomermaan
den laag te kunnen houden. Ook hiervoor wordt naar een 
oplossing gezocht. 



B. HET PHYSIOLOGISCH ONDERZOEK 

Inleiding 

Bij de uitbouw van het wetenschappelijk onderzoek op de 
gereorganiseerde Proeftuin onder leiding van Ir Riemens 
heeft het physiologisch onderzoek onmiddellijk een belang
rijke plaats ingenomen. Dit was zeker niet het eenvoudigste 
of minst belangrijke deel van al het onderzoek, dat werd 
aangevat. Tot op dat moment was physiologisch onderzoek 
op het gebied van plantengroei voornamelijk voorbe
houden geweest aan laboratoria van universiteiten en 
hogescholen. Men verstaat onder het physiologisch onder
zoek de studie van de levensverrichtingen van de plant in zo 
uitgebreid mogelijke zin. Men gaat daarbij na, bij welke 
groeiomstandigheden de verschillende levensverrichtingen 
optimaal verlopen, waardoor een inzicht wordt verkregen in 
de behoeften van de plant. Men leert daarbij tevens, in welk 
opzicht bepaalde groeiomstandigheden schadelijk kunnen 
zijn voor de ontwikkeling van de planten. 

Het zuiver wetenschappelijk physiologisch onderzoek heeft 
dus in belangrijke mate bijgedragen tot verheldering van ons 
inzicht betreffende de levensprocessen, die zich in de plant 
afspelen. Direct nut voor de practijk had dit onderzoek 
echter in het algemeen niet. Daarvoor heeft men de groei
omstandigheden te weinig in de hand. Aan weer en klimaat 
is nu eenmaal niet veel te veranderen. Ook de toestand van 
de grond is veelal niet zo gemakkelijk te wijzigen. Alleen de 
minerale voeding had men, sinds in de tweede helft van de 
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vorige eeuw de kunstmeststoffen in gebruik waren gekomen, 
grotendeels in de hand. Bemestingsproeven zijn er dan ook 
reeds sinds lange tijd vele in de practijk van land- en tuin
bouw genomen, doch de andere groeifactoren leenden zich 
minder voor experimenten in de practijk. 

Het is een grote verdienste geweest van Ir Riemens, dat hij 
onmiddellijk heeft ingezien, dat de situatie voor de groenten-
en fruitteelt onder glas geheel anders lag. Door de benutting 
van een glasbedekking en van verschillende verwarmings
bronnen heeft men hier het klimaat voor een belangrijk deel 
in de hand. In de eerste plaats natuurlijk de temperatuur, 
doch ook de vochtigheid (door droog stoken, luchten en 
broezen). Verder is het mogelijk gebleken, de lichtfactor en 
de koolzuurvoorziening te regelen door het toepassen van 
kunstmatige lichtbronnen en het verbranden van houtskool 
of spiritus. Door de naar verhouding hoge geldelijke op
brengst, die per oppervlakte-eenheid wordt verkregen, is het 
ook veel beter mogelijk, belangrijke verbeteringen in de toe
stand van de grond aan te brengen, o.a. door gebruik van 
organische mest en verlaging van de grondwaterstand (zie 
hoofdstuk A). Zelfs zijn er in Naaldwijk proeven genomen 
met bodemdoorluchting en grondverwarming. 

Aldus bestaat bij de cultures onder glas in vele opzichten 
de mogelijkheid, optimale groeiomstandigheden te verwezen
lijken, waardoor een maximum opbrengst van goede kwaliteit 
wordt verzekerd. Dit is echter niet het enige voordeel. Door 
de beheersing van de groeiomstandigheden is het mogelijk 
geworden, nieuwe gewassen te introduceren, die in ons kli
maat buiten niet geteeld kunnen worden. Tenslotte schept 
het gebruik van glas de mogelijkheid om groenten en fruit in 
verse toestand aan de markt te brengen op een tijdstip, 
waarop dit anders volkomen onmogelijk zou zijn. Voor de 
consument biedt dit het voordeel, dat gedurende een veel 
groter deel van het jaar gezond, vitaminenrijk voedsel ter 
beschikking staat, terwijl voor de producent de afzetmoge
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lijkheden worden vergroot. Daar komt nog bij, dat de pro
ducten, die op een extra vroeg of laat tijdstip worden aange
voerd, vaak een veel hogere prijs opbrengen, terwijl bij 
onvoldoende spreiding van de aanvoer de prijs tijdens de 
topaanvoer vaak sterk zakt. Het behoeft dus niet te ver
wonderen, dat een belangrijk deel van het physiologisch 
onderzoek ten doel had, de ontwikkeling van de gewassen te 
vervroegen of te vertragen. 

Het is duidelijk, dat men bij de teelt onder glas de groei
factoren niet alle even goed in de hand heeft. De zeer kunst
matige wijze, waarop deze teelten worden bedreven leidt er 
gemakkelijk toe, dat de goede harmonie tussen de verschil
lende groeifactoren wordt verstoord. Verder zijn de schom
melingen in de groeiomstandigheden, speciaal wat betreft 
temperatuur en vochtigheid, onder glas vaak veel scherper. 
Eén moment van onattentheid van de tuinder kan dan ook 
funeste gevolgen hebben voor het gewas. Zodoende heeft men 
bij de cultures onder glas een groot aantal zogenaamde phy
siologische of physiogene ziekten en beschadigingen leren 
kennen. Deze zijn dus niet het gevolg van een parasitaire 
aantasting, doch uitsluitend van verkeerde groeiomstandig
heden. Soms is de beschadiging het gevolg van een abnormale 
toestand t.o.v. één enkele groeifactor, b.v. bij besverbranding 
in druiventrossen, na het plotseling optreden van een hete 
periode met scherpe zonneschijn. Vaak is de oorzaak veel 
minder duidelijk, doordat verschillende groeifactoren samen
werken bij het veroorzaken van bepaalde afwijkingen (chlo
rose bij verschillende gewassen en klemharten bij bloemkool). 
Langdurig onderzoek was dan vaak nodig ter verkrijging 
van een goed inzicht in deze verschijnselen. Vele physiogene 
ziekten hangen samen met afwijkingen in de grond. Door het 
grondonderzoek, dat zich reeds spoedig op de Proeftuin 
heeft ontwikkeld, is men de oorzaak van verschillende dezer 
ziekten het eerst op het spoor gekomen (het randen van sla 
en neusrot bij tomaat). 
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Vooral tijdens de bloei is het gewas vaak zeer gevoelig voor 
verkeerde cultuurmaatregelen. Veel onderzoek is dan ook 
gewijd geweest aan de vaststelling van de voorwaarden voor 
het verkrijgen van een goede vruchtzetting. In later jaren is 
tevens getracht, door het kunstmatig ingrijpen met behulp 
van groeistoffen, de vruchtzetting te beïnvloeden. 

Direct bij de in gebruikname van de nieuwe tuin in het 
jaar 1925 werd besloten tot de bouw van een 1 o-tal proef-
kasjes. Een jaar later kon men bovendien overgaan tot de 
aanleg van een centrale verwarming in deze kasjes. Hierin 
heeft een groot aantal proefnemingen op physiologisch 
gebied plaats gevonden. Daarnaast zijn ook reeds spoedig 
proeven op grotere schaal genomen in kassen of warenhuizen. 
Toch deed zich reeds in 1931 de behoefte gevoelen aan meer 
kasruimte, speciaal voor proefnemingen en het opkweken 
van planten. Bij de in gebruikname van het nieuwe laborato
rium in 1941 kon hierin enigermate worden voorzien, door
dat op het dak van een uitbouw aan het laboratorium een 
3-tal proefkasjes werden ingericht. Deze voorziening was 
echter slechts tijdelijk, daar de afdeling Grondonderzoek zich 
zo zeer uitbreidde, dat zij voor het drogen en zeven van de 
binnenkomende grondmonsters tenslotte beslag moest leggen 
op 4 van de oorspronkelijk bestaande 10 proefkasjes. 

In dit jubileumjaar bestaat er echter een behoorlijke kans, 
dat zal kunnen worden overgegaan tot de bouw van 2 zeer 
modern ingerichte proef- en kweekkassen, in het totaal 
bestaande uit 16 afdelingen. In enkele van deze afdelingen 
zal zowel de temperatuur als de vochtigheid, de koolzuur-
voorziening en de belichting volkomen automatisch geregeld 
kunnen worden. Deze proefkassen zullen dan ook in alle 
opzichten kunnen wedijveren met de modernste proefkassen, 
die in Amerika voor deze doeleinden zijn ingericht. Voor het 
physiologisch onderzoek op de Proeftuin zal het eventueel 
gereed komen van deze proefkassen een belangrijke stap 
vooruit betekenen. 



HET PHYSIOLOGISCH ONDERZOEK 133 

Overzicht en enkele resultaten van de verrichte 
onderzoekingen 

1. Klimatologische en phaenotogische waarnemingen 

Een eerste vereiste bij het onderzoek naar de invloed van 
de groeiomstandigheden op de ontwikkeling van het gewas is 
natuurlijk dat men de groeiomstandigheden nauwkeurig kent 
en vastlegt. Vandaar het nut van de klimatologische waar
nemingen, waarbij temperatuur, vochtigheid, zonneschijn 
e.d. worden opgetekend. Hiertoe is in 1928 een nauwe samen
werking tot stand gekomen met het Kon. Ned. Meteorolo
gisch Instituut in de Bilt. Daarbij is Naaldwijk opgenomen 
in het net van waarnemingsstations voor het K.N.M.I., dat 
over geheel Nederland verspreid ligt. Deze waarnemingen 
hebben betrekking op de temperatuur, de relatieve vochtig
heid, windrichting en windkracht, bewolking en neerslag; 
zij geschieden 3 keer per dag. 

Belangrijker nog dan de kennis van de toestand van de 
buitenlucht is voor de glascultures de kennis van de toestand 
van de kaslucht en de kasgrond. Ook voor het waarnémen 
van grondtemperaturen op diepten variërend van 5 tot 100 
cm werd in 1928 door het K.N.M.I. de apparatuur beschik
baar gesteld. Aldus konden zowel in een druivenkas als tussen 
2 druivenkassen in grondtemperatuurmetingen worden ver
richt. Deze hadden tot doel, vast te stellen, welke invloed de 
temperatuur van de grond, zowel in als buiten de kas, via de 
wortelfunctionnering heeft op het vervroegen of verlaten van 
de druivenoogst. Bovendien werden zowel in een druivenkas 
als in een niet gestookt tomatenwarenhuis temperatuur- en 
vochtigheidswaarnemingen verricht op dezelfde tijdstippen 
als dit buiten geschiedde. In het warenhuis geschiedden deze 
waarnemingen zowel in het midden als in de 4 hoeken. Zij 
werden voortgezet tot 1932. Het doel van dit onderzoek was 
in het bijzonder om na te gaan in hoeverre het optreden van 
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bepaalde ziekten en afwijkingen, zoals een sterke uitbreiding 
van „meeldauw" (Cladosporium fulvum) bij de tomaat, het 
scheuren van tomaten en het optreden van Botrytis-rot bij 
druiven, afhankelijk is van de weersomstandigheden, zodat 
men door regeling van temperatuur en vochtigheid de uit
breiding van deze verschijnselen zou kunnen tegengaan. Dat 
dit verband inderdaad aanwezig is, is uit de waarnemingen 
duidelijk gebleken. 

In het voorjaar van 1929 zijn door de Gebr. van Maurik in 
Rotterdam dergelijke waarnemingen verricht in komkommer-
kassen. Daaruit bleek, dat bij een zeer hoge luchtvochtigheid 
(± 90 %) het wegvallen van komkommerplanten door 
Sclerotinia-aantasting sterk werd bevorderd. Bij lage buiten
temperatuur daalde de relatieve vochtigheid in de kassen 
soms vrij sterk (tot 65 à 70 %). De groei van de komkom
mers liet dan te wensen over. Op de Proeftuin zijn in de 
jaren 1940 tot 1943 deze waarnemingen op uitgebreide 
schaal herhaald (in samenhang met de komkommerstaal
proeven). Zij leverden in hoofdzaak een bevestiging op van 
de resultaten, die door de Gebr. van Maurik werden verkre
gen, zodat men wel mag aannemen, dat een luchtvochtigheid 
van =fc 80 % voor de komkommer zeer geschikt is. 

In de jaren 1931 tot 1933 zyn bovendien op de Proeftuin 
grondwaterstandsmetingen verricht, n.l. in een druivenkas 
en tussen 2 druivenkassen op 3 verschillende afstanden van 
de sloot, 's Winters bleek de grondwaterstand aanmerkelijk 
hoger te liggen dan 's zomers, speciaal op grotere afstand 
van de sloot. 

In het najaar van 1946 mocht de Proeftuin van het K.N. 
M.I. te de Bilt een zelfregistrerende Brown-thermograaf in 
bruikleen ontvangen. Tot einde 1948 kon hierover worden 
beschikt. Met dit instrument kan van 6 verschillende plaatsen 
gelijktijdig het temperatuurverloop op één grafiek worden 
vastgelegd. Het heeft belangrijke diensten bewezen in die 
gevallen, waar een nauwkeurige kennis van de dagelijkse 
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gang van de temperatuur vereist is. Het zou ons veel te 
ver voeren om hier een overzicht te geven van alle bereikte 
resultaten. Er kan worden volstaan met de mededeling, 
dat een goed inzicht werd verkregen in het verloop van de 
grond- en luchttemperatuur onder plat glas, in warenhuizen 
eri in al of niet gestookte druivenkassen. De invloed van 
verschillende cultuurhandelingen, zoals luchten en gieten 
kon nauwkeurig worden vastgesteld. Ook bleken er typische 
temperatuursverschillen te bestaan tussen verschillende 
waarnemingsplaatsen in eenzelfde kas, warenhuis of plat-
glasrij. Eén punt willen wij hier echter toch naar voren 
brengen, daar Ir Riemens zich hiervoor steeds bijzonder heeft 
geinteresseerd. Het is n.l. uit dit onderzoek duidelijk geble
ken, van hoe grote betekenis de ligging van de verwarmings
buizen in een druivenkas is t.o.v. de temperatuursverdeling. 
De betreffende waarnemingen hadden plaats in April 1948. 
De ligging van de onderste verwarmingsbuizen dicht op de 
grond aan de binnenzijde van het gewas bleek daarbij minder 
geschikt. De onderste leggers profiteerden nauwelijks van 
de warmte van deze buizen. Waar onder elke legger een 
verwarmingsbuis was gelegen, was de toestand veel gunsti
ger: in koude nachten bleef de temperatuur bij alle leggers 
ongeveer even hoog, terwijl bij eerstgenoemde ligging tem
peratuursverschillen van meer dan y° C. tussen de leggers 
onderling voorkwamen. 

Men trekt van de klimatologische waarnemingen pas een 
maximaal profijt, wanneer zij gepaard gaan met phaenolo-
gische waarnemingen. Dat wil zeggen, dat men gelijktijdig 
waarnemingen doet betreffende de ontwikkeling van het 
gewas. Op deze wijze leert men in hoeverre het tijdstip, 
waarop verschillende ontwikkelingsstadia van het gewas, zo
als bladontvouwing, bloei en vruchtrijping, optreden, afhan
kelijk is van de voorafgaande klimatologische omstandighe
den. Dit is natuurlijk speciaal van belang waar men zoekt 
naar mogelijkheden tot vervroeging of verlating van de oogst. 
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In 1944 werd een dergelijk onderzoek aangevangen bij de 
kasdruif Black Alicante en bij de kasperzik Sea Eagle. Hier
toe is samenwerking gezocht met de Studiekring voor 
Phaenologie. Er werden in een druivenkas op verschillende 
hoogten temperatuurwaarnemingen verricht, terwijl de ont
wikkeling van de verschillende leggers afzonderlijk op 
meerdere plaatsen in de kas werd nagegaan. Dit onderzoek 
is in 1945 onderbroken, doch sinds 1946 weer voortgezet. 
Reeds is gebleken, hoe groot de invloed van de weersomstan
digheden kan zijn en tevens, dat de druif en de perzik niet 
steeds op gelijke wijze reageren. Zo had in 1948 door het 
vroeg invallende voorjaar de bloei, zowel bij perziken als 
druiven, veel vroeger plaats dan in 1947. Bij de perzik was 
dit verschil in tijdstip van ontwikkeling tot aan de oogst toe 
bijna onverminderd merkbaar. De druiven kleurden daaren
tegen in 1948 nog iets later dan in 1947, waarschijnlijk als 
gevolg van de natte, weinig zonrijke zomer. 

In 1949 zijn deze waarnemingen, voorzoverre het de druif 
betreft, uitgebreid tot verschillende bedrijven in het West-
land om na te kunnen gaan, welke invloed de verschillende 
cultuurmaatregelen en de standplaats (richting van de kas, 
grondsoort en afwatering) kunnen uitoefenen op de phaeno
logie van dit gewas. 

2. Koolzuurbemesting 

Het eerste physiologisch onderzoek, dat door Ir Riemens op 
de nieuwe Proeftuin werd aangevat, betrof een reeks proe
ven, waarbij werd nagegaan in hoeverre het koolzuurgehalte 
van de kaslucht met succes kon worden verhoogd. Dit onder
zoek is feitelijk reeds aangevangen tijdens de Wageningse 
studie van de heer Riemens en gold aanvankelijk als inge-
nieursonderwerp voor Prof. Aberson. De aanleiding tot dit 
onderzoek vormde het veel voorkomende euvel van de 
afsterving van jonge komkommervruchtjes in de kassen te 
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Loosduinen. Bijmesting met verschillende kunstmeststoffen 
hielp niets. Op aandrang van Prof. Aberson werden er toen 
koolzuurmetingen verricht. Deze ging vervolgens zelf mee 
de hete kassen in om houtskool en spiritus te verbranden ter 
verhoging van het koolzuurgehalte. Dit gaf inderdaad 
verbetering. 

In 1926 en 1927 zijn in de 10 afdelingen van de proefkas 
de eerste systematische proeven genomen ter verhoging van 
het koolzuurgehalte in de lucht. Dit geschiedde met behulp 
van koolzuurcilinders en door het verbranden van houtskool
briketten in kacheltjes. Er werden proeven genomen bij 
spinazie, bloemkool, sla en tomaat. Nergens trad beschadiging 
op. Het beste resultaat werd bereikt bij de tomaten, wan
neer de koolzuur 's ochtends werd toegediend. De opbrengst 
werd daardoor aanmerkelijk verhoogd en nog meer ver
vroegd. 

In 1932 zijn deze proeven voortgezet. Daarbij zijn 2 nieuwe 
methoden beproefd voor de toediening van koolzuur. In de 
eerste plaats door de verbranding van spiritus. In verband 
hiermee werd van het Verkoopkantoor van de Gist- en Spi
ritusfabriek te Delft een subsidie van f 2100,— ontvangen, 
waardoor het mogelijk werd, het personeel tijdelijk met één 
werkkracht uit te breiden. In de tweede plaats door gebruik 
te maken van de rookgassen van de verwarmingsinstallatie. 
Hiertoe is door Prof. Aberson een inrichting ontworpen om 
de rookgassen uit de schoorsteen op te zuigen en te zuiveren 
van het voor de plantengroei schadelijke zwaveldioxyde. 
Beide methoden voldeden goed. 

In de jaren 1932 tot en met 1934 zijn nog bij verschillende 
gewassen proeven genomen. Bovendien is de koolzuurafgifte 
van de grond onderzocht. Deze bleek zeer sterk afhankelijk 
te zijn van de temperatuur en van het gehalte aan or
ganisch materiaal in de grond. Zo was de koolzuurpro-
ductie in de zomer wel 5 maal zo hoog als in de winter, 
terwijl bijzonder hoge koolzuurafgiften werden verkregen 
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in bakken met paardenmest en in komkommerstaalgrond. 
Koolzuurbegassingsproeven bij de opkweek van jonge 

tomaatplanten en bij druiven in koude serres hebben weinig 
resultaat opgeleverd. Bij de komkommer hebben in 1932 
verschillende practijkproeven plaats gehad. In het algemeen 
bleek het koolzuurgehalte in komkommerkassen ook zonder 
begassing reeds dubbel zo hoog te zijn als in de buitenlucht, 
n.l. 0,06 %, dank zij de koolzuurafgifte door de staalgrond. 

Toch konden in verschillende gevallen tengevolge van 
koolzuurbegassing op het midden van de dag bij zonnig 
weer nog opbrengstverhogingen worden geconstateerd van 
10 tot 15 %. Bij de in de jaren 1941 tot en met 1943 genomen 
proeven met allerlei samenstellingen van staalgronden is 
gebleken, dat het voor een goede ontwikkeling van de kom-
kommerplant niet noodzakelijk is, dat de staalgrond organi
sche mest bevat. De koolzuurafgifte van dergelijke bedden 
is echter zoveel geringer, dat dit de cultuurresultaten zeer 
nadelig zal kunnen beïnvloeden. 

Tenslotte zijn in 1933 en 1934 nog koolzuurbemestings-
proeven genomen bij aardbeien in combinatie met belichting 
en voorafgaande koeling van het plantmateriaal. Dat er een 
nauw verband moet bestaan tussen het effect van de kool-
zuurbemesting en de belichting spreekt vanzelf, daar beide 
factoren noodzakelijk zijn voor de assimilatie. Met deze 
behandeling werd begonnen in December. In beide jaren 
werd door de begassing een aanzienlijke vervroeging van 
de bloei en de oogst verkregen, terwijl ook de totaalopbrengst 
hoger was (± 20 %). Door het samengaan van belichting en 
koolzuurtoediening werden deze effecten nog belangrijk 
versterkt, de totaalopbrengst steeg daardoor met ongeveer 
40 %. Deze opbrengstverhoging was geheel het gevolg van 
de vorming van een groter aantal vruchten; het gemiddelde 
vruchtgewicht werd niet beïnvloed. 
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3. Belichtingsprœven 

De «erste proeven in ons land met kunstmatige belichting 
van planten zijn in Naaldwijk genomen. Zij sloten direct aan 
bij de koolzuurproeven. Bovendien brengt de wens om zijn 
producten zo vroeg mogelijk aan te voeren, de kweker er toe 
reeds zeer vroeg in de winter met verschillende teelten zoals 
komkommers en tomaten te beginnen. Er worden dan lang
gerekte, spichtige planten verkregen, die weinig weerstand 
bezitten tegen ziekten en ongunstige groeiomstandigheden* 
Dit moet worden toegeschreven aan onvoldoende assimilatie 
door gebrek aan licht in de donkerste wintermaanden en 
hiervoor moest een oplossing worden gezocht. 

Met de uitvoering van de belichtingsproeven kon een begin 
worden gemaakt, nadat een samenwerking tot stand was 
gekomen met het Centraal Bureau van de Ver. van Electri-
citeitsdirecteuren in Nederland (later de K.E.M.A.). Door 
deze instelling werd Ir van der Stadt belast met de leiding 
van dit onderzoek. Het onderzoek, dat in Naaldwijk was aan
gevangen, breidde zich weldra over verschillende plaatsen 
in het gehele land uit, waarbij werd samengewerkt met de 
verschillende Rijkstuinbouwconsulenten. Het grondleggend 
wetenschappelijk onderzoek op dit gebied concentreerde zich 
in Wageningen, waar speciaal door Dr Roodenburg op het 
laboratorium voor Tuinbouwplantenteelt veel proeven zijn 
genomen. 

Het onderzoek in Naaldwijk is mogelijk gemaakt, doordat 
de electriciteitsbedrijven van 's-Gravenhage, Delft en Rot
terdam in 1929 voor dit doel elk een bedrag van ƒ 1500,— 
uittrokken. Zodoende kon het benodigde transformatorhuisje 
worden ingericht, waarvan gratis stroom kon worden betrok
ken. De technische uitvoering geschiedde door het G.E.B, 
van Delft. In 1930 hadden de eerste proefnemingen plaats. 
Vervolgens interesseerde ook de N.V. Philips te Eindhoven 
zich voor deze proeven en stelde in 1931 hiervoor gratis 
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gloeilampen en Neonlampen met bijbehorende armaturen 
beschikbaar. De belangstelling was dus groot, wellicht zelfs 
iets te groot. Vanwege Philips werd een pamflet samengesteld 
met inlichtingen over plantenbestraling, zonder dat men reeds 
over voldoende ervaring beschikte. Tegenvallers konden 
daardoor in de practijk niet uitblijven. 

In 1930 werden tomaatplanten belicht met behulp van 
Osram-lampen en Vitalux-lampen, die tevens een belangrijke 
warmtestraling voortbrengen. Hoewel getracht werd dit 
te corrigeren door electrische bijverwarming werden toch 
veel te sterk gerekte planten verkregen. Belichting na 15 
Januari leverde slechts nadeel op. In de winter i93i/'32 
werden jonge tomatenplanten belicht door Neon-lampen 
gedurende 8 uur 's nachts. Deze lampen geven slechts een 
geringe warmtestraling. Er werd echter noch een vervroe
ging, noch een vergroting van de oogst verkregen. 

Toch is het niet uitgesloten, dat ook bij de tomaat onder 
bepaalde omstandigheden goede resultaten bereikt zullen 
kunnen worden. Dan zal echter de temperatuur 's nachts 
flink laag gehouden moeten worden. Er zijn n.l. aanwijzin
gen, dat de temperatuur-licht verhouding een grote invloed 
uit kan oefenen op de trosvertakking en de vruchtzetting 
van de tomaat. Zo werd in 1934 hetzelfde stamzaad gebruikt 
in een stookwarenhuis en in een koud warenhuis. De koude 
teelt had natuurlijk op een veel later tijdstip plaats, waardoor 
de lichtvoorziening veel beter was. Bij de stookteelt was de 
eerste tros bij slechts 17 % van de planten vertakt, bij de 
koude teelt was dit bij 92 % van de planten het geval. Daar
om zijn de belichtingsproeven na de oorlog (in de winter 
ï947/'48) hervat. Daar de Neon-buizen niet langer werden 
gefabriceerd door Philips moest gebruik worden gemaakt 
van z.g.n. T.L.-buizen. Deze zijn veel lichtzwakker dan de 
Neonlampen, hetgeen wel een groot bezwaar is. Vanwege 
de schaduw die ze overdag geven, moeten ze zodanig worden 
aangebracht, dat ze tijdens het volle daglicht op zij kunnen 



HET PHYSIOLOGISCH ONDERZOEK 



142 25 JAAR TUINBOUW-ONDERZOEK 

worden geschoven. In bepaalde gevallen is het inderdaad 
gelukt, aldus een betere trosvertakking te verkrijgen. Verder 
onderzoek is echter nog noodzakelijk. 

Komkommerplanten werden in 1930 eveneens belicht met 
Osram-lampen en Vitalux-lampen. Ook bij dit gewas werd 
op deze wijze een te sterk gerekte groei verkregen. Het 
daaropvolgend jaar werden gloeilampen met verschillende 
reflectoren gebruikt en bovendien Neonlampen. Het was de 
eerste maal, dat Neonbelichting voor plantenbestraling werd 
toegepast. De krachtige roodoranje gloed, die deze lampen 
verspreidden, was oorzaak, dat de eerste nacht de brandweer 
van verschillende plaatsen in het Westland werd gealarmeerd 
en uitrukte. Juist de rode stralen zijn voor de assimilatie het 
sterkst werkzaam. Dit gevoegd bij de geringe warmtestraling 
verklaart, waarom de resultaten bij de Neonbelichting verre
weg het best waren. Er werden korte, gedrongen planten 
verkregen met grote, brede bladeren. De leden waren kort, 
het aantal bladeren het grootst: de planten vertoonden volko
men het zomertype. Jammer was het, dat de planten niet op 
de Proeftuin konden worden uitgeplant. Bij de toepassing in 
de practijk zijn de resultaten later soms tegengevallen, door
dat de belichting te lange tijd werd voortgezet. Dit veroor
zaakte een zgn. lange dag-effect bij de jonge komkommer-
planten, waardoor de bloei vertraagd werd. In 1948 zijn de 
belichtingsproeven bij de komkommer hervat, nu met de T. 
L.-buizen. Ook hiermee zijn reeds goede resultaten bereikt, 
in het bijzonder een belangrijke vervroeging van de oogst. 

In de jaren 1933 tot en met 1936 zijn belichtingsproeven 
met Neonlampen bij aardbeien genomen, ten dele gecombi
neerd met koolzuurbemesting. De belichte planten vormden 
forsere bladeren. De oogst werd steeds zeer aanzienlijk ver
vroegd en tevens in meer of mindere mate verhoogd. In 
beide opzichten werden verreweg de beste resultaten ver
kregen, wanneer de Neonbelichting werd gecombineerd met 
een koolzuurtoediening. 
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Er zijn nog bij verschillende andere gewassen belichtings-
proeven genomen. Zo is in 1948 begonnen met belichting van 
chrysanten. In dit geval heeft de belichting echter een vol
komen ander doel. Het gaat hier niet om een versterking 
van de assimilatie, doch om een dagverlenging (of onder
breking van de nacht), waardoor de bloei vertraagd wordt. 
Voor een dergelijk doel kan worden volstaan met een zwakke 
lichtbron. Het is reeds mogelijk gebleken, verschillende 
chrysanten zodanig te verlaten, dat de bloemen rond Kerst
mis gesneden kunnen worden. 

In dit verband moet ook nog even gememoreerd worden 
het onderzoek, dat in samenwerking* met de organisatie 
T.N.O. is ingesteld naar het lichtdoorlatendvermogen van 
verschillende glassoorten in de jaren 1942 tot en met 1944. 
Er zijn toen een groot aantal glasmonsters verzameld. De 
kwaliteit van het glas was in het algemeen bevredigend. In 
sommige gevallen werd echter een sterke vervuiling van de 
ruiten geconstateerd, waardoor meer dan 30 % van het licht 
werd tegengehouden. Dit lichtverlies is des te groter, naar
mate de zon lager aan de hemel staat. Uit meerdere proeven 
is gebleken, dat de groei en de opbrengst van verschillende 
groentegewassen in de winter- en voorjaarsmaanden onder 
ramen met een minder goed lichtdoorlatendvermogen aan
merkelijk minder is, zodat het zeer gewenst is, de ramen in 
deze tijd van het jaar goed schoon te houden. 

4, Het forceren door middel van electrische verwarming 
en grondverwarming 

De proefnemingen met electrische verwarming zijn evenals 
de belichtingsproeven gedaan in samenwerking met het 
Centraal Bureau van de Ver. van Electriciteitsdirecteuren 
in Nederland. De toepassing van electrische verwarming voor 
tuinbouwdoeleinden was reeds eerder bekend, voornamelijk 
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uit Zweden. In ons land zijn de mogelijkheden voor toepas
sing van electrische energie voor dit doel veel geringer ten
gevolge van de te hoge stroomkosten. Men zal dan ook 
uitsluitend de goedkope nachtstroom kunnen benutten, en 
dan nog slechts voor speciale doeleinden, b.v. in die gevallen, 
waar het automatisch inschakelen van de verwarmingsbron 
bij een bepaalde temperatuur van groot belang is. 

Zo is gedacht aan electrische nachtvorstwering in kassen 
en warenhuizen. Sinds 1930 zijn in deze richting bij verschil
lende gewassen proeven genomen. Continu verwarming 
kwam steeds veel te duur uit. Slechts voor het „afbijten" van 
koude spitsen is toepassing wellicht mogelijk. Het is dan 
echter de vraag of de vaste kosten niet te hoog zullen worden, 
en of de electrische centrales bij algemene toepassing wel in 
staat zullen zijn op het critieke moment voldoende stroom te 
leveren. 

Verder is de mogelijkheid onderzocht om de paardenmest 
als warmtebron voor platglas rijen te vervangen door elec
trische verwarming. De proeven zijn genomen bij komkom
mers en aardbeien. Bij de komkommers waren de resultaten 
nog het best. In de paardenmestrijen gaat de grondtempera-
tuur in sterke mate op en neer met de buitentemperatuur, 
hetgeen voor een warmteminnend gewas als de komkommer 
funeste gevolgen kan hebben. Verreweg de hoogste opbrengst 
werd verkregen waar het gebruik van paardenmest gecom
bineerd was met een electrische bijverwarming. De vroegste 
oogst werd verkregen, wanneer zowel de grond als de lucht 
electrisch werden verwarmd, doch dit zal wel nooit rendabel 
worden. 

In 1938 en 1939 zijn nog proeven genomen met het forceren 
van asperges door middel van grondverwarming. Technisch 
bleek dit goed uitvoerbaar, zodat op 19 December 1938 de 
eerste asperges aan H.M. de Koningin konden worden aan
geboden. Bij afdekking van de grond met zaagsel of turfmolm 
werden de beste resultaten verkregen. Rendabel was deze 
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teeltwijze echter niet. In de daarop volgende jaren is daarom 
getracht, de asperges te forceren door een centrale verwar
ming in de grond aan te brengen. Hierbij werden ijzeren 
buizen en eternietbuizen vergeleken. De warmte-afgifte van 
beide soorten buizen bleek ongeveer gelijk te zijn. Na 9 jaar 
verkeerden de eternietbuizen nog in goede staat. De vervroe
ging van de aspergeteelt was aanzienlijk, zodat hoge prijzen 
werden gemaakt. 

Er zijn nog bij diverse andere gewassen forceringsproeven 
genomen. Zo werden er reeds vroegtijdig verwarmings
keteltjes uit België ingevoerd voor het forceren van witlof. 
Ook is er nog grondverwarming toegepast bij aardbei en 
tomaat. Het is bij deze proeven wel gebleken, dat gewaakt 
moet worden voor te hoge grondtemperaturen, ook bij de 
tomaat, waar dit kan leiden tot een zeer hevige „knol"-
aantasting (Heterodera marioni). 

5. Onderzoek naar de verdamping van groentegewassen 

In de jaren 1937 tot en met 1940 is nauwkeurig bepaald, 
hoeveel water er verdampt kan worden door tomaten-, 
komkommer- en slaplanten. Deze hoeveelheid kan zeer groot 
zijn. Een tomatengewas kan b.v. van half Mei tot half 
Augustus een hoeveelheid water verdampen, die overeenkomt 
met een laag ter dikte van 40 cm (verdamping van de grond 
inbegrepen). Zoveel water wordt er met gieten nooit gegeven. 
De waterreserve in de grond wordt dus aangesproken, terwijl 
voorts de opstijging uit het grondwater benut zal worden. 
Het is onder deze omstandigheden duidelijk, dat er van een 
doorspoelen van de grond tijdens de cultuur moeilijk sprake 
kan zijn. Opmerkelijk was nog, dat de verdamping bij de 
tomaat het grootst was in de periode, dat de groei het sterkst 
was. Bij het ouder worden van de plant nam de verdamping 
sterk af. 

Bij alle gewassen kwam naar voren, dat de mate van de 
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verdamping sterk afhankelijk is van de weersomstandig
heden. Bij hoge temperatuur en lage luchtvochtigheid 
(krachtige, droge Noord-Oostenwinden) kan de verdamping 
een veelvoud van het gemiddelde bedragen. Dit leidt bij 
komkommer en sla gemakkelijk tot het optreden van ver
brandingsverschijnselen (resp. „bolblad" en „randen"). 

6. Bodemdoorluchting 

In de jaren 1941 tot en met 1944 is in samenwerking met de 
Organisatie T.N.O. een aantal proeven genomen, waarbij 
getracht werd, de verversing van de bodemlucht te verbete
ren door met een ventilator lucht te blazen in reeds aanwezige 
drainbuizen. Dit zou in twee opzichten een nuttig effect 
kunnen hebben: verlaging van het koolzuurgehalte in de 
grond en verhoging van dit gehalte in de kaslucht. Spinazie 
was het enige gewas, dat beslist gunstig reageerde op deze 
bodemdoorluchting. Verder was opmerkelijk, dat bij de 
tomaat de „knol"-aantasting op de doorluchte percelen 
belangrijk minder was. Waarschijnlijk zouden de resultaten 
op een zware, dichte grond duidelijker zijn geweest. 

7. Verlating en koeling van druiven 

Gedurende een reeks van jaren, beginnend in 1929, zijn 
proeven genomen om, in navolging van de Belgische teelt
wijze, de Gros Colman druif en later ook de Gros Maroc te 
verlaten, om aldus een hogere prijs voor dit product te 
kunnen bekomen. Hiertoe werd getracht de gehele ontwik
keling van het gewas te remmen, door in het voorjaar de 
temperatuur van grond en lucht zo laag mogelijk te houden. 
Dit werd bereikt door zo ruim mogelijk te luchten, het glas 
dik te kalken en de grond zowel in als buiten de kas af te 
dekken met een laag turfmolm. Bij het uitlopen van de 
druiven werd de kalk en de turfmolm natuurlijk .verwijderd. 
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Aldus werd in 2 jaar tijd een verlating van de druivenoogst 
tot Januari verkregen. De kwaliteit was uitstekend, dank zij 
het feit dat vanaf het kleuren van de druiven gestookt werd 
(anders last van scheuren en rotten van de bessen). 

Later werd ook een andere methode gevolgd, waarbij in 
het voorjaar enkel zeer ruim werd gelucht. De verlating was 
dan minder (oogst ongeveer eind November). Met deze 
weinig verlate druiven zijn koelproeven genomen. Voor deze 
en andere koelproeven is een samenwerking tot stand geko
men met de Ver. voor Koeltechniek, welke voordien reeds 
koelproeven met vis in Leiden had genomen. Een aangeboden 
subsidie van ƒ 2000,— voor koelproeven met druiven is 
overgedragen aan het Laboratorium voor Tuinbouwplanten-
teelt te Wageningen, waar de resultaten van dit onderzoek 
in 1932 door het Bestuur van de Proeftuin werden bezichtigd. 
De koelproeven in Naaldwijk hadden voornamelijk betrek
king op de Gros Maroc en geschiedden in het koelhuis te 
Hoek van Holland. Na ruim 3 maanden bewaring was de 
kwaliteit nog uitstekend. 

Verlating en koeling bleken beide technisch zeer goed 
mogelijk, doch vonden geen ingang in de practijk. Door de 
ernstige crisistoestand, die in de tuinbouw was opgetreden, 
zakten de prijzen zodanig ineen, dat het de moeite niet meer 
loonde om deze en andere reeds eerder besproken vindingen 
toe te passen. 

8. Onderzoek, verband houdende met de groei-
periodiciteit van de gewassen 

Feitelijk kan ook een belangrijk deel van de hierboven reeds 
beschreven onderzoekingen in verband gebracht worden met 
de groeiperiodiciteit van de onder glas geteelde gewassen. 
Het forceren van het gewas door verwarming, kunstmatige 
belichting en koolzuurbemesting heeft geen ander doel dan 
het ontwikkelingsrythme te versnellen door het scheppen van 
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extra gunstige groeiomstandigheden. Het omgekeerde is 
het geval bij het verlaten van de druiven, waarbij vooral in 
het voorjaar getracht wordt, het ontwikkelingsrythme te 
vertragen door het scheppen van minder gunstige groeivoor-
waarden. 

Nu is de laatste jaren door veel wetenschappelijk onder
zoek elders bekend geworden, dat bij de groeiperiodiciteit 
nog geheel andere factoren een rol spelen. In de ontwikkeling 
van de plant kunnen verschillende phasen of stadia worden 
onderscheiden, b.v. de bladontwikkeling, de bloemaanleg, 
bloei en vruchtzetting. Voor de ontwikkeling van de plant is 
niet alleen bepalend de snelheid, waarmede deze stadia 
worden doorlopen, doch er zijn bovendien vaak zeer bepaalde 
voorwaarden vereist om de plant in staat te stellen van het 
ene in het andere ontwikkelingsstadium over te gaan. Zo 
moeten verschillende gewassen een koudeperiode doorge
maakt hebben om tot bloemaanleg te geraken (vernalisatie). 
In dat geval kan door een lage temperatuurbehandeling het 
ontwikkelingsrythme juist worden versneld. Andere gewassen 
moeten een korte dag-periode doorgemaakt hebben om de 
bloemaanleg tot stand te kunnen brengen. Een voorbeeld 
hiervan is reeds behandeld bij de belichtingsproeven: de 
bloei van de chrysant werd immers verlaat door in het najaar 
de dag te verlengen (devernalisatie). Het spreekt vanzelf, 
dat de nog onvoldoende bekendheid met dergelijke vernali-
serende en devernaliserende effecten in de aanvang een grote 
handicap geweest is bij het onderzoek op de Proeftuin naar 
de mogelijkheden tot het forceren en het verlaten van 
gewassen. Hetzelfde geldt voor de kwestie van de rusttoestand 
bij verschillende gewassen. Door regeling van de groeiom
standigheden is het vaak mogelijk, het intreden van de rust
toestand te voorkomen of de duur te bekorten. 

In de jaren 1933 tot en met 1936 zijn koelproeven genomen 
bij aardbeien. Een behandeling gedurende ongeveer 3 weken 
bij o° C had een zeer gunstig effect ten aanzien van de 
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vroegheid van de bloei en de oogst, terwijl bij de meeste 
proeven ook de totaal-opbrengst werd verhoogd. De behan
deling is in de loop der jaren op zeer verschillende tijdstippen 
toegepast. Verreweg het beste resultaat werd verkregen bij 
een vroegtijdige behandeling, die in October aanving. Dit 
houdt waarschijnlijk verband met de rusttoestand, die reeds 
is ingetreden bij behandeling op een later tijdstip. Het 
onderzoek had voornamelijk tot doel, de teelt van aardbeien 
in bakjes in druivenkassen te vervroegen. De koelproeven 
zijn daartoe gecombineerd met de reeds eerder behandelde 
belichtings- en koolzuurbemestingsproeven. Door de combi
natie van deze behandelingen kon in bepaalde gevallen een 
verviervoudiging van de opbrengst worden verkregen. 

Er zijn nog bij verschillende andere gewassen waarnemin
gen gedaan en onderzoekingen verricht ten aanzien van de 
groeiperiodiciteit. Bij jonge komkommerplanten bleek een te 
lang voortgezette belichting in de vorm van dagverlenging 
de bloei te vertragen; oudere vruchtdragende planten zijn 
practisch ongevoelig voor de daglengte. 

Verder is getracht, het tijdstip van de rijping van het 
bloemkoolzaad wat te vervroegen door het zaad of de jonge 
planten aan vernaliserende invloeden bloot te stellen. Een 
paar weken vroegere rijping geeft een belangrijk betere 
oogstzekerheid. De zaaidatum bleek echter van overwegende 
invloed te zijn. 

De laatste jaren is een onderzoek begonnen om na te gaan 
in hoeverre bepaalde bloemgewassen, zoals gladiolen en 
ixia's, zich lenen voor vervroeging bij de teelt onder glas. 
Hierbij kan de temperatuur, waarbij de knollen bewaard 
worden, een grote rol spelen. Er zijn dan ook verschillende 
bewaartemperatuurproeven genomen, waaruit reeds is geble
ken, dat de verschillende gladiolenrassen zeer uiteenlopende 
eisen aan de bewaartemperatuur stellen. Dit onderzoek, dat 
in samenwerking met Prof. van Slogteren en Prof. Wassink 
wordt uitgevoerd, is nog in volle gang. 
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9. Vruchtzetting en het gebruik van groeistoffen 

Het gewas, waarbij de vruchtzetting het eerst een onderwerp 
van studie heeft gevormd en dit feitelijk nog steeds doet, is 
de druif. Wij hebben daarbij speciaal op het oog de Golden 
Champion-druif en de Muscaat-druif. 

Allereerst de Golden Champion. Deze was afkomstig van 
een verzameling druivenrassen op de oude Proeftuin. De 
zetting was altijd zeer slecht, hetgeen wel werd toegeschreven 
aan te veel stempelvocht. Het opnemen van dit stempelvocht 
in watjes heeft echter nooit enig resultaat opgeleverd. Toen 
kwam plotseling de tuinder Van Ruyven van de veiling 
Sammersbrug met prima Golden Championdruiven aan de 
markt. In een advertentie werd houtstek van de Golden 
Champion aangeboden voor ƒ 2.50 per knop, het geheim van 
de behandeling inbegrepen. Dit geheim bleek te zijn de 
bestuiving met vreemd stuifmeel. In 1925 is de heer Riemens 
daarop begonnen een onderzoek in te stellen naar de zelffer-
tiliteit van de verschillende druivenrassen door de trossen 
voor de bloei in papieren zakjes te hullen. Dit onderzoek gold 
als ingenieursonderwerp voor Prof. Sprenger. Het is later 
voortgezet door Ir van den Muyzenberg, Ir Astrego en 
anderen. Spoedig bleek, dat de Golden Champion volkomen 
zelfsteriel was, daar het stuifmeel niet kiemkrachtig is. Door 
dagelijks met behulp van een plumeau te bestuiven met 
vreemd stuifmeel (b.v. van Alicante) kon echter een goede 
vruchtzetting worden verzekerd, mits de temperatuur tijdens 
de bloei niet te laag was (dus bij voorkeur in stookkassen). 
De grootte van de bessen bleek grotendeels af te hangen van 
het aantal gevormde pitten. Geheel pitloze bessen komen ook 
voor, doch deze blijven zeer klein en het is nimmer gelukt ze 
door middel van groeistoftoediening verder te doen uit
groeien. 

Mag het vruchtzettingsprobleem bij de Golden Champion 
als opgelost worden beschouwd, hetzelfde kan nog niet gezegd 
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worden van de vruchtzetting bij de Muscaat. Deze druif is 
slechts tendele zelffertiel. De kiemkracht van het stuifmeel is 
vaak slecht en sterk afhankelijk van de omstandigheden. Ook 
bij kruisbestuiving krijgt men vaak geen goed resultaat: de 
trossen blijven „graterig". Vele waarnemingen en proeven 
hebben ons echter toch wel iets verder gebracht. Een regel
matig hoge vochtigheid en niet te lage temperatuur tijdens 
de bloei is wel gewenst gebleken. Verder zijn verschillende 
aanwijzingen verkregen, dat een ruime toevoer van assimi-
laten naar de bloeiende trossen zeer gewenst is. Zo heeft het 
gordelen van het 2- of 3-jarig hout in het voorjaar goede 
resultaten opgeleverd, terwijl ook het zeer vroegtijdig uit
dunnen van alle overtollige scheuten voordelig is. Tenslotte 
heeft ook groeistofbespuiting met een bèta-naphtoxyazijn-
zuurpreparaat de vruchtzetting verbeterd. 

Bij de tomaat is het onderzoek naar de vruchtzetting aan
gevangen in 1930. De bloemen aan het einde van de tros 
zetten dikwijls geen vrucht, doch ook bij de andere bloemen 
kan dit het geval zijn. Moeilijkheden bij de vruchtzetting 
bleken zich vooral voor te doen bij lichtgebrek, te lage 
minimumtemperaturen (beneden 8° C.) en te hoge maxi
mumtemperaturen, samengaande met een te lage relatieve 
luchtvochtigheid (beneden 50 %), terwijl ook een te sterk 
forceren van het gewas (te hoge nachttemperatuur) schade
lijk kan zijn. 

In 1942 werden de eerste proeven genomen bij de tomaat 
met groeistoffen, ter verkrijging van parthenocarpe vruchten; 
dit zijn pitloze vruchten, die zich gevormd hebben zonder dat 
er bevruchting heeft plaats gehad. Met alpha-naphtylazijn-
zuur werden reeds vrij aardige resultaten bereikt. Na de 
oorlog kwamen de in dit opzicht veel sterker werkzame bèta-
naphtoxyazijnzuurpreparaten in de handel. Hiermede zijn 
vele proeven genomen. De vruchtzetting van de tomaat bleek 
hierdoor verbeterd te kunnen worden en de oogst vervroegd. 
Toch moet men zeer voorzichtig zijn met het gebruik van deze 
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groeistoffen. Een minder juiste toepassing bleek allerlei 
nadelige gevolgen te kunnen hebben, waaronder in de eerste 
plaats genoemd moet worden een mindere kwaliteit van de 
vruchten. Deze kunnen hierdoor hoekig, slecht van kleur en 
hol worden. Er wordt nog steeds gezocht naar een verbetering 
van de wijze van toepassing, o.a. door het zo fijn mogelijk 
vernevelen van de groeistofoplossing. 

In 1938 is een onderzoek ingesteld naar de vruchtzetting 
van verschillende meloenen. Alle in het Westland geteelde 
meloenrassen bleken in meer of mindere mate tweeslachtige 
bloemen te vormen. De kiemkracht van het stuifmeel uit de 
tweeslachtige bloemen was even goed als van het stuifmeel 
uit de mannelijke bloemen. Daardoor is ook onder minder 
gunstige bestuivingsomstandigheden vruchtzetting mogelijk. 
Op nieuwe, zeer groeikrachtige grond is de groei van het 
gewas soms te weelderig en laat de vruchtzetting op zich 
wachten. Onder die omstandigheden zijn de laatste jaren zeer 
gunstige resultaten bereikt met de ook bij de tomaat toege
paste groeistofpreparaten. De aldus gezette vruchten bevat
ten echter wel zaad. 

In 1942 is begonnen met een onderzoek naar de kiemkracht 
van het stuifmeel van verschillende perziken- en pruimen-
rassen. Het stuifmeel van de perzik bleek in het algemeen 
goed kiemkrachtig, behalve dat van de Oranje-perzik, het
welk in het geheel niet kiemde. Het stuifmeel van de Golden 
Japan pruim bleek tamelijk slecht te kiemen, doch was onder 
gunstige omstandigheden nog wel in staat de Formosa pruim 
te bevruchten. Toepassing van bèta-naphtoxyazijnzuur of 
naphtylaceetamide bevattende groeistofpreparaten tijdens de 
bloei van Santa Rosa en Formosa pruimen heeft ten aanzien 
van de vruchtzetting soms wel enig resultaat gehad, mits 
goed kiemkrachtig stuifmeel van andere rassen aanwezig 
was. Dit onderzoek wordt nog voortgezet. 

Ook bij andere gewassen, zoals b.v. aardbeien, zijn groei-
stofbespuitingen ter verbetering van de vruchtzetting met 
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meer of minder succes uitgevoerd. Bovendien zijn nog ver
schillende proeven met groeistoffen genomen voor andere 
doeleinden. Zo kon de late val van de Oranje-perzik worden 
tegengegaan door een bespuiting met alhpa-naphtylazijn-
zuur. Verder kon de wortel vorming van houtstek bij druiven 
worden verbeterd door een behandeling met bèta-indolyl-
azijnzuur. 

10. Onderzoek, verband houdende met physiogene ziekten 

Dit betreft, zoals reeds eerder is uiteengezet de niet-parasi-
taire ziekten, waarvan de oorzaak dus uitsluitend gezocht 
moet worden in minder gunstige groeiomstandigheden. 

Een voorbeeld hiervan is het neusrot bij de tomaat. Dank 
zij de ervaringen, opgedaan bij het grondonderzoek en de 
bemestingsproeven, kon reeds vrij spoedig een goed inzicht 
worden gevormd betreffende de oorzaken van dit verschijn
sel, waarbij de tomaten aan het neuseinde een ingezonken, 
bruinzwart verkleurde plek vertonen. Zo kwam bij kalk-
trappen-proeven in 1936, 1939 en 1940 duidelijk naar voren, 
dat neusrot alleen optrad in de series, waar de grond het 
zuurst was. Daarbij bleek in zandgrond het neusrot nog bij 
een hogere pH op te treden dan in veengrond. Een speciaal 
daartoe opgezette potproef leerde in 1943, dat de zuurgraad 
van de grond inderdaad een overwegende rol speelt. Daar
naast bleek het verschijnsel bevorderd te worden door een 
hoge zoutconcentratie in de grond en door een geringe vocht-
houdendheid van de grond. Al deze factoren werken storend 
op een regelmatige wateropname. 

In de jaren 1936 tot en met 1939 is een serie bemestings
proeven genomen bij sla, die opheldering hebben verschaft 
betreffende het verschijnsel van het randen (bruine rotting 
aan de randen van de kropbladeren, die juist uiteen beginnen 
te wijken). Ook dit verschijnsel bleek samen te hangen met 
een tijdelijk onvoldoende wateropname. Het treedt vooral op 
in een onvoldoend waterhoudende of sterk uitgedroogde 
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grond. Het randen bleek sterk te worden bevorderd door een 
te hoge zou tooncentra tie (bij gebruik van enkelvoudige 
meststoffen ! ) en een te lage pH (b.v. bij eenzijdig gebruik 
van zwavelzure ammoniak). 

Betreffende de vergeling (een soort chlorose) bij tomaat 
en druif hebben de bemestingsproeven aanvankelijk geen 
uitkomst gegeven. Het betreft hier een geelkleuring tussen 
de nerven, hetgeen bij de tomaat gepaard kan gaan met een 
stijf en bros worden van de bladeren en bij de druif met het 
optreden van bruine necrotische plekken tussen de nerven. 
In verband met het toenemend gebruik van geconcentreerde 
meststoffen werden reeds in 1937 bemestingsproeven met 
magnesium genomen bij druif en tomaat. Bij deze proeven 
trad echter geen magnesiumgebrek op. Toch traden boven
genoemde afwijkingen in de practijk wel op, speciaal bij een 
eenzijdig gebruik van kalisalpeter. Vanaf 1939 werd een 
systematisch onderzoek ingesteld naar de aard van deze 
afwijkingen. Daaruit bleek, dat het verschijnsel zowel bij een 
hoge als bij een lage pH kan optreden, doch na het gebruik 
van magnesiumhoudende kalkmeststoffen achterwege blijft. 
Onderzoek door middel van watercultures leerde, dat zowel 
bij weglating van de magnesium als bij een overmatige 
toediening van kalisalpeter de vergeling bij tomaatplanten 
optrad, hetgeen in beide gevallen gepaard ging met een sterke 
verlaging van het magnesiumgehalte in de plant. 

Chlorotische verschijnselen tengevolge van mangaan- of 
ijzergebrek zijn reeds veel eerder opgemerkt dan de hier
boven besproken vergeling. Het ziektebeeld onderscheidt 
zich van de vergeling, doordat ook de fijne nerfjes als 
een donkergroene adering tegen het gele bladmoes afsteken. 
Bemesting met mangaansulfaat of ijzersulfaat gaf in ver
schillende gevallen, speciaal bij komkommer, een snelle 
genezing, doch bleef in andere gevallen practisch zonder 
resultaat. Er is daarom in 1941 een uitgebreid onderzoek 
naar de oorzaken van dit verschijnsel begonnen. Het bleek 
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voornamelijk op te treden in een kalkrijke grond met hoge 
pH, waarin de mangaan en het ijzer worden vastgelegd. 
Toediening van mangaan- of ijzercitraat in boorgaten bij 
perziken en pruimen had dan ook vaak een zeer gunstig 
resultaat. Na ongeveer 3 jaar moet deze behandeling echter 
worden herhaald en het telkens maken van verwondingen 
in de stam is natuurlijk bezwaarlijk. Later is gebleken, dat 
een jaarlijks herhaalde winterbespuiting met sterk gecon
centreerde oplossingen van mangaan- of ijzercitraat eveneens 
goede resultaten kan opleveren. Voor het bereiken van een 
blijvend resultaat moet echter tevens gezorgd worden voor 
een goede structuurtoestand van de grond (eventueel gebruik 
van organische mest), een goede afwatering (drainage) en 
een niet te hoge zoutconcentratie in de grond (doorspoelen). 

Een andere belangrijke ziekte, waarvan het optreden nauw 
samenhangt met de toestand van de grond, is de Alicante-
ziekte. Beginnend in de wortels heeft er een geleidelijke 
afsterving van de boom plaats. De oorzaak moet worden 
gezocht in zuurstofgebrek voor de wortels tengevolge van 
een slechte grondstructuur en een onvoldoende afwatering, 
hetgeen bij het profielonderzoek duidelijk naar voren is 
gekomen. 

De laatste jaren heeft ook het waterziek bij de tomaat de 
aandacht gevraagd. Hoewel dit probleem nog niet geheel is 
opgelost, is toch wel gebleken, dat het eigenlijke waterziek 
(ongelijkmatige kleuring van de vruchten, samengaande met 
een bruinkleuring van de vaatbundels onder de schil) samen
hangt met een relatief kaligebrek. Het treedt vooral op bij 
een geile groei (stikstofovermaat en lichtgebrek). Men treft 
daarnaast echter zeer vaak een ongelijkmatige kleuring van 
de vruchten aan tengevolge van virusziekte en soms ook door 
een onvoldoende zaadzetting en groeistofbespuiting. 

Tenslotte moet nog genoemd worden het klemhartver-
schijnsel bij bloemkool. Het onderzoek is aangevat in nauwe 
samenwerking met Ir Wiebosch te Hoorn. Deze afwijking 



156 25 JAAR TUINBOUW-ONDERZOEK 

treedt vooral op bij de rassen van de Alphagroep en uit zich 
in het groeipunt, waardoor dit niet normaal doorgroeit en 
sterk misvormde bladeren ontstaan. Het is gebleken, dat een 
sterke groeistagnatie, b.v. door lage temperatuur tijdens het 
opkweken of verdroging door ongunstig weer na het uit-
planten, het verschijnsel opwekt. Een te overvloedig gebruik 
van stikstof in kunstmestvorm, zowel tijdens het opkweken 
van de jonge planten als direct bij het uitplanten, werkt het 
optreden van klemharten sterk in de hand. Door het gebruik 
van organische mest en door het niet te sterk forceren van de 
planten tijdens de opkweek kan men het optreden van klem
harten met succes tegengaan. 

Er zijn nog tal van andere physiogene afwijkingen in studie 
genomen. Vooral de laatste jaren is hieraan veel aandacht 
besteed. De belangrijkste zijn hierboven echter wel be
handeld. 



C. SELECTIE EN CULTUURPROEVEN 

Naast de vele andere terreinen, waarop door Ir Riemens 
nuttig werk gedaan werd, hebben ook bovengenoemde 
onderwerpen regelmatig zijn aandacht gehad. Enerzijds was 
het werk op dit terrein dankbaar en anderzijds kon ook van 
een zekere noodzaak, om hieraan iets te doen, gesproken 
worden. De vele rassenvergelijkingsproeven, die in de loop 
der jaren zijn opgezet, zijn een dankbaar object geweest. 
Immers, steeds was één van de belangrijkste vragen, waar
voor de practijk zich geplaatst zag: „Welk ras zal ik telen?" 
Bij een bezoek aan de Proeftuin vond men dan vaak de 
belangrijkste rassen van een bepaald cultuurgewas naast 
elkaar onder dezelfde omstandigheden uitgeplant en ging 
men daarna meestal met een verruimde blik naar huis. Van 
de vele proeven, die opgezet werden met zelfgeselecteerde 
rassen, met rassen, die door de zaadhandel werden aange
boden en eventueel met buitenlandse rassen, is daarom steeds 
een grote opvoedende werking uitgegaan. Bekend is, dat het 
rassensortiment steeds sterk aan veranderingen onderhevig 
is. Juist om deze reden was het nodig om regelmatig van de, 
in dit gebied, voornaamste cultuurgewassen rassenvergelij
kingsproeven op te zetten. Vaak werden ook nieuw gewonnen 
rassen in deze proeven betrokken. Speciaal omtrent de bruik
baarheid van een eventueel nieuw ras kwamen de vragen 
uit de practijk en door aldus te werk te gaan kon hierop 
vaak het antwoord worden gegeven. Verder moest de bestu
dering van de rassen de ondergrond vormen bij het verede-
lingswerk, dat het kweken van betere rassen ten doel had. 

Vanzelfsprekend was voor de kwekers niet alleen het ras 
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voor het welslagen van een teelt van doorslaggevende bete
kenis. Aan de ene kant bepaalt het ras en aan de andere 
kant bepalen tal van andere factoren of het resultaat positief 
dan wel negatief zal zijn. Het beproeven van een aantal rassen 
onder dezelfde omstandigheden gaf daarom ook nog niet een 
volledig inzicht omtrent de bruikbaarheid van ieder ras 
afzonderlijk. Dit soort van onderzoek zien we daarom steeds 
groter vormen aannemen. Werden aanvankelijk rassenproe-
ven, b.v. met tomaten, alleen op de Proeftuin genomen, thans 
is men er toe overgegaan om deze vergelijkingen op meerdere 
grondsoorten en onder verschillende omstandigheden te doen 
plaats vinden. 

Het blijkt dus wel, dat naast de cultuurproeven de selectie 
regelmatig de belangstelling heeft gehad. Hoe belangrijker 
een bepaalde cultuur voor de streek was, des te meer aan
dacht werd er in het algemeen aan geschonken. Zo hebben 
vooral de tomaat en de druif de speciale belangstelling gehad. 
Naast het vele, dat hier op het terrein van ziektenbestrijding 
gedaan is blijkt dit ook uit de vele rassenvergelijkings- en 
andere proeven, welke bijna jaarlijks werden genomen. Vaak 
werden hele series buitenlandse rassen geimporteerd en op 
hun bruikbaarheid getoetst. Achtereenvolgens zullen in grote 
lijnen de proeven besproken worden, die in de loop van deze 
25 jaar bij de belangrijke gewassen: druif, tomaat, e.a. zijn 
genomen. 

1. Druif 

De druiventeelt, reeds in 1924 één van de steunpilaren van 
het Westland, heeft naast de teelt van tomaten steeds de 
zeer bijzondere aandacht van Ir Riemens gehad. Naarmate 
de druiventeelt zich sterker uitbreidde en de bomen langer 
stonden, werden de problemen, die met de groei samenhin
gen, steeds groter. 

Wij herinneren er slechts aan, dat bij het begin van Ir 
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Riemens' succesvolle loopbaan in het Westland de kwestie 
van het afsterven van Black Alicante-bomen reeds actueel 
was. Daar opgemerkt was, dat Frankenthaler nog nooit 
symptomen tot afsterven vertoond had, werd een nieuwe 
toepassing van het enten bij druiven ontwikkeld om daar
door in de toekomst gevrijwaard te zijn van het afsterven 
van Black Alicante. 

Door middel van de zgn. Engelse copulatiemethode werd 
op de Proeftuin Black Alicante op Frankenthaler verent en 
na één seizoen groeien aan de kwekers afgeleverd. 

De problemen, die met het nemen en het snijden van ent-
of stekhout samenhangen, werden reeds vroeg aan een onder
zoek onderworpen. In verband met het snel en goed uitlopen 
van de knoppen van stekhout vond men b.v., dat men het 
best stekhout kon nemen, dat aan de volgende voorwaarden 
voldeed: 
i°. het hout moest aan de top van de scheut gegroeid zijn; 
2°. het moest een grote knop bezitten en 
3°. van middelmatige dikte zijn. 

Reeds in de eerste jaren van onderzoek werden bij vele 
rassen, in samenwerking met Prof. Sprenger te Wageningen, 
bestuivingsproeven genomen om de waarde van het stuifmeel 
te leren kennen, teneinde kruisbestuiving van zelfsteriele 
rassen en rassen, die moeilijkheden geven bij de vruchtzetting, 
te bewerkstelligen. 

Eén van de eerste problemen, die Ir Riemens persoonlijk 
opgelost heeft, is dat hij aangetoond heeft, dat het stuifmeel 
van het ras Golden Champion ongeschikt is voor bestuiving, 
daar de stuifmeelkorrels niet kiemkrachtig zijn. Het tijdstip 
van bestuiven en het aantal malen bestuiven bij dit ras had 
voorts zijn aandacht. 

Reeds in 1930 vestigde hij er de aandacht op, dat bij de 
slechte zetting van Muscaat van Alexandrie uitwendige om
standigheden, zoals temperatuur en snoeiwijze, waarschijn
lijk een grote rol speelden. 
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De zo zeer door hem gepropageerde spreiding van de 
druivenaanvoer werd in de periode van 1928-1935 gezocht in 
het verlaten en koelen van druiven. Bij het verlaten van 
druiven stond hem het Belgische voorbeeld voor ogen, waar 
de kwekers er in slagen om in Maart-April nog druiven te 
oogsten, die in een vorig seizoen gegroeid zijn. 

Maatregelen als laat snoeien, zeer vroeg en ruim luchten, 
het dik onder kalk spuiten van het glas in het vroege voor
jaar, het bedekken van de grond met turfmolm, zowel in de 
kas als daar buiten, waren er op gericht om het ontsluiten 
van de knoppen zoveel mogelijk te vertragen. Dat men hier
mee resultaat had blijkt uit het feit, dat men soms b.v. 16 
Juli klaar was met krenten, dus ongeveer een maand later 
dan normaal. De oogst van deze druiven viel in de periode 
van half December tot half Januari. 

Uit dit onderzoek leerde men, dat men duidelijk onder
scheid moet maken tussen verlaten en de trossen aan de 
bomen laten hangen. In het eerste geval streeft men er naar 
zo laat mogelijk te oogsten, terwijl in het tweede geval 
gesproken kan worden van een noodmaatregel, die meestal 
vanwege de slechte financiële opbrengst van het ogenblik 
wordt toegepast. 

Ook bleek het Belgische systeem om in Maart en April nog 
„late" druiven te kunnen snijden niet te benaderen tenge
volge van de zoveel hogere grondwaterstand in de herfst- en 
wintermaanden. 

In 1931 werden reeds diverse rassen van de Proeftuin in 
het koelhuis opgeslagen om de beste wijze van koelen te leren 
kennen. Er werd geëxperimenteerd met het dichtlakken van 
de stelen en het afdekken met papier. Jammer genoeg gaf dit 
geen verbetering in de houdbaarheid of het minder indrogen 
van de druiven. 

Door de consulent werden uit practisch alle landen waar 
druiven geteeld worden, rassen geïmporteerd en met 
bestaande vergeleken. De kans bestond, dat hierdoor een 



„PROFESSOR ABERSON", EEN ZEER VROEGE WITTE DRUIF 



SELECTIE EN CULTUURPROEVEN 161 

verbetering of uitbreiding van het druivensortiment kon 
worden verkregen. Dat er nimmer rassen bij waren, die de 
bestaande, goed ingeburgerde rassen, konden verdringen, 
komt door de tamelijk goede hoedanigheden, die het bestaan
de sortiment bezit bij een normaal toegepaste cultuurwijze. 

Vergroting en verbetering van het sortiment, dat voor ^4 
gedeelte uit het ras Black Alicante bestaat, bleef echter de 
grote wens van Ir Riemens. Vooral ook het feit, dat ondanks 
de onvolprezen goede eigenschappen van dit ras, het een 
laat ras is en blijft, was het ten zeerste gewenst, dat niet 
alleen voor koude kassen, maar vooral voor stookkassen een 
ras gevonden werd, dat vroeger was en daarbij de goede 
eigenschappen, die vooral voor export gelden, zou bezitten. 

Om daartoe te kunnen geraken werd een groot aantal 
zaailingen van de in 1938 uitgevoerde kruising van Golden 
Champion en Black Alicante een aantal jaren nauwkeurig op 
hun waarde beproefd. De inmiddels geëmigreerde heer D. 
Barendregt, die een groot aantal jaren aan de Proeftuin 
verbonden was, kan in dit verband met ere genoemd worden. 

In 1946 leidden de waarnemingen tot het naar voren 
brengen van een drietal zaailingen, die onder de namen: 
Prof. Aberson, Willem Verheul en Proeftuins Grote Blauwe 
nu sinds enige jaren bekend staan. Alle drie bezitten eigen
schappen, die deze rassen beproevenswaard maken. Het zal 
natuurlijk van het oordeel van de practici afhangen of men 
er inderdaad in geslaagd is, iets nieuws te brengen, dat als 
een blijvende verbetering beschouwd kan worden. 

De vele moeilijkheden, die bij de teelt van druiven kunnen 
voorkomen, werden op de Proeftuin zelf meegemaakt. Kwes
ties, die samenhangen met b.v. te hoge relatieve luchtvoch
tigheid, te scherpe zon, sterke schommelingen in de tempera
tuur, enz. vroegen regelmatig de aandacht. De ervaringen, 
die opgedaan werden, zijn van grote waarde geweest voor de 
practijk. 

De benutting van de druivenkassen in de winter- en vroege 
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voorjaarsmaanden, waarvan Ir Riemens een warm voorstan
der is, heeft steeds meer ingang gevonden. Zijn standpunt, 
dat b.v. een teelt in een koude kas, waarvan de oogst begin 
April valt, geen schade aan de druiven in kwaliteit of kwan
titeit behoeft te geven, wordt nu vrij algemeen gedeeld. 

* 

Het suikergehalte van druiven 

In de loop der jaren is steeds meer gebleken, dat het noodza
kelijk was, de smaak en daardoor mede de kwaliteit van 
druiven, in een cijfer te kunnen uitdrukken. Bekend was, dat 
het suikergehalte een belangrijke rol speelt bij de beoordeling 
van de smaak. 

Na een eerste serie bepalingen bij Westlandse druiven in 
het buitenland, werd behoefte gevoeld, ook op de Proeftuin 
het suikergehalte te kunnen bepalen. In 1934 zijn deze 
bepalingen inderdaad hier uitgevoerd en al spoedig kwam 
het belang ervan naar voren. 

Niet alleen het suikergehalte, maar ook de aanwezige 
hoeveelheid zuur is bepalend voor de smaak van druiven, 
vandaar dat naast het suikergehalte ook de hoeveelheid 
zuur werd bepaald. 

Van een groot aantal, bij diverse veilingen verzamelde 
monsters druiven van verschillende variëteiten, werd de 
hoeveelheid suiker en zuur bepaald en tevens de smaak na
gegaan. Aan deze smaakbeoordeling namen verschillende 
personen deel, om een maatstaf te kunnen aanleggen, waar
door een verband tussen smaak en cijfers vastgesteld kon 
worden. 

Uit de genomen proeven met verschillende druivenvarië-
teiten is gebleken, dat de breuk suiker %/zuur bepalend is 
voor de smaak. 

Daar voor elke variëteit de minimaal toelaatbare waarde 
verschillend is, willen wij slechts die voor de koude Black 
Alicante hier vermelden, n.l. 1,50 minimaal. Nu bleek deze 
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verhouding slechts zelden voor te komen bij een suikergehalte 
van minder dan 13 %. De suikerbepaling alleen bleek dus 
'voldoende te zijn, om de smaak te kunnen beoordelen, zodat 
de zuurbepaling (cijfers uitdrukkende het aantal benodigde 
cc's 0,1 n NaOH om 5 cc druivensap met phenolphtaleïne te 
neutraliseren) achterwege kan blijven. 

Vooral nu een eenvoudig instrument, de „refractometer", 
in de handel is, dat belanghebbenden, zoals keurmeesters en 
kwekers, zelf kunnen hanteren, is het suikergehalte van 
druiven gemakkelijk en snel bepaalbaar. Met het gegeven, 
dat o.a. voor koude Alicante het minimale suikergehalte 
13 % dient te zijn is een eenvoudige controle op eigen pro
duct voor de kwekers mogelijk geworden en tevens een 
belangrijk hulpmiddel aan de veilingkeurmeesters verschaft. 

Wat betreft de controle op het eigen product willen wij 
nog de resultaten van een proef weergeven, genomen om 
de suiker- en zuurhoeveelheden in rijpende druiven na te 
gaan. 

GESTOOKTE BLACK ALICANTE 
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In de grafiek is horizontaal de datum genoteerd, waarop 
het onderzoek aan de betreffende trossen is verricht en links 
verticaal zowel het percentage suiker, als het aantal cc's bij 
titratie van het sap benodigde loog (NaOH). Rechts verti
caal is de waarde van de breuk suiker/cc loog weergegeven. 

Men ziet in deze figuur, dat bij gestookte Black Alicante 
tijdens het rijpingsproces het suikergehalte toeneemt en de 
hoeveelheid zuur afneemt. Het quotiënt stijgt daardoor. 
Tevens ziet men, dat per week het suikergehalte gemiddeld 
met i % vermeerdert. 

Deze gegevens hebben er reeds toe geleid, dat op de veilin
gen de refractometer in gebruik is genomen, teneinde de eis 
van minimaal 13 % suiker te kunnen controleren. Moge ook 
de kweker deze verzamelde kennis benutten om slechts met 
prima producten ter veiling te komen. 

2. T ornaat 

De tomaat, een cultuurgewas, dat in de practijk een steeds 
toenemende belangstelling genoot, heeft regelmatig de aan
dacht van Ir Riemens gehad. Dit komt ook tot uiting in de 
vele cultuur- en rassenvergelijkingsproeven, die bij de tomaat 
werden genomen. Bij de rassenvergelijkingsproeven beperkte 
Ir Riemens zich niet alleen tot het Nederlandse rassensorti-
ment, doch ook werd nagegaan wat het buitenland ons in dit 
opzicht te bieden had. Door import uit Engeland deed ook 
de Potentaat in ons land haar intrede. Hierin heeft Ir Rie
mens selectie toegepast, totdat een goed en uniform type was 
verkregen. Hoewel speciaal de laatste jaren de vraag naar 
vruchten van het Potentaattype minder groot is, mag toch 
wel gezegd worden, dat de practijk vele jaren van genoemde 
Potentaatselectie geprofiteerd heeft. Naast Potentaat werd 
ook geselecteerd in de Ailsa Craig. Behalve op goede vrucht-
vorm werd bij deze selectie speciaal gelet op vruchtbaarheid 
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en deze kenmerken zijn momenteel nog steeds in de Ailsa 
Craig selectie van de Proeftuin terug te vinden. 

Meerdere cultuurproeven met de tomaat werden genomen. 
Zo werd o.a. in 1928 nagegaan,welke invloed de plantafstand 
had op opbrengst en sortering. De conclusie was, dat naar
mate de planten nauwer stonden, de opbrengst in kg groter 
was en de sortering bij een afstand van 12 duim toch nog 
even grof bleek te zijn. Ook is in 1928 voor het eerst nage
gaan, welke invloed een bepaald aantal trossen had op 
opbrengst, vroegheid, enz. In latere jaren werden deze 
proeven nog eens herhaald. Omtrent de meest geschikte tem
peraturen werd de ervaring opgedaan, dat bij het uitpoten de 
grondtemperatuur 14° C. moet zijn om van een ongestoord 
doorgaande groei verzekerd te zijn en dat een nachttempe
ra tuur, speciaal bij de kortere dagen in het voorjaar, boven 
de 150 C. de bloei en vruchtzetting van de tomaat nadelig 
kan beïnvloeden. Verder bleek, dat de vruchtzetting bij 
abnormaal lage en hoge temperaturen minder goed verliep. 
Bij hoge temperaturen kan vooral de luchtvochtigheid te 
laag zijn en hierdoor heeft bij heet weer het over de kop 
broezen van tomaten ingang gevonden. 

Wat betreft het rassensortiment is ook gestreefd naar 
verbeteringen. Intensief is dit vraagstuk aangepakt in 1942, 
toen het uit Amerika afkomstige ras Vetomold „meeldauw-
vrij" bleek te zijn. De vruchtvorm en kwaliteit van Vetomold 
waren van dien aard, dat het ras bij ons als zodanig niet 
gebruikt kon worden en aldus is men aan het werk getogen 
om door kruising van Vetomold met onze cultuur rassen te 
trachten een goed „meeldauwvrij" ras te verkrijgen. Omdat 
van Vetomold hoofdzakelijk de eigenschap „meeldauwresis-
tentie" van belang was werd ook de methode der herhaalde 
terugkruisingen toegepast. Veel moeilijkheden deden zich bij 
dit werk voor. Zo bleken de uit de kruising ontstane planten 
en stammen erg gevoelig te zijn voor „strip". Ook was het 
moeilijk, een type te vinden, dat voldoende grote trossen en 
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vruchten had. Toen tenslotte na veel moeite eindelijk enkele 
stammen aanwezig waren, die goed voldeden, bleken inmid
dels Vetomold en de kruisingen met Vetomold in het geheel 
niet meer resistent te zijn tegen „meeldauw". Het bleek n.l., 
dat van de „meeldauw" schimmel meerdere stammen 
bestaan. Vetomold was wel resistent tegen verschillende van 
deze, maar niet tegen alle. Inmiddels zijn reeds acht ver
schillende „meeldauwstammen" bekend, terwijl de Vetomold 
en onze Vetomoldkruisingen slechts voor vier van deze 
stammen onvatbaar zijn. Waarschijnlijk is, dat toen in 1942 
met het kruisingswerk werd begonnen de vier andere stam
men, waarvoor Vetomold vatbaar is, nog niet aanwezig 
waren. Zo ziet men, dat na jarenlange zorg en arbeid dikwijls 
nog onvoldoende resultaat bereikt wordt. Door het impor
teren van andere „meeldauwresistente" rassen zijn inmiddels 
weer nieuwe wegen ingeslagen en men hoopt, dat deze voor 
meerdere stammen van „meeldauwschimmel", waaronder 
ook de stammen, die Vetomold aantasten, resistent zijn en het 
doel, dat we ons gesteld hebben, n.l. het kweken van een goed 
„meeldauwvrij" tomatenras, te verwezenlijken. 

Naast „meeldauw" is speciaal de laatste jaren ook „slaap
ziekte" een vrij algemeen voorkomende kwaal in de tomaat. 
Vele bestrijdingsproeven werden reeds tegen deze ziekte 
genomen. Inmiddels zijn rassen uit Amerika geïmporteerd, 
die volgens de literatuur tegen deze ziekte resistent zijn. 
Nadere proeven zullen ook hiermee genomen worden en zo 
mogelijk zal getracht worden langs de weg van kruising en 
selectie of door enting op deze onvatbare rassen de schade, 
die deze „slaapziekte" aanricht, tegen te gaan. 

3. Komkommer en meloen 

Bij komkommers en meloenen hebben in de loop der jaren 
vele rassenvergelijkingsproeven plaats gevonden. In 1929 
waren er in verband met het toen aan de orde zijnde onder



SELECTIE EN CULTUURPROEVEN 167 

zoek naar vruchtvuur 70 komkommerrassen tegelijk aan
wezig. 

Belangrijk voor de komkommers was ook de oplossing van 
het Fusariumvraagstuk. Ir Riemens zag de ernst van deze 
ziekte in en door zijn initiatief werd in 1937 een speciale 
onderzoeker aangesteld om aldus te trachten, dit vraagstuk 
tot een oplossing te brengen. Naast stomen bleek later, dat 
deze ziekte ook bestreden kon worden door enting op onder
stam F (Cucurbita ficifolia). Meerdere entingsproeven 
werden genomen om na te gaan onder welke omstandigheden 
deze enting het best kon geschieden. Daarnaast werd in 1948 
bij deze planten nagegaan, welke plantafstand het best vol
deed en hoe het stond met de vroegheid. Bij een zelfde plant
afstand was een goed groeiende geënte plant niet later. Bij 
een ruimere plantafstand dan één plant per raam was het 
aantal vroege komkommers minder, doch de totaalopbrengst 
even groot. De kwaliteit van de vruchten bleek bij een rui
mere plantafstand beter te zijn. 

Deze resultaten waren directe antwoorden op vragen uit 
de practijk. We zien dan ook, dat het op deze wijze kweken 
van komkommers zich steeds uitbreidt en dat met de, bij dit 
onderzoek verkregen, resultaten rekening gehouden wordt. 
De laatste jaren is er ook ernstig naar gestreefd een 
geschikte onderstam voor de meloen, die ook sterk door 
Fusarium wordt aangetast, te vinden. Het bleek, dat alle 
beproefde onderstammen onvoldoende resultaat gaven. De 
geënte planten, die aanvankelijk vaak goed groeiden, stierven 
steeds vroegtijdig af, terwijl toch geen bepaalde ziekte
oorzaak was aan te wijzen. In het afgelopen seizoen is nu 
ontdekt, dat de geënte meloenplant niet afsterft als ook aan 
de onderstam een scheut wordt aangehouden. Door deze 
ontdekking is aan de meloenkwekers, die hun teelt niet meer 
met succes konden uitoefenen tengevolge van Fusariumaan-
tastingen, waarschijnlijk weer een dienst bewezen. 

în de periode 1930-1934 zijn bij komkommers, en ook bij 
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aardbeien en sla uitvoerige proeven genomen met electrische 
grond- en luchtverwarming. Zowel de grond- als de lucht-
verwarming bleek goed te voldoen. Speciaal de electrische 
luchtverwarming was voor de practijk echter te duur. Grond-
verwarming heeft in de practijk ingang gevonden en wordt 
nu met groot succes toegepast bij het forcerefi van witlof. 
Doordat daarbij van goedkope nachtstroom gebruik gemaakt 
kan worden, is ook uit economisch oogpunt bezien het 
systeem verantwoord. 

Bij de komkommerteelt is in de practijk aan het electrisch 
verwarmen tot nu toe niet veel aandacht geschonken. Bij het 
toenemende tekort aan broeimateriaal is het echter belang
rijk te weten, dat er op het terrein van electrische verwar
ming nog grote mogelijkheden liggen. Uit de bij de 
komkommers genomen proeven, konden o.a. de volgende 
conclusies getrokken worden. i° Electrische verwarming is te 
verkiezen boven paardemest, omdat men de voor komkom
mers zo hoog nodige temperatuur naar behoefte kan regelen. 
2° Luchtverwarming gaf naast bodemverwarming een betere 
kwaliteit vruchten en een vroegere oogst. De mogelijkheid 
om b.v. alleen de eerste paar weken na het poten luchtver
warming toe te passen zou in verband met de grotere vroeg
heid altijd nog het beproeven waard zijn. 

4. Perzik en pruim 

De proeven bij perzik en pruim zijn in 1941 begonnen, toen 
de grote uitbreiding van perzik- en pruimenteelt onder glas 
begon. Het doel van het onderzoek was, inzicht te verkrijgen 
in de waarde van de onderstammen bij een viertal perzik
rassen (Amsden, Peregrine, Montagne, Sea Eagle) en bij 
een tweetal pruimenrassen (Golden Japan en June Blood). 

In de eerste jaren van het onderzoek heeft men voorts bij 
een drietal pruimenrassen kunnen nagaan, van welk ras de 
bloeitijd met die van de Golden Japan samenvalt met het 
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oog op de kruisbestuiving. Het ras June Blood bleek als 
bestuiver het best te voldoen en was daardoor te prefereren 
boven Early Laxton en Utility. Deze rassen en andere, die 
minder of niet voldeden, werden bij de kwekers omgeënt door 
middel van oculeren. Interessant is te vermelden, dat de heer 
D. Barendregt in 1944 voor de kaspruimenteelt de zoge
naamde „groene enting" ontwikkelde. Dit wordt door de 
practijk thans naast het oculeren met vrij veel succes toege
past. 

De onderstammenproef, zowel bij pruimen als bij perziken, 
leverde nieuwe gezichtspunten op. Bij pruimen bleek duide
lijk, dat de „sterke" onderstammen Myrabolan B en 
Brompton zowel voor Golden Japan als voor June Blood 
te verkiezen zijn boven Common Mussel en de voorheen al
gemeen gebruikte Varkenspruim. 

Bij perziken gaf de onderstam Brompton, vooral bij de 
rassen Amsden en Sea Eagle, de hoogste opbrengst. Van 
groot belang was ook, dat de veel gebruikte onderstam Gele 
Kroos goed voldeed en duidelijk beter was dan de Blauwe 
Kroos. 

De rassen Peregrine en Montagne bleken een minder 
sterke voorkeur te bezitten voor een bepaalde onderstam. De 
sterke groeikracht, die bij gebruik van de onderstammen 
Brompton en Gele Kroos bij de rassen Amsden en Sea Eagle 
duidelijk leidde tot een verhoging van de opbrengst, bleek dus 
bij de rassen Peregrine en Montagne niet op te gaan. 

Om misverstand te voorkomen moet natuurlijk direct op
gemerkt worden, dat deze waarnemingen gedaan zijn bij 
bomen, die gegroeid zijn op een lichte zavelgrond. Deze 
conclusies mogen dus niet zonder meer voor elke grondsoort 
worden overgenomen. 

De waarde van het onderzoek is geweest, dat kwekers in 
de toekomst niet meer onbevooroordeeld perziken of pruimen 
op een zekere onderstam zullen aanplanten, omdat het wel 
degelijk zin heeft, rekening te houden met de te verwachten 
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groeikracht van een bepaalde onderstam op een bepaalde 
grond. 

5. Bloemen 

Een ieder, die Ir Riemens kent, weet dat de bloementeelt 
de liefde van zijn hart heeft, omdat hierbij de natuur zich 
het meest in zijn volle schoonheid en rijkdom openbaart. 

Dat bloemen- en groenten- en fruitteelt onder glas uitste
kend te combineren zijn, zag hij reeds vroeg in. Hij liet zich 
daarbij leiden door de volgende motieven: 
i° Uitstekende benutting van de dure glasopstand tijdens de 

herfst- en wintermaanden. 
2° Zeer arbeidsintensieve teelt, van groot belang in de herfst-

en wintermaanden. 
3° Zeer geschikt als vruchtwisseling. 

Uit de proeven, die hij van 1927 t/m 1930 nam bij rozen 
in een oud warenhuis, dat niet meer geschikt was voor de 
tomatenteelt, kwam hij tot de conclusie, dat rozen op een 
uitgeteelde tomatengrond een lonende teelt konden opleveren. 
Dat dit nog niet het geval was kwam door het feit, dat de 
aanvoeren op de Bloemenveiling te klein waren en er niet 
dagelijks gelegenheid was om de rozen te veilen. Met nadruk 
wees hij er reeds in deze tijd op, dat dit voor rozen een eerste 
vereiste was. 

De proeven in 1928 en 1929 met winterviolieren hadden 
ten doel, de bloemen vóór de hoofdteelt van tomaten te kun
nen snijden. Op grond van de genomen proeven konden 
belangrijke aanwijzingen aan de practijk worden doorge
geven, hetgeen zeker de uitbreiding van deze teelt gestimu
leerd heeft. 

De laatste 10 jaar zijn de voor het Westland zeer belang
rijke potplanten Cineraria en Calceolaria in studie genomen. 
Het doel is hierbij door selectie, inteelt en kruisbestuiving 
planten te verkrijgen, die in vroegheid, vorm, bloemkleur en 
bloemgrootte voor de teelt in druivenkassen aan de hoogste 
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eisen voldoen. Voor de Calceolaria is nog van belang 
om een bloemkleur te verkrijgen, die niet gevoelig is voor 
verbranding. 

De laatste jaren zijn er zowel bij gladiolen als bij ixia's 
voor de onderteelt in druivenkassen nieuwe perspectieven 
geopend door het rassenonderzoek, dat ter hand genomen is. 
Uit de vele rassen, die hierbij vergeleken werden, bleek het 
ras byzantinus, voorheen practisch onbekend, alle goede hoe
danigheden voor de glasteelt te bezitten. Het spreekt vanzelf, 
dat dit resultaat voor de kwekers aanleiding werd om dit 
ras eveneens te gaan telen. 

Bij ixia's, een snijbloem, die voorheen niet onder glas werd 
geteeld, bleek dat diverse rassen heel goed onder glas te telen 
zijn. Planttijdenproeven wezen uit, dat de planttijd van ixia's 
onder glas van grote invloed is op de bloemproductie. De 
mogelijkheid om ixia's onder glas te telen is thans reeds door 
enkele kwekers ter hand genomen. 

6. Sla 

Bij sla is in het ras Meikoningin veel selectiewerk verricht, 
zodat een goed en uniform type werd verkregen. Hiervan 
hebben velen in de practijk reeds jaren geprofiteerd. Zoals 
bij de meeste van onze cultuurgewassen wordt ook bij de sla 
gestreefd naar vroegheid. Meikoningin kropt n.l. gedurende 
de korte dagen in de winter slecht. Door het beproeven van 
vele buitenlandse rassen is al meermalen getracht een vroeger 
kroppend, doch overigens ook goed voldoend ras te ver
krijgen. 

7. Verdere proeven 

Veel selectiewerk werd in de loop der jaren verricht in 
peen, witlof, aubergines, paprika, enz. Gedurende de oorlogs
jaren was het Ir Riemens, die de stoot gaf tot het invoeren 
van onder die omstandigheden geschikte teelten. Als voor
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beelden noem ik U de teelt van mais, koolrabi en sojabonen. 
Deze laatste vooral in verband met het hoge vet- en eiwit
gehalte. 

Door de uitzonderlijke vroegheid van 's-Gravenzande's 
gronden zijn hier in nauwe samenwerking met de practijk 
sinds '41 vergelijkingsproeven genomen met in totaal 30 vroe
ge aardappelrassen. Uit deze proeven bleek, dat de Eersteling 
wat betreft vroegheid niet gemakkelijk te vervangen is, maar 
dat toch Doré zo goed voldeed, vooral in verband met zijn 
veel geringere gevoeligheid voor droogrot, dat dit ras thans 
door verscheidene kwekers in de practijk getoetst wordt. 

In alle ons omringende landen worden champignons 
geteeld. Ir Riemens wilde deze cultuur in het Westland ook 
invoeren, omdat de stookkassen en -warenhuizen in de winter 
daarvoor zeer geschikt leken. In 1935 zijn op zijn aan
wijzingen enkele bedjes aangelegd en het resultaat was goed. 
Toen Ir J. D. Gerritsen in dat jaar aan de Proeftuin werd 
verbonden, kreeg hij meteen de opdracht, te trachten „broed" 
te bereiden. Dit gelukte hem en nadien is er steeds „broed" 
op de Proeftuin gekweekt. In 1936 ziet men een toenemende 
belangstelling voor deze teelt en zodoende stelde Ir Riemens 
een cultuuraanwijzing op. Dr S. Broekhuizen, die Ir Gerritsen 
in 1936 opvolgde, besteedde in het ene jaar, dat hij op de 
Proeftuin was, veel aandacht aan de ziekten en kwalen, die 
spoedig optraden. Men denke hierbij aan de publicatie 
(„Tijdschrift over Plantenziekten", jaargang 44,), die is 
getiteld: „Ziekten en plagen van de champignoncultuur". 

Champignonsmugjes en -mijten zijn steeds funest geweest. 
In 1936 en 1937 gingen velen, vooral mensen die niet 

gewoon waren te telen, deze cultuur proberen (crisisver
schijnsel). Door onbekendheid hiermede zijn vele misoogsten 
het gevolg geweest. In 1937 was er wel een kern van kwekers, 
maar deze is steeds kleiner geworden en momenteel zijn er 
slechts een paar kwekers in dit gebied en deze gebruiken geen 
warenhuizen. 
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In 1944 heeft Ir Riemens het boekje „De Champignon
cultuur", door E. J. D. Roelfsema, herzien. In 1941 liet hij 
de kelders onder het nieuwe gebouw inrichten voor deze 
cultuur en nadien is er dan ook regelmatig met meer of min
der succes in geteeld. Er zijn steeds verschillende proeven 
genomen. Hier worden slechts die genoemd, waarbij een 
zgn. warmtebehandeling plaats had. Hierbij werd aan het 
einde van de fermentatieperiode de temperatuur om de 
mesthoop zo hoog opgevoerd, dat alle schadelijke dieren in 
de buitenste laag van de mest zouden sterven. Binnenin 
sterven ze vanzelf door de hoge temperatuur. De opbrengst 
viel na deze behandeling echter niet mee. In 1948 is op aan
wijzing van Drs P. J. Bels, Laboratorium voor Champignons-
onderzoek, Houthem (L.), begonnen met gips aan de mest 
toe te voegen. Hiermede zijn goede resultaten bereikt. 

Tenslotte zij nog vermeld, dat vanaf 1941 proeven worden 
genomen om na te gaan of de kersenteelt onder glas mogelijk 
is en zo ja of ze dan voldoende lonend is om als nieuwe 
teeltmogelijkheid onder glas haar intrede bij de tuinders te 
kunnen maken. Reeds is gebleken, dat alleen de allervroegste 
rassen hiervoor in aanmerking kunnen komen. Om een 
behoorlijke prijs op te brengen, moeten zij op een voldoend 
vroeg tijdstip op de markt verschijnen. 

In bovenstaande is niet gestreefd naar volledigheid, maar 
is getracht uit te beelden, hoe op het gebied van cultuur en 
selectie bij de belangrijke gewassen van het Z.H. Glasdistrict 
door Ir Riemens steeds de nadruk is gelegd op het practijk-
belang van de proeven. Steeds komt men bij het lezen van 
de jaarverslagen tot de conclusie, dat Ir Riemens het oog 
volledig gericht hield op de practijk. Hoe kan ik deze het 
beste dienen? Welke problemen liggen er? „Service" en nog 
eens „service" en wel zo snel en goed mogelijk ! 



D. PLANTENZIEKTEN EN BESCHADIGINGEN 

Wat er aan de bestudering van ziekten bij groenten- en fruit
gewassen onder glas in de afgelopen 25 jaar op de Proeftuin 
is gedaan, zal in het kort hieronder beschreven worden. De 
bestrijding is slechts terloops genoemd, omdat daaraan een 
apart hoofdstuk wordt gewijd. Zoals bekend is, zijn de voor
naamste teelten in het Z.H. Glasdistrict die van de: 

Uit de aard der zaak is aan de ziekten van deze gewassen de 
meeste aandacht besteed, zodat in dit overzicht de ziekten 
van andere gewassen buiten beschouwing kunnen worden 
gelaten. Vanzelfsprekend zijn alleen de voornaamste ziekten 
genoemd. Achtereenvolgens vindt men hieronder: 
1. Physiogene ziekten en beschadigingen. 
2. Virusziekten. 
3. Bacterie- en schimmelziekten. 
4. Dierlijke beschadigingen. 
5. Gegeven adviezen. 

1. Physiogene ziekten en beschadigingen 

Wat op het gebied van deze ziekten is gedaan, werd elders 
al beschreven. Alleen dient er nog op gewezen te worden, dat 
onder dit hoofd ook alle beschadigingen vallen, die het 

tomaat 
komkommer 
meloen 
sla 
bloemkool 
peen. 

druif 
perzik 
pruim 
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geyolg zijn van verkeerde toepassing van bestrijdingsmid
delen. De beschadigingen, die hierdoor teweeg gebracht 
kunnen worden zijn velerlei. 

Als voorbeeld volgt hier een enkel typisch geval, dat zich 
dit jaar bij druiven voordeed. Afwijkende bladeren ontston
den, doordat buiten de kas een onkruidbestrijdingsmiddel, 
dat groeistof bevatte ,was gebruikt. Zie foto. 

2. Virusziekten 

Bij geen van de 9 in de inleiding genoemde gewassen nemen 
de virusziekten zo'n belangrijke plaats in als bij de tomaat. 

T omaten virusziekten 

In 1931 is al een „waarschuwing" over deze ziekten rond 
gezonden om op de ernst van deze aantastingen te wijzen. 
Sinds 1940 is deze groep van ziekten regelmatig bestudeerd. 
Na vele proeven bleek het mozaïekvirus slechts voor 0,1 % 
met het zaad over te gaan. Verspreiding van dit virus vindt 
bij jonge plantjes echter zeer gemakkelijk plaats. De grond is 
een belangrijke infectiebron voor mozaïek. Alleen zwaar sto
men bleek een goed middel te zijn. In 1944 trad „strip" 
in de nakomelingen van de kruisingen met Vetomold op en 
later ook in de gebruikelijke tomatenrassen. In 1947 is begon
nen, de verschillen in vatbaarheid van de tomatenrassen voor 
mozaïek na te gaan en in 1948 is de invloed van uitwendige 
omstandigheden nader onderzocht. Lichtgebrek, warmte en 
hoge luchtvochtigheid verhogen de vatbaarheid voor mo
zaïek. Naaldblad blijkt op te treden bij donker weer, strip bij 
een hittegolf en ongelijkmatige kleuring van de vruchten bij 
en late infectie. Mozaïek en naaldblad worden door dezelfde 
virusstam veroorzaakt. Of men bij strip en ongelijkmatige 
kleuring van de vruchten ook met dezelfde mozaïekvirusstam 
.te doen heeft, is nog in onderzoek. 
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Het onderstaande kan het een en ander misschien verdui-
delijken. 

Virusovergang bij tomaat door middel van: 
Naam van de gefermen andere 

ziekte grond zaad handen insect teerde tabak gewassen 
Mozaïek ) 
Naaldblad S 

+ (+) + — nachtschade 

Aucubabont + ( + )  + — + nachtschade 
Geelbladvirus + (+) + — + nachtschade 
Streepziekte + ( + )  + — + nachtschade 
Complexe i 
streepziekte ^ 

— — + — + aardappel en 
nachtschade 

Spotted wilt — — !  +  )  + Thrips siergewassen 

(+) betekent „overgang gering". 

Strip en ongelijkmatige kleuring van de vruchten kunnen 
waarschijnlijk in hetzelfde hokje geplaatst worden als mo
zaïek. Aucubabont en het weinig voorkomende geelbladvirus 
zijn bepaalde stammen van het mozaïekvirus en de gewone 
streepziekte waarschijnlijk ook. 

Complexe streepziekte is een samengaan van het aardappel 
x virus en mozaïek of streepziekte. Het aardappel x virus 
blijft niet in de grond en het zaad achter; dus het complex 
ook niet. De andere component blijft natuurlijk wel achter. 
De overgang van nachtschade op tomaat vindt plaats met de 
handen of via de grond, niet met insecten. De overgang 
tussen tabaksplanten en tomaten is wederkerig mogelijk bij( 

alle in het lijstje genoemde ziekten. 

3. Bacterie- en schimmelziekten 

Omdat schimmelziekten in het algemeen zo afhankelijk van 
temperatuur en luchtvochtigheid zijn, heeft men onder glas 
dikwijls reeds door het veranderen van deze omstandigheden 
het meer of minder optreden van bovengenoemde ziekten in 
de hand. 
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Er is door Ir Riemens dan ook spoedig begonnen met de 
kwekers daarop te wijzen. Men denke b.v. aan de volgende 
„waarschuwingen": Rhizoctonia in tomaten; Slaapziekte 
(Verticillium) in tomaten; Meeldauw in druiven. Meiziekte 
(Botrytis) in druiven, waarvan Ir Riemens opmerkte, dat 
deze als regel alleen voorkomt in kassen met ondercultures, 
dus bij hoge luchtvochtigheid, is wel een duidelijk voorbeeld 
van het bovenstaande. 

Vruchtvuur bij komkommers 

In de oudste jaarverslagen, n.l. die van 1927 t/m 1929 
vindt men al proeven, die genomen zijn door Ir van den 
Muyzenberg ter bestudering en bestrijding van vruchtvuur 
(Cladosporium cucumerinum) in komkommers. Er is speciale 
aandacht besteed aan de invloed, die de temperatuur op de 
parasiet en de plant heeft. Vastgesteld is, dat een dagtempe
ratuur van 25-30° C. de ontwikkeling van vruchtvuur tegen
gaat. Voor de komkommer is deze temperatuur gunstig. 
Voorts is de luchtvochtigheid, resistentie, overgang met het 
zaad, overwintering van de parasiet enz. bestudeerd. 

Fusariumziekte bij komkommers 

De schimmelziekte, die in de loop der jaren de grootste 
economische schade in het Z.H. Glasdistrict heeft aangericht, 
is de Fusariumziekte bij komkommers. In 1936 vindt men een 
opmerking, dat deze ziekte de komkommerteelt bedreigt. De 
schade, die aan deze teelt veroorzaakt werd, was zo groot, 
dat Ir Rietberg in 1938 de speciale opdracht kreeg, deze 
ziekte te bestuderen. Men heeft evenals bij het knolaaltje met 
een besmette grond te doen. Toch is de situatie anders en 
moeilijker. Licht men het glas van een warenhuis, waarvan 
de grond besmet is met het knolaaltje, dan kan men allerlei 
gewassen goed telen. De gemiddelde temperatuur is in ons 
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klimaat te laag voor het knolaaltje om zich in de loop der 
jaren in buitengrond te handhaven. 

Bij Fusarium is dit niet het geval, zelfs al komt men pas 
na 5 jaar weer op besmette grond terug met komkommers, 
dan kunnen ze weer aangetast worden. 

Op de vele proeven, die op het gebied van grondontsmet-
ting (chemisch en door stomen) zijn gedaan, zal hier niet 
worden ingegaan. Ir Rietberg stelde vast, dat Fusarium niet 
met het zaad overgaat en ook maakte hij vele isolaties uit 
ziek materiaal. 

Ir van Koot zette deze onderzoekingen voort en consta
teerde met behulp van de gemaakte isolaties en door 
herinfectie, welke Fusaria het meest pathogeen zijn en wat 
de optimale en afstervingstemperaturen zijn. 

Ook ging hij na, hoe de verspreiding van de ziekte plaats 
heeft en welke andere waardplanten (meloenen, bonen) er 
zijn. 

In 1941 ontdekte hij de beschermende werking van Fusa
rium solani tegen infectie met hevig pathogene Fusarium-
stammen. Na vele proeven is in 1946 voor het eerst deze 
schimmel aan de kwekers geleverd om herinfectie na stomen 
te voorkomen. In 1942 zijn in navolging van de proeven van 
de Rijkstuinbouwconsulent in Limburg, Ir van der Kroft, 
proeven met het enten van komkommers genomen. In 1946 
was het zover, dat plantenkwekers ook entingen gingen ver
richten. De laatste jaren waren de resultaten in de practijk 
met stomen en enten beter dan met chemische grondontsmet-
ting (chloorpicrine). 

Het contact met de practijk is bij het bestuderen van deze 
ziekte steeds zeer nauw geweest. Men denke b.v. aan de 
Praatmiddag in Februari 1948 te Delft. Het resultaat van 
de vele onderzoekingen is vastgelegd in de Mededelingen 
no. 20 en 42 van de Rijkstuinbouwvoorlichtingsdienst. 

„Meeldauw" bij tomaten 
Een andere belangrijke schimmelziekte is de zgn. „meel
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dauw" (Cladosporium fulvum) bij tomaten. Oorspronkelijk 
dacht men, dat deze kwaal optrad, wanneer de plant een 
bepaalde grootte had bereikt, doch Ir Riemens toonde ca. 
1925 aan dat, als de omstandigheden maar gunstig zijn, zelfs 
kiemplanten aangetast kunnen worden. In de loop der jaren 
is een groot aantal practijkproeven met chemische middelen 
ter bestrijding van deze kwaal genomen. 

In 1942 begon Ir Eversdijk het vraagstuk van een andere 
kant aan te pakken n.l. door kruising van een Amerikaanse 
meeldauwresistente tomaat (Vetomold), die in het Westland 
niet voldeed, met de gebruikelijke cultuurrassen. Het onder
zoek wordt nog steeds voortgezet. 

Tomatenzaadontsmetting 

Uit de literatuur was bekend, dat kanker (Diplodina lyco-
persici) en Verticillium bij tomaten overgebracht kunnen 
worden met het zaad. Omdat dit zaad gevoelig is voor 
kwikpraeparaten werden in 1947 de afstervingstemperaturen 
van bovengenoemde schimmels bepaald en tevens onderzocht 
wat de beste zaadontsmetting was. Het zaad na de winning 
3 uur in warme lucht van 420 G. drogen, bleek goed resultaat 
te geven, evenals een warmwaterbehandeling. 

Sclerotinia minor bij sla 

In 1949 is vastgesteld, dat in de omgeving van Rotterdam 
op verschillende percelen sla wegviel door bovengenoemde 
schimmel. Voordien was deze hier niet bekend. De Sclerotien 
van deze schimmel zijn veel kleiner dan die van S. scleroti
orum. (Zie foto's). 

4. Dierlijke beschadigingen 

Hoewel de insecten verreweg de belangrijkste groep van 
dierlijke beschadigers vormen, zijn er 2 diersoorten, die niet 
tot deze groep behoren en die toch de meeste schade geven, 
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n.I. het knolaaltje (Heterodera marioni) en de spint (Tetra-
nychus urticae). Beide zijn van grote economische betekenis 
door hun universeel optreden. Overal in het Z.H. Glasdistrict 
treft men ze aan en bovendien kan een groot aantal gewassen 
aangetast worden. De verspreiding van het knolaaltje heeft 
omstreeks de twintiger jaren plaats gehad, doordat besmette 
grond uit Loosduinse komkommerkassen als potgrond in het 
Westland werd verkocht. Het aantal laboratorium-, kleine 
en grote practijkproeven, dat ter bestrijding van deze twee 
beschadigers in de loop der jaren is genomen, is niet te tellen. 

Het knolaaltje 

Over de levenswijze van dit aaltje was al veel uit de litera
tuur bekend, maar in 1947 is nog de temperatuur bepaald, 
waarbij dit aaltje sterft. Dit is immers van groot belang als 
gestoomd wordt ter bestrijding van deze kwaal. 

In 1946 en 1947 onderzocht Mej. Brons, hoeveel tijd na het 
rooien van een aangetast tomatengewas de cysten uit de 
achtergebleven wortels vrijkomen en onder welke omstandig
heden het vrijkomen het snelste gaat. Kennis hieromtrent 
is weer van grote betekenis als men een chemische grond-
ontsmetting wil toepassen. Tegenwoordig wordt dan ook 
steeds geadviseerd, voordat een dergelijke bestrijding plaats 
vindt, de grond na het rooien van het gewas eerst enige 
weken te laten liggen, opdat de wortels kunnen verteren. 

De Spint 

De schade, die de spint zo omstreeks 1925-1930 aanrichtte, 
kon buitengewoon groot zijn. Zo zelfs, dat enkele druiven-
kwekers om deze reden hun bomen hebben afgezaagd. Het 
kwam n.I. voor, dat de aantasting zo hevig was, dat het 
blad van de bomen viel. De trossen kwamen dan in de zon te 
hangen en werden waardeloos. 
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Toen eenmaal petroleumemulsie en na door Ir Riemens 
genomen proeven, ook naphtaline als bestrijdingsmiddel 
ingang vonden, nam de betekenis van de spint zodanig af, 
dat geen bomen meer voor deze kwaal zijn omgezaagd. 

In 1931 is al de eerste „waarschuwing" over spint aan de 
kwekers gezonden. Hoewel de spint dus niet meer fataal is, is 
déze aantasting toch steeds van betekenis gebleven. In de 
laatste paar jaren lijkt ze weer in belangrijkheid toe te nemen. 

Doordat uit de buitenlandse literatuur de levenswijze 
van de spint bekend was, werd hieraan niet veel aan
dacht besteed. Toch zijn in 1942 en 1943 laboratoriumproef
jes genomen. De indruk was, dat de levenswijze practisch 
geheel overeenkomt met de gegevens uit de literatuur. 
Van de insecten zijn Thrips en luis de belangrijkste. Om
streeks 1936 vreesde men, dat de witte vlieg. (Trialeurodes 
vaporariorum) hier ook bij zou moeten worden gerekend, 
doch het eigenaardige verschijnsel heeft zich voorgedaan, dat 
deze aantasting enige jaren zeer sterk op de voorgrond trad 
en daarna vrij snel afnam. Witte vlieg komt nu hier en daar 
wel plaatselijk voor, maar het is geen algemeen verschijnsel. 

De witte vlieg 

Hieronder volgt de geschiedenis van dit insect in het West-
land. Ongeveer 1932 schijnt de witte vlieg nog geen probleem 
te zijn geweest. In 1934 wordt er al een „waarschuwing" over 
rondgestuurd. HCN-gas wordt als bestrijdingsmiddel ge
noemd. In 1936 wordt gezegd: 

„De mate, waarin dit insect zich in het afgelopen jaar over 
het Westland heeft verbreid, kan zonder overdrijving onrust
barend worden genoemd". Het tast tomaten, komkommers, 
bonen, enz. aan. In hetzelfde jaar is weer een nieuwe „waar
schuwing" rondgezonden, waarin ook tetrachlooraethaan als 
bestrijdingsmiddel wordt genoemd. Men kon toen dus ook 
bij jonge planten de witte vlieg bestrijden. Op verzoek van 
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Ir Riemens is in 1937 Encarsia formosa voor biologische 
bestrijding uit Engeland ingevoerd. Helaas stierven alle 
exemplaren in de winter. Er is in de practijk veel aan de 
bestrijding van de witte vlieg gedaan en of tengevolge hier
van of als gevolg van nog andere factoren de betekenis van 
de aantasting is afgenomen, wagen wij niet te beoordelen. 
Na 1938 neemt de betekenis van de aantasting af. Na een 
vegreefse poging in 1945, gelukte het in 1946 de Encarsia 
formosa, die toen uit België geïmporteerd werd, hier op te 
kweken en te verspreiden. 

Thrips 

Thrips is steeds een algemeen voorkomend insect geweest. 
Men kende de beschadiging op komkommers, bonen, bloem
planten enz. Doch toen in 1936 een paar druiventrossen op 
de Proeftuin werden gebracht met een kurkachtig laagje op 
de bessen, dacht niemand er aan, dat dit insect de veroor
zaker zou kunnen zijn. De daders waren immers allang ver
dwenen. In 1939 kreeg Ir Riemens bij een nieuw geval het 
idee, dat Thrips wellicht de beschadiger zou kunnen zijn. 
Ter plaatse werd dit onderzocht en het bleek inderdaad juist 
te zijn. Toen dit bekend was, was het bestrijdingsmiddel, n.l. 
nicotine, ook spoedig gevonden. In 1940 schreef Ir Riemens 
naar aanleiding van het optreden hiervan bij de druiven een 
„mededeling" in de Tuinderij over Thrips. HCN-gas bleek 
een goedkoper bestrijdingsmiddel te zijn. Door practijkproe-
ven van assistent Barendregt is vastgesteld, hoeveel HCN-
gas enige tijd na de krent gebruikt kan worden. Hoewel 
dit insect dus goed bestreden kon worden, is de uitbreiding 
toch snel gegaan, zodat vele druivenkwekers er mee te kam
pen kregen. Regelmatig bestrijden is ook nu nog op een groot 
deel van de druivenbedrijven nodig. 

Over de Thripssoorten, die in het Westland voorkwamen, 
was weinig bekend. De entomoloog Drs de Wilde heeft 
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hiernaar een onderzoek ingesteld in 1944 en 1945 en dit werd 
in 1946 gevolgd door een onderzoek van Drs Wiertz (even
eens entomoloog) over de levenswijze. Door de laboratorium
proeven is er wel iets meer van bekend geworden, doch 
speciaal over de wijze van overwintering tasten we nog gro
tendeels in het duister. 

Hoewel ieder het onderstaande weet, is het misschien eens 
goed het volgende overzicht te geven van de aantasting van 
de belangrijkste Westlandse gewassen door bovengenoemde 
beschadigers. 

Druif Perzik en Pruim Tomaat Komkommer 
Spint -f- -f- =fc + 
TTirips 4- =t . dfc 4-
Luis — -f- =fc -f 
Knolaaltje — — + + 
-f- betekent, dat een aantasting algemeen is; 
•— betekent, dat er geen aantasting is; 
waar db staat volgt een uiteenzetting. 

In 1942 in een „waarschuwing" over Thripsbestrijding 
"wordt, zover bekend, voor het eerst Thrips in perziken en 
pruimen genoemd. Er staat: „Deze gewassen hebben aan
zienlijk minder van Thrips te lijden dan druif en komkom
mer". Dit is nu juist het eigenaardige, zelfs bij aanwezigheid 
van een vrij groot aantal exemplaren in de jongste scheutjes 
ziet men weinig schade. 

De tomaat valt op door drie =t tekens. Jonge plantjes 
kunnen soms zeer sterk door luis en Thrips aangetast worden, 
doch bij volwassen planten ziet men slechts bij uitzondering 
een aantasting. 

Met spint is het anders. Alleen tomatenplanten in de buurt 
van aangetaste planten zoals b.v. druiven en bonen worden, 
en dan soms zelfs hevig, aangetast. Dit is te meer opmerke
lijk, omdat spint in tomaten in Engeland een algemene kwaal 
is. Ter verklaring van dit verschil kan men slechts een ver
onderstelling maken: 
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Engeland: Lage luchtvochtigheid in de kassen, veel spint, 
weinig meeldauw. 

Nederland: hoge luchtvochtigheid in de warenhuizen, geen 
spint, veel meeldauw. 

De koolvlieg 

Hoewel dit insect geen beschadiger is van glasbloemkool, 
dient het toch genoemd te worden, omdat men bij de koolvlieg 
(Chortophila brassicae) direct denkt aan de belangrijkheid 
van vangbakwaarnemingen voor de bestrijding van een 
insect. In 1943, toen Drs de Wilde op de Proeftuin kwam, 
zette hij daar gedurende de jaren 1944 en 1945 het onder
zoek betreffende de koolvlieg, waaraan hij reeds begonnen 
was, voort. 

De peenvlieg 

Wat voor de koolvlieg geldt, geldt in hoofdzaak ook voor de 
peenvlieg (Psila rosae). Sinds 1945 zijn ook bij de peenvlieg 
vangbakwaarnemingen verricht in verband met de bestrij
ding. Gedurende de jaren 1944 t/m 1946 is op de Proeftuin 
door Drs van 't Sant de levenswijze en bestrijding van dit 
insect bestudeerd. 

Hieronder volgen nog een paar parasieten, die de laatste 
jaren pas zijn opgetreden. De perzikscheutboorder (Anarsia 
lineatella) behoort daar ook bij, doch aangezien daar weinig 
gegevens over verzameld zijn (de Plantenziektenkundige 
Dienst te Wageningen deed dat), zal daarvan verder niets 
gezegd worden. 

Phyllocoptes fockeui 

Loodglans bij perziken en pruimen is geen zeldzaamheid in 
het Westland. In 1946 constateerde Mej. de Brouwer echter 
toevallig, dat de loodglanskleur ook veroorzaakt kan worden 
door de aantasting van een mijt je. Bij onderzoek kwam vast 
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te staan, dat dit mijtje geen uitzondering was. De bestrijding 
is zeer gemakkelijk (zwavel of nicotine), zodat de schade 
niet ernstig behoeft te zijn. 

De pruimebladgalmug (Dasyneura tortrix) 

nl het voorjaar van 1948 ontdekte assistent van Daalen, 
dat jonge scheutjes van glaspruimen door maden werden 
aangetast. Aangezien bij onderzoek bleek, dat de glaspruimen 
op verschillende bedrijven aangetast waren, is er een onder
zoek naar deze beschadiger ingesteld. Dr. Leefmans te 
Amsterdam heeft de biologie van dit insect voor zijn reke
ning genomen en Mej. de Brouwer, met medewerking van 
verschillende assistenten de bestrijding. 

5. Gegeven adviezen 

Wanneer ziektegevallen niet op het spreekuur of ter plaatse 
bij de kwekers door de assistenten kunnen worden opgelost, 
wordt het materiaal naar het laboratorium gebracht voor 
nader onderzoek. Veel zorg wordt besteed aan de oplossing 
van de problemen, die soms gemakkelijk, maar dikwijls ook 
moeilijk of in het geheel niet op te lossen zijn. In de loop der 
jaren zijn zo duizenden gevallen onderzocht. In 1936 begon 
Dr Broekhuizen met dit onderzoek. Het werd in 1937 en 
1938 door Ir Rietberg voortgezet en daarna door Mej. de 
Brouwer, bijgestaan door aan de Proeftuin verbonden des
kundigen. Op i Juni 1949 is ook een assistent voor planten
ziekten aangesteld. 



E. BESTRIJDINGSMIDDELEN EN HUN 
TOEPASSINGEN 

„Zijn is veranderen" 
Verwey 

Zoals in practisch alle takken van tuinbouw, hebben zich in 
de laatste 25 jaar op het gebied der bestrijding van ziekten 
en plagen veel veranderingen voorgedaan. 

Voor het Zuid-Hollands Glasdistrict zijn deze veranderin
gen dikwijls ondenkbaar zonder de figuur van Ir Riemens. 
Door zijn zeer practische kijk op de problemen van de 
intensieve tuinbouw, werd het hem al spoedig duidelijk, dat 
men hier, naast teelt-, grond- en andere verbeteringen, door 
middel van een effectieve bestrijding tot grotere en betere 
opbrengsten kon komen. Het werk op dit gebied werd eerst 
dikwijls door hem persoonlijk verricht. Later, toen zijn taak 
steeds veelomvattender werd, was zijn energieke manier van 
aanpakken een stimulans voor zijn medewerkers, waaronder 
men de naam van de heer A. Jumelet niet onvermeld mag 
laten. In de 25 jaren van zijn directeursschap heeft hij 
echter zoveel belangrijke veranderingen en verbeteringen 
weten door te voeren, dat de weinige bladzijden hieraan 
gewijd, niet anders dan een zwakke afspiegeling kunnen zijn 
van het werk, dat verzet is. Bedenken we alleen het feit, dat 
door het zelf gaan verkopen van bestrijdingsmiddelen, de 
tuinder in staat werd gesteld, middelen, die voor hem onont
beerlijk waren, tegen een redelijke prijs in het groot te 
betrekken. 

De stap, die in die tijd door veel middelen gemaakt moest 
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worden was van drogerij tot bestrijdingsmiddel, waarbij de 
verkoop i.p.v. per ons per kilogram ging. Daarnaast heeft 
men als belangrijk punt de vlucht, die de toepassing van het 
grondstomen in de loop der jaren genomen heeft. Voegt men 
hierbij het invoeren van de naphtalinebehandeling, het bren
gen van een nicotinerookpoeder en de propaganda voor het 
bewust bestrijden, waarbij het juiste tijdstip en de juiste 
manier van overwegend belang zijn, dan zou men hiermee 
reeds talrijke bladzijden kunnen vullen. 

Wij zullen nu in de volgende bladzijden de geschiedenis, 
aan deze tak van onderzoek en voorlichting verbonden, eens 
wat nader beschouwen. 

1. Overzicht van de middelen 

De middelen, die speciaal bij de glascultures gebruikt zijn 
en worden, zijn vooral de laatste twintig jaren sterk in aantal 
toegenomen. Om een beeld van deze ontwikkeling te krijgen 
zijn in nevenstaande grafiek de verschillende middelen naast 
elkaar geplaatst. Ze werden ingevuld vanaf het moment van 
de eerste proefnemingen. Hier vindt men een cijfer in het om
lijnde hokje Het cijfer wijst in de toegevoegde lijst op de 
plaag, die een onderwerp van studie uitmaakte. De hokjes 
eindigen in het jaar, dat de betreffende bestrijdingsmiddelen 
niet meer gebruikt werden. 

Overzien we de grafiek, waarin de middelen geplaatst zijn, 
dan is er een respectabel aantal, dat zich tot heden heeft 
gehandhaafd. Er zijn eigenlijk maar twee middelen, die niet 
meer in de handel zijn, omdat ze inderdaad geheel door 
andere vervangen zijn, n.l. ruwe kresol en naphtaline voor 
de bestrijding van spint. Twee andere middelen, die nu niet 
meer in de handel zijn, zijn tetrachlooraethaan en Bulbosan, 
het eerste middel doordat de aantasting door witte vlieg 
sterk verminderd is, het tweede doordat het niet meer gefa
briceerd wordt vanwege een ontplofbare phase, die in het 
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productie proces optreedt. (Mogelijk kan dit verbod weer 
worden opgeheven). 

Men mag echter uit het feit, dat middelen zich tot heden 
gehandhaafd hebben, niet concluderen, dat de belangrijk
heid van zo'n middel gedurende de gehele periode van 
verkoop, gelijk is gebleven. Vooral na 1945 zijn er een aantal 
middelen gekomen, die verbeteringen van oudere middelen 
zijn, waardoor de omzet van de oude middelen sterk gedaald 
is. 

Uit de gegevens van v/h de Verkoopafdeling van de 
Proeftuin, die in 1935 met een eigen boekhouding begon, zijn 
over een 14-tal jaren de 5 belangrijkste middelen genomen. 
De omzet in geld van deze middelen werd jaarlijks uitgedrukt 
in percenten van het middel met de grootste omzet en in 
een grafiek bijeen gebracht. 

Doordat deze verkoopafdeling één van de weinige firma's 
was, die zwavelkoolstofbehandeling toepaste, is dit middel 
steeds een van de belangrijkste in omzet, doch wij meenden, 
dat dit vermeld diende te worden, daar inderdaad de grond-
ontsmetting zo'n belangrijke plaats in de intensieve tuinbouw 
inneemt. 

Overzien we de 14 jaren dan blijkt zwavelkoolstof, vanaf 
het moment dat het door de verkoopafdeling in de handel 
gebracht werd, in 1936 tot en met 1947 met uitzondering 
van 1945, steeds het belangrijkste dan wel één van de belang
rijkste middelen te zijn geweest. De uitzondering in 1945 zal 
wel te wijten zijn aan het feit, dat dit middel onvoldoende 
te verkrijgen was. De grote verschillen tussen zwavelkoolstof 
en het daarop volgende middel in de jaren 1941, '42, '43 en 
'44 zijn te wijten aan de enorme prijsstijging, waaraan dit 
middel in die jaren onderhevig was. Dat ondanks de hoge 
prijs de kwekers tot ontsmetting overgingen is begrijpelijk, 
als we de goede prijzen voor de tuinbouwproducten in de 
oorlog in ogenschouw nemen. In 1948 dringt D.D. zwavel
koolstof geheel van zijn plaats. De oorzaak hiervan is twee
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ledig. ie. De zeer goede knolbestrijding en 2e. de veel 
lagere prijs voor een toepassing. Of deze toestand zich zal 
handhaven is niet zeker, daar de groeistimulerende werking 
van D.D., vergeleken bij zwavelkoolstof, gering te noe
men is. 

Naast zwavelkoolstof handhaaft zich nicotine alle jaren 
door als het tweede middel in de intensieve tuinbouw. Dit 
valt niet te verwonderen als we bedenken, dat bladluis een 
van de plagen is, die het meest algemeen voorkomt, terwijl 
daarnaast thrips steeds meer de aandacht vraagt. Het 
principe, dat Ir Riemens huldigt in verband met de blad-
luisbestrijding is „Haar of geen haar — toch kammen", 
waarbij hij propageert, wekelijks de producten — vooral 
bloemisterij gewassen en plantmateriaal — te bespuiten of uit 
te roken met nicotine. Hoewel in 1948 T.E.P.P. reeds een 
geduchte concurrent van nicotine was, heeft dit middel 
nicotine toch niet van zijn plaats verdrongen, enerzijds door
dat het niet als rookmiddel verwerkt kon worden, anderzijds 
doordat de korte nawerking over het algemeen een bezwaar 
was. Hoe het er in 1949 uit zal zien in verband met Parathion, 
is nog niet bekend. Dit middel wordt in aerosolvorm toege
past, waardoor het zeer dicht bij nicotine komt te staan, de 
werking is bovendien meestal uitstekend, hoewel de gif
tigheid een punt is, waardoor de toepassing aan zekere 
grenzen gebonden is. 

Na nicotine blijkt formaline een middel te zijn, dat voor 
de intensieve tuinbouw onontbeerlijk is. Het middel komt 
dan ook van 1935 tot en met 1941 in de „kop"groep voor. 
In de oorlog was het product schaarser en mede door de 
geweldige prijsstijging zal het gebruik sterk verminderd zijn. 
Ir Riemens heeft als eerste in het Zuid-Hollands Glasdistrict 
proeven met dit product genomen. Hij had de resultaten 
van ontsmettingen van huizen, waarin een besmettelijke 
ziekte geheerst had, gezien en was daardoor op het idee 
gekomen, b.v. komkommerkassen na afloop van de teelt met 
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een verdunning van formaline te bespuiten. In deze komkom-
merkassen hadden immers ook dikwijls zéér besmettelijke 
ziekten geheerst. Het terrein van toepassing breidde zich 
snel uit. Het ontsmetten van éénruiters, kweekgrond, potten 
en zaaibakken zijn wel de belangrijkste toepassingen. Al 
spoedig werden proeven genomen met formaline als grond-
ontsmettingsmiddel. Slaapziekte en kurkwortel bleken 
uitstekend te worden bestreden, terwijl knol bewees een 
hardnekkiger plaag te zijn, daar hierbij een dubbele dosering 
noodzakelijk was. 

Toch bleek ook formaline zekere beperkingen te bezitten. 
1. Men diende geen ijzerwerk met het middel te ontsmet

ten, omdat dit langzamerhand hierin oplost. Vooral met 
ijzeren spijkers gefabriceerde raamlijsten en zaadbakjes 
gaven moeilijkheden. 

2. Daar formaline een middel is, dat in water oplost, dient 
men de te behandelen grond vochtig te maken en daarna 
met verdunde formaline te doordrenken. Bij zand- en zavel
gronden is dit zeer goed mogelijk, doch klei- en veengronden 
leveren moeilijkheden i.v.m. onvoldoende doordringen. 

3. Daar formaline langere tijd nodig heeft om weer uit de 
grond te verdwijnen, zal men 's zomers moeten ontsmetten 
en minstens 6 weken dienen te wachten, voordat men de 
grond weer kan betelen. 

Het valt dan ook niet te verwonderen, dat toen ruwe kresol 
in de vorm van No 28 een goed „knol"bestrijdingsmiddel 
bleek te zijn, dit met beide handen werd aangegrepen. Dat 
zwavelkoolstof dit middel weer verdrong, had een dergelijke 
oorzaak. 

Formaline is echter nog steeds het middel voor het ont
smetten van kweekgrond, potten, zaaipannen etc. Voor de 
bestrijding van slaapziekte en kurkwortel begint Chloor-
picrine de laatste jaren een concurrent te worden, hoewel 
aan dit laatste middel ook nog tal van bezwaren kleven. 

Het spreekt vanzelf, dat bij een dergelijk toepassingster-
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rein, de practijk al spoedig naar het middel greep. De prijs 
was echter voor veel tuinders een bezwaar. Doordat nu Ir 
Riemens zelf op een gegeven moment formaline van de groot
handel ging betrekken, kon hij ze de tuinders voor minder 
dan de helft van de gebruikelijke detailprijs leveren. De 
toepassing kwam hierdoor binnen ieders bereik. De verbluf
fende resultaten in die tijd, toen er nog geen enkel ander 
grondontsmettingsmiddel als concurrent fungeerde, zal onder 
de kwekers de belangstelling voor de Proeftuin zeker hebben 
doen vergroten. 

Dat zich van 1935 tot en met 1942 een „meeldauw"-
bestrijdingsmiddel voor de tomaat in de voorste gelederen 
schaarde, valt niet te verwonderen als we de omvang van de 
tomatenteelt bezien. Na 1943 is er echter geen „meeldauw"-
bestrijdingsmiddel bij de 5 belangrijkste middelen. In de 
laatste oorlogsjaren is dit vanzelfsprekend als we bedenken, 
dat de tomatenteelt sterk ingekrompen werd, door gebrek 
aan brandstoffen. Na de oorlog werd een aanvang gemaakt 
met het kweken van min of meer „meeldauw"resistente 
rassen, waardoor het gebruik van een bestrijdingsmiddel niet 
nodig was. 

Nu in 1949 deze resistentie van verschillende rassen tegen
viel en er weer normaal gestookt kon worden, zal het „meel-
dauw"bestrijdingsmiddel zijn plaats in de „kop"groep wel 
weer innemen. 

De vijfde in de rij varieert vrij sterk. Dit is te verklaren, 
als men bedenkt, dat het percentage van de omzet van dit 
middel meestal =fc 10-20 % van het eerste middel is. Een 
geringe verlaging van prijs of omzet en een dito verhoging 
van een ander middel deed deze reeds van plaats verwisselen. 
Vanaf 1936 tot en met 1943 wisselen zwavel en een spint
bestrijdingsmiddel elkaar af, terwijl in 1948 het spintbestrij
dingsmiddel in de vorm van Azobenzeen weer opduikt. 

De toename van het gebruik van koperhoudende middelen 
in dit district tijdens de oorlog is waarschijnlijk aan het 
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verbouwen van aardappelen voor eigen gebruik te danken, 
waarbij men zoveel mogelijk trachtte te voorkomen, dat er 
„kwaad" in de aardappelen kwam. 

Het doet enigszins vreemd aan, dat Derris preparaten 
tot 1944 nooit bij de 5 belangrijkste middelen aanwezig 
waren, terwijl het synthetisch product D.D.T., dat in zekere 
zin de vervolmaking van Derris is, zich vanaf het moment, 
dat het in Nederland in de handel kwam ,n.l. 1944 tot heden, 
hierin handhaaft. 

Het bijeen brengen van de 5 belangrijkste middelen per 
jaar wil in geen geval de absolute waarde van de diverse 
middelen weergeven, doch dient om de lezer een indruk te 
geven van de behoefte aan de belangrijkste bestrijdings
middelen in dit gebied. 

Duidelijk blijkt wel, dat het grootste probleem is de grond-
desinfectie, daarna volgt de bestrijding van bladluis en 
thrips, als derde de bestrijding van „meeldauw" in tomaten 
en als vierde bestrijding van spint. 

Bij het noemen van deze punten moet dan onmiddellijk 
opgemerkt worden, dat juist op deze gebieden veel onder
zoekwerk op de Proeftuin verricht is. 

2. Enige grepen uit het onderzoek naar verbetering 
en vernieuwing van bestrijdingsmethoden 

Knolbestrijding 

In Loosduinen werd reeds omstreeks 1925 de grond door 
middel van stoom gedesinfecteerd. Er werd hier gebruik 
gemaakt van een vaste installatie, waarbij de buizen inge
graven werden, zoals ook nu nog geschiedt. 

Toen Ir Riemens kennis nam van het werk, dat op dit 
gebied in Engeland (Cheshunt) was gedaan, kwam hij tot 
de conclusie, dat stomen veel meer algemeen toegepast kon 
worden. 
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Het aanschaffen van een locomobiel door de Proeftuin, was 
het begin van het veelvuldig gebruik van stoom in de tuin
bouw onder glas. In een warenhuis, waarin reeds jarenlang 
tomaten geteeld waren, werd dambordsgewijs gestoomd, 
zodat afwisselend vakken gestoomd en niet gestoomd voor
kwamen. De frappante resultaten, hierbij verkregen, werkten 
zo aanstekelijk, dat reeds in 1927 twee firma's zich als loon-
stomers installeerden. In 1929 werden de eerste oriënterende 
proefjes genomen met zwavelkoolstof en kresolhoudende 
middelen. De proefjes met ruwe kresol leidden in 1934 tot 
een aantal practijkproeven, die een gunstige afloop hadden, 
waarna het middel gedurende 3 jaar in verkoop kwam. 

Uit proeven in 1929, 1930, 1931 en 1932 was gebleken, dat 
formaline in een vrij hoge concentratie goed tegen het knol
aaltje werkte. In deze zelfde tijd werden in het Westland de 
eerste proeven met zwavelkoolstof tegen dezelfde parasiet 
genomen. Het werd nu een strijd tussen 4 middelen bij de 
bestrijding van het wortelaaltje. De geschiedenis heeft nu het 
volgende geleerd. Ruwe kresol moest reeds spoedig het veld 
ruimen, enerzijds omdat de wachttijd tussen behandeling en 
plantdatum te lang was, anderzijds omdat de werking bij 
herhaald gebruik minder goed bleek; bovendien kwam de 
prijs ten opzichte van de andere middelen ongunstig te lig
gen. Zwavelkoolstof werd het specifieke „knol"bestrijdings-
middel. Formaline en stomen werden alleen dan gebruikt als 
er nog andere parasieten aanwezig waren, zoals slaapziekte, 
kurkwortel, e.d. Hoewel de practijk ondervond, dat de wer
king van zwavelkoolstof ten opzichte van het knolaaltje bij 
herhaalde behandeling verminderde, bleef het middel zeer 
geliefd in verband met de aanzienlijke groeistimulatie, die 
na een behandeling kan optreden. Toen echter in 1946 en 
1947 na uitgebreide proeven het mengsel van dichloorpro-
paan en dichloorpropyleen, D.D. genaamd, zeer werkzaam 
bleek te zijn tegen het knolaaltje, was dit in 1948 voor vele 
kwekers een uitkomst in het knolprobleem. Hoe dit middel 



196 25 JAAR TUINBOUW-ONDERZOEK 

zich in de toekomst zal gedragen is moeilijk te voorspellen. 
De opeenvolging is schematisch voorgesteld als volgt: 

stomen y 
formaline »- heden 
ruwe kresol —v zwavelkoolstof —>- D.D. —». 

Onkruidbestrijding tussen de gewassen 

Tot voor kort was het niet mogelijk, onkruiden tussen de 
gewassen te doden met bepaalde chemische middelen, omdat 
daardoor steeds grote schade ontstond aan de cultuur
gewassen. 

Toen in het najaar van 1947 het Kon. Shell Lab. te 
Amsterdam ons verzocht, proeven te nemen met bepaalde 
oliefracties voor onkruidbestrijding in wortelen, hebben we 
vooraf niet geweten, dat deze proefnemingen zulke belang
rijke perspectieven zouden openen. 

Uit een grote serie proeven bleek, dat er goede mogelijk
heden aanwezig waren om practisch alle in de intensieve 
tuinbouw voorkomende onkruiden in een vroeg stadium te 
doden, zonder dat de wortelen daarvan ook maar enige hin
der ondervonden, indien gelet werd op de juiste omstandig
heden tijdens en na de bespuiting. 

Uit voortgezette proeven bleek, dat bij selderie en peter
selie, gewassen die tot dezelfde familie als de wortelen 
behoren, eveneens heel gunstige resultaten bereikt werden. 

Sinds Mei 1948 is het middel als Shell Onkruidbestrijder 
W in de handel gekomen. Het middel is reeds zo populair 
geworden, dat practisch elke kweker, die bovengenoemde 
gewassen teelt, het eeuwenlang gebruikelijke wieden verlaten 
heeft en tegenwoordig „spuit". De belangrijkheid voor de 
intensieve tuinbouw blijkt nader uit het feit, dat het voor 
1949 hoogstwaarschijnlijk één van de 5 middelen is, die de 
grootste omzet hebben. Het is goedkoop en gemakkelijk aan 
te wenden en werkt daarbij zeer effectief. 
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Spintbestrijding 

Het spinachtige diertje, dat onder glas voorkomt en daar 
enorme schade aan de gewassen teweeg kan brengen, wordt 
door de kweker „spint" genoemd. 

De bestrijding van dit diertje heeft al op velerlei manieren 
plaats gevonden. 

Daar de practijk al spoedig bemerkte, dat de plaag zeer 
gevoelig was voor een vochtig milieu, met dien verstande, 
dat het diertje zich daarin niet kan handhaven, is het bespui
ten met water van oudsher een van de bestrijdingsmethoden 
geweest. Bij een werkelijk droge zomer kan men een spint
populatie hiermee echter niet onder de duim houden, bij 
druif kan men bovendien vanwege de dauwbeschadiging na 
de krent niet meer spuiten. Vooral voor druif diende men 
vóór de krent een zodanige bestrijding toe te passen, dat er 
geen levend exemplaar meer overbleef, of men zou een gas
vormig middel moeten kunnen toepassen. Er is jarenlang met 
stuifzwavel en Californische pap tegen de spint ten strijde 
getrokken, waarbij de resultaten steeds dubieus waren. 

In 1925 werd in Engeland in komkommer- en tomatenkas-
sen reeds met naphtaline gewerkt. Proeven in 1929 door Ir 
Riemens genomen toonden aan, dat ook voor het Glasdistrict 
de naphtalinebehandeling een uitkomst betekende voor het 
spintprobleem. De methode diende echter aan onze cultures 
als druiven en perziken te worden aangepast. Hetzelfde jaar 
werd eveneens uit Engeland de bespuiting met petroleum-
emulsie geïntroduceerd. Deze beide middelen zijn door Ir 
Riemens en zijn medewerkers jarenlang in hun werking ge
observeerd, zodat de kweker, die deze middelen in de practijk 
toepaste steeds met raad en daad kon worden bijgestaan. 
Vooral de ervaring met napthaline bracht de practijk veel 
voordelen, daar het personeel van de Proeftuin voor een 
geringe vergoeding de kweker kwam helpen bij de toepas
sing. Bij druiven vooral diende men over ervaring te 
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beschikken, daar de omstandigheden, waaronder het diertje 
met de eieren gedood werd heel dicht bij het punt lagen, 
waarbij beschadiging van het gewas optrad. 

Petroleumemulsie werd het middel voor de voor- en na-
jaarsbestrijding en de bestrijding op plaatsen, waar geen 
naphtalinebehandeling mogelijk was. Het middel doodde de 
spinteieren onvoldoende, zodat steeds binnen 10 dagen de 
bespuiting herhaald moest worden. Ook de prijs van dit 
middel kon door ingrijpen van Ir Riemens aanmerkelijk 
lager worden, waardoor vooral in de jaren tussen 1930 en 
1940 de bestrijding van een plaag niet achterwege gelaten 
moest worden in verband met de prijs van het middel. 

De komkommerkwekers ondervonden vooral op de jonge 
planten dikwijls schade van petroleumemulsie. Er werd 
daarom gezocht naar een zachter werkend middel, speciaal 
voor gevoelige gewassen. Dit werd gevonden in het rotenon 
houdende product Polvosol. 

Toen omstreeks 1934 de blauwzuurhoudende preparaten 
verschenen, was het een teleurstelling, dat de spint zich hier
van niets aantrok. Ook nicotine, zelfs in rookpoedervorm, was 
onwerkzaam. Uit laboratoriumproeven bleek echter, dat in 
een milieu, waarin het koolzuurgehalte was opgevoerd, nico
tine wel werkzaam was. Tot heden is echter het opvoeren van 
het koolzuurgehalte in kassen op een efficiente wijze niet 
mogelijk gebleken. 

In 1947 werden twee nieuwe middelen, n.l. azobenzeen en 
tetra-aethylpyrophosphaat (T.E.P.P.), aanvankelijk als 
hexa-aethyltetraphosphaat (H.E.T.P.) geannonceerd, in on
derzoek genomen. Azobenzeen was een bekende chemische 
stof, waarvan de spintdodende eigenschappen in Amerika op 
„the Cornell University" ontdekt waren, T.E.P.P. was van 
Duitse herkomst. 

Azobenzeen bleek de vervolmaking van naphtaline te zijn, 
daar de toepassing aan veel minder risico onderhevig en veel 
eenvoudiger uit te voeren was. Het middel werd bovendien 
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in een rookpoedervorm verwerkt, wat de kweker over het 
algemeen een van de eenvoudigste toepassingswijzen vindt. 
De giftigheid is zeer gering en het middel heeft geen smaak-
bedervende invloed, zodat het nog vlak voor de oogst ge
bruikt kan worden. 

T.E.P.P. werd aanvankelijk als vervanger van nicotine 
aangekondigd, doch bleek bovendien uitstekende spintdoden-
de eigenschappen te bezitten. Daar het middel niet eidodend 
was en niet in rookpoedervorm verwerkt kon worden, 
bestreek het hoofdzakelijk het gebied, waar vroeger petro-
leumemulsie en Polvosol gebruikt werden. Het middel gaf 
geen residu, weinig kans op beschadiging en geen giftige 
nawerking, waardoor het gewas reeds na enige dagen geoogst 
kon worden. Men zou denken, dat er eindelijk een ideale 
toestand ontstaan was op het gebied van de spintbestrijding, 
doch reeds het volgende jaar bracht een nieuw middel, waar
omheen veel beroering is ontstaan. 

Parathion werd aanvankelijk als het wondermiddel aan
gekondigd en de proefnemingen met dit middel gaven ook 
verbluffende resultaten. Het was van Duitse herkomst en 
had een proefstadium in Amerika doorgemaakt, waarbij de 
uitstekende werking op de meest uiteen lopende insecten 
gebleken was. 

In zekere zin leek de werking veel op die van T.E.P.P., 
doch de stof was zeer stabiel en hield op en mogelijk in het 
blad geruime tijd haar giftige werking. Spint bleek door 
Parathion in grote verdunningen uitstekend bestreden te 
worden, doch de eieren vormden weer het struikelblok, 
waardoor een behandeling binnen 10 dagen herhaald diende 
te worden. Aanvankelijk werd gestoven en gespoten met dit 
middel, doch al spoedig werd de nieuwe methode van in de 
ruimte brengen door middel van zogenaamde aerosolbom-
men, toegepast. Deze methode voldoet uitstekend. 

Hoewel de ervaring met Parathion nog gering was, greep 
de practijk gretig naar dit nieuwe, veelzijdige middel, dat 
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tevens zo'n uitstekende werking ten opzichte van thrips 
vertoonde. De giftigheid voor de mens van deze stabiele stof 
is echter een kwestie, die nog lang niet volledig is opgelost. 

De hele kwestie met Parathion is nog al sensationeel 
geweest, doch de geschiedenis zal hierin het laatste woord 
spreken. 

Schematisch ziet de opeenvolging er als volgt uit 

Zwavel ) Naphtaline • Azobenzeen 
Californische pap ( . n „ , , . r 1 }—Vretroleumemulsie / ' A ^i.iuivui»viiiuiSie f m « n n etc. (nii ( T.E.P.P. \ Polvosol ) „ .. water J Parathion 

Ook nu zit de wetenschap alweer de horizon af te speuren 
en — misschien met een zucht, — misschien met blijdschap 
— ziet ze alweer nieuwe middelen opdoemen. 

Is het hier een „steeds hoger" of een „de geschiedenis 
herhaalt zich"? 

3. Gang van het onderzoek in het laboratorium 

We hebben nu gezien, hoe verschillende middelen zich in 
de loop der jaren ontwikkeld hebben. Enkele van deze 
middelen zijn hun loopbaan in zekere zin op de Proeftuin 
begonnen, doch het merendeel werd elders reeds eerder 
gebruikt. 

Wij zijn er ons van bewust, dat inderdaad zonder de Proef
tuin, diverse middelen toch in de intensieve tuinbouw 
gebruikt zouden worden, doch wij willen trachten hieronder 
uiteen te zetten, wat de invloed van het onderzoek op de 
Proeftuin op de toepassing in dit district is. 

Een heel belangrijke factor is het bestuderen van de 
buitenlandse literatuur. Hierin vindt men dan dikwijls mede
delingen over bepaalde middelen, die hier nog niet bekend 
zijn. De gegevens worden nauwkeurig verzameld en indien 
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het middel een mogelijkheid voor onze intensieve tuinbouw 
lijkt te bieden, wordt er moeite gedaan, het in ons bezit te 
krijgen. Er worden dan allereerst wat oriënterende proefjes 
op kleine schaal genomen. 

Er dient voor het nemen van deze proefjes constant mate
riaal aanwezig te zijn. Het in stand houden van de kweken 
van diverse parasieten en plagen als knol, fusarium, spint, 
bladluis, thrips, etc. is reeds een belangrijke en dikwijls 
lastige taak. 

De eerste proeven, die genomen worden, zijn dikwijls 
concentratieproeven, om na te gaan of de dosering, die in de 
literatuur aangegeven wordt, ook voor ons van toepassing 
is. Dikwijls blijkt dan, dat de eisen, die wij stellen hoger zijn 
dan die elders gesteld worden, zodat wij onmiddellijk tot een 
hogere dosering overgaan of het middel als onbruikbaar ter 
zijde leggen. 

Het spreekt vanzelf, dat op dit gebied een nauwe samen
werking met de Plantenziektekundige Dienst wordt onder
houden, daar deze instantie, nu de bestrijdingsmiddelenwet 
in werking is getreden, het laatste woord heeft. 

De gevonden dosering wordt dan op één of meerdere 
grotere objecten op dé Proeftuin geprobeerd. Wordt het 
resultaat gunstig bevonden, dan is het middel meestal gereed 
voor de practijk. Toch wordt het middel dan niet zonder 
meer losgelaten. Gedurende één seizoen minstens en dikwijls 
over meerdere jaren wordt nagegaan, hoe het voldoet, waar
bij moeilijkheden, die zich voordoen, op het laboratorium 
opnieuw in onderzoek worden genomen. 

Doordat wij over literatuurgegevens beschikken en meestal 
een eerste monster van een importeur of fabrikant krijgen, 
is het mogelijk te voorkomen, dat de practijk eerst de kinder
ziekten van het middel dient door te maken, wat altijd 
onvoordelig is en waardoor een middel soms onverdiend 
gedisqualificeerd wordt. 

Hoewel de gang van zaken zeer eenvoudig lijkt, vordert 
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het eerste selectieve onderzoek vrij veel tijd. Het is nood
zakelijk methoden te vinden, die in korte tijd een inzicht in 
de werking geven. Iedere parasiet heeft hiertoe meestal weer 
een eigen methode nodig. Hieronder doen we een greep uit 
een aantal methoden van onderzoek, die hier regelmatig 
werden toegepast en nog steeds in gebruik zijn. 

1. Voor het onderzoek van middelen ter bestrijding van 
het knolaaltje wordt de z.g.n. „indicatorplant — methode" 
toegepast. Hierbij worden kleine hoeveelheden sterk aange
taste grond ontsmet met het nieuwe middel. Tevens wordt 
een groep niet ontsmet en een groep ontsmet met het middel, 
dat op dat moment als het beste in de practijk geldt. Na 
verloop van 3 weken worden hierin jonge tomatenplanten in 
bloempotten gepoot. Na =fc een maand worden deze planten 
uit de potten gehaald, voorzichtig van de grond ontdaan, 
waarna op het laboratorium het aantal knolletjes per plant 
geteld wordt. 

Naar aanleiding van de uitslag van deze proef wordt er 
verder gewerkt, hetzij in de volle grond, hetzij in een nieuwe 
potproef, waardoor men nog meer inzicht in de werking 
krijgt. 

2. Het onderzoek naar fusariumdodende middelen. Voor 
onderzoek is een goede laboratoriummethode ontwikkeld. 
De verschillende fusariumstammen worden in kweek gehou
den op buizen met gestoomde rijst. Hiervan worden sus
pensies gemaakt, waarmee men op het laboratorium kleine 
hoeveelheden gestoomde grond infecteert. Door aan deze 
geringe hoeveelheden weer bepaalde hoeveelheden ontsmet
tingsmiddel toe te voegen kan men later, als de grond weer 
op voedingsbodems gebracht is, nagaan in hoeverre de schim
melgroei verminderd is t.o.v. onbehandeld. Chloorpicrine is 
een van de middelen, die na het onderzoeken op het labora
torium Op deze manier hun weg naar de practijk vonden. 

3. Voor het onderzoeken van de werking van dampvormige 
insecticiden (aericiden) heeft men kooien van 0,5 m3 inhoud, 
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waarin men sterk aangetaste planten plaatst. De middelen 
worden verdampt met behulp van een electrisch plaatje, 
waarna op gezette tijden de doding op het blad, onder de 
binoculair microscoop gecontroleerd wordt. Er worden hon
derden dieren geteld om een betrouwbaar gemiddelde te 
krijgen. 

4. De bestrijding van „meeldauw" bij tomaat is reeds jaren 
een punt van onderzoek. Hoewel op het laboratorium 
proeven in reincultures genomen kunnen worden om een 
eerste indruk te krijgen, moet nog steeds een practijkproef 
over het middel beslissen. Meestal wordt een warenhuis 
in vakken verdeeld, die verschillend behandeld worden 
waarbij het middel, dat in de practijk het beste voldoet, als 
vergelijkingsobject geldt. Van de bestoven vakken worden 
op gezette tijden een aantal bladeren geplukt, waarop het 
aantal meeldauwvlekjes geteld wordt. Door het nemen van 
een groot aantal blaadjes krijgt men een indruk van de om
vang van de aantasting. Door herhaalde controle kan men 
aldus een inzicht krijgen in het verloop van de aantasting 
to.v. onbehandeld en het standaard middel. 

Het aantal middelen, dat op deze wijze op de Proeftuin 
onderzocht is, is aanzienlijk. Ieder meeldauwmiddel heeft 
minstens een proeftijd van een jaar, zodat men bij deze mid
delen nooit een explosieve ontwikkeling als bijvoorbeeld bij 
insecticiden als Parathion heeft. 

5. Heel belangrijk onderzoek is ook verricht in verband 
met het stomen van de grond. 

Het aantal ziekten en plagen, waartegen gestoomd kan 
worden, groeit met de jaren. Alle ziekten stellen echter niet 
dezelfde eisen aan de duur en intensiteit van het stomen. Op 
het laboratorium werd daarom nagegaan, wat de afstervings-
temperaturen van de diverse parasieten en veroorzakers van 
aantastingen waren. Hierbij bleek, dat een korte tijd een ho» : 
temperatuur hetzelfde resultaat gaf als langere tijd een 
lagere. De propaganda door Ir Riemens gevoerd om na het 
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stomen de grond af te dekken, hetzij door een zeil — hetzij 
door turfmolm, waardoor de temperatuur niet zo snel daalt, 
bleek dus volkomen gerechtvaardigd. Het is jammer, dat 
van deze wetenschap door de kwekers zo weinig gebruik 
gemaakt wordt. 

In dit hoofdstuk zou een grote leemte voorkomen, als niet 
vermeld werd, hoe er door middel van de assistenten van de 
Rijkstuinbouwvoorlichtingsdienst in dit district steeds een 
zeer nauw contact onderhouden wordt tussen de onderzoeker 
en de practijk. Via de rapporten, die de assistenten indienen 
wordt de aandacht van de onderzoeker op verschillende 
problemen gevestigd, die later in samenwerking met de 
betreffende assistent verder bekeken en besproken worden, 
waarna, indien het probleem belangrijk genoeg is, een proef
neming volgt. 

Hoewel dit hoofdstuk een verre van volledig beeld kan geven 
van alles wat aan bestrijdingsmiddelen en methodenonder-
zoek gedaan is en wordt, hopen we toch, dat het er toe bij 
zal dragen, het werk in zijn juiste verhouding te zien. 

De ervaring met de middelen op de Proeftuin zal meestal 
van meer algemene aard zijn. De kweker dient zelf voor 
zijn bedrijf en zijn omstandigheden kleine veranderingen aan 
te kunnen brengen. De Proeftuin van zijn kant tracht, door 
nauw contact met de practijk, zijn werk zoveel mogelijk hier
op in te stellen, doch de practijk dient zich ook naar de 
Proeftuin te wenden met begrip en inzicht. 

Een advies heeft dan ook nooit een absolute waarde, doch 
is eerder een suggestie om de weldenkende kweker zelf tot 
een bepaalde handelwijze te brengen. 
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